
W W W . T A A D O L N E W S P A P E R . I R

نيـاز اقتـصاد ايـران

   Vol. 9  No . 2285  Mon. August 15. 2022  دوشنبه   24 مرداد 1401   17 محرم 1444  سال نهم  شماره 2285  8 صفحه  قيمت:5000 تومان دلار
--

يورو
--

تمام سكه
14230000

شاخص بورس
1463653

يادداشت- 1 فعالاناقتصاديدربارهتجارتبارمزارزهاچهميگويند

ريسك  تجارت با پول مجازي 

يادداشت-2

 اقتصاد ايران 
و معضل قيمت

ي��ن  صلي تر ا ز  ا يك��ي 
چالش هايي كه در طول تمام 
س��ال هاي گذش��ته اقتصاد 
اي��ران را با خود درگير كرده، 
نامشخص بودن مبناي اصلي 
ب��راي مديريت بازار اس��ت. 
يعني م��ا در بعض��ي بازارها 
آنچنان قيمت ها رها كرده ايم 
كه حتي در توس��عه يافته ترين كشورهاي جهان نيز 
مش��ابه آن ديده نمي شود و از س��وي ديگر در بعضي 
بازارها دولت با ش��دتي ورود كرده عملا فضايي براي 

توليد كننده و سرمايه گذار باقي نمانده است.
يكي از موضوعاتي كه در س��ال هاي گذش��ته بارها از 
طرف فعالان اقتصادي مطرح ش��ده، بحث تفاوت در 
نحوه تعيين قيمت كالاها در حوزه هاي مختلف است. 
بايد توجه كني��م كه در اقتصاد اي��ران قيمت برخي 
كالاها به ش��كل آزاد تعيين ش��ده و دولت هيچ گونه 
دخ��ل و تصرفي در آنها ندارد و از س��وي ديگر برخي 
كالاها نيز تنها با قيمت دس��توري عرضه مي شوند و 
توليد كنندگان آنها امكان آنكه روي محصول توليدي 
خود، قيمت مدنظرشان را قرار بدهند، پيدا نمي كنند.

در چنين شرايطي مي توان انتظار داشت كه بسياري 
از سرمايه گذاران در شرايط دش��وار يا كار خود را رها 
كنند يا براي ادامه فعاليت نياز به حمايت هاي مستقيم 
دولتي داشته باشند. اين موضوع نيز چندان در اقتصاد 
ايران كارنامه مناسبي نداشته است. يعني در شرايطي 
كه دولت ه��ا بارها در موقعيت ها مختلف وعده بهبود 
ش��رايط و حمايت هاي اجرايي و قطعي را داده اند اما 
در عمل بسياري از اين وعده ها نهايي نشده كه خود به 

مشكلي جديد براي اقتصاد ايران بدل مي شود.
اينكه ما به يك بنگاه اقتصادي وعده حمايت بدهيم اما 
در عمل كاري از دست مان ساخته نباشد، قطعا شرايط 
را سخت تر مي كند. از اين رو دولت چه در بودجه و چه 
در س��اير برنامه  ريزي ها بايد تلاش كند طوري برنامه 
بريزد كه در عمل و در فضاي واقعي حمايت از فعالان 
اقتصادي در دس��تور كار قرار بگيرد. اين حمايت نيز 
نمي تواند به شكل يكسان باش��د. براي مثال بخشي 
از كس��ب و كارها از ناحيه تحريم ها آسيب ديده اند و 

برخي از كرونا.
قطعا نمي توان انتظار داشت كه تمامي اين جريان هاي 
اقتصادي به يك شكل مورد حمايت توجه قرار بگيرند. 
پس بايد دولت در برنامه ريزي براي حمايت از سويي 
قدري آزادي به عمل به فع��الان اقتصادي بدهد و از 
سوي ديگر وعده هايي بدهد كه بتواند پاي آنها بايستد 
زيرا در غير اين صورت كار بس��يار دشوار خواهد شد 
و ما ش��اهد خروج سرمايه از كش��ور يا حركت پول به 
فعاليت هاي غيرمولد هس��تيم كه در نهايت به ضرر 

كشور تمام مي شود.

يادداشت-4يادداشت-3

يادداشت-5

رنج هاي كارگري را پاياني نيستمراحل توثيق سهام براي وام

اثر نرخ بهره بر بازار سهام 

فرآيند توثيق هوشمند سهام 
ب��راي عم��وم جامعه اس��ت. 
سهامداران در ابتدا بايد اقدامات 
مربوطه را در بانك مدنظر انجام 
دهند. پس از آن س��هامدار به 
صفحه خدمات بازار س��رمايه 
مراجع��ه و خدم��ت توثيق را 
انتخاب مي كند. سهامداراني 
مي توانند از اين مزايا بهره مند شوند كه در سامانه جامع 
اطلاعات مشتريان اطلاعات خود را ثبت كرده و سجامي 
هستند. پس از وارد شدن به صفحه ثبت توثيق يك رمز 
يك بار مصرف دريافت مي كنند، رمز به ش��ماره موبايل 

سجامي ارس��ال مي ش��ود. به نوعي احراز اراده اي انجام 
مي شود، پس از تاييد رمز يك بار مصرف دارايي قابل توثيق 
را مشاهده مي كنند. دارايي كل يا بخشي از داريي  قابل 
توثيق را انتخاب كرده و به صفحه شركت سپرده گذاري 
مركزي هدايت مي شود. در صفحه شركت سپرده گذاري 
مركزي سهامداران شرايط لازم را پس از مطالعه دقيق 
تاييد كرده و كارمزد پرداخ��ت مي كنند. در نهايت به 
صفحه بانك مجددا هدايت مي شوند. ارايه كليه خدمات 
مرتبط با توثيق هوشمند در روزها و ساعات  كاري انجام 
مي ش��ود. در پايان روز كاري تمامي درخواس��ت ها از 
بانك هاي عامل به شركت سپرده گذاري مركزي ارسال 
ادامه در صفحه 2 مي شود.   

خبرهاي تلخ اين روزها دست 
از سرمان برنمي دارد، اما اخبار 
وقتي تلخ تر و گزنده تر مي شوند 
كه مرگ هاي خود خواسته را 
منتشر مي كنند، مرگ هايي از 
س��ر نداري و فقر، از سر اجبار 
و درد. طي چند روز گذش��ته 
تنها 2 كارگر در ايلام به دليل 
اخراج دس��ت به خودكش��ي زدند، ظرف 24 ساعت دو 
انس��ان تصميم گرفتند به زندگي خود خاتمه دهند به 
خاطر چيزي كه به آن معيشت مي گويند. همين چند روز 
پيش بود كه يكي از روزنامه ها در مورد خودكشي 8 كارگر 

طي 70 روز در كشور خبر داده بود، اين اخبار تلخ تر از آن 
هستند كه بخواهيم برايشان اما و اگرها توجيهي رديف 
كنيم. چه مي شود كه كارگري بعد از اخراج از محل كار 
دست به خودكش��ي مي زند، چه چيزي جز معيشت 
مي تواند باعث بروز چنين اتفاق تلخي باشد. در حالي كه 
مسوولان مشغول پاسكاري مشكلات بين خود هستند و 
كسي هم راه چاره اي براي آن پيدا نمي كند، در حالي كه 
رييس دولت از اين شهر به آن شهر مي رود در حالي كه 
اين سفرها نمي تواند گره گشاي مشكلات مردم باشد، 
در حالي كه در تمام نشس��ت هاي مسوولان موجي از 
وعده ها و شعارها در تلاطم است، كارگران بي صدا جان 
ادامه در صفحه 8 مي بازند.  

دلواپسي هاي اهالي بازار سرمايه 
از افزايش نرخ به��ره و كاهش 
نرخ بين بانك��ي در اين اواخر و 
تأثير بي رمق آن بر بازار س��هام 
مي طلبد كه به رابطه نرخ بهره 
و بازار سهام نيم نگاهي با بياني 

ساده، اما نه سطحي، بيندازيم.
در كشور هاي صنعتي پيشرفته 
وقتي بانك هاي مركزي نرخ بهره اي را كه بانك ها بر مبناي 
آن به يكديگر قرض مي دهند ي��ا از هم قرض مي گيرند، 
آن هم براي مدت بس��يار كوتاه به اصطلاح، »يك شبه« يا 
»شبانه« )vernight(، هدف گذاري مي كنند، اين اقدام 
آنها موجي از آثار ملايم و كوچكي بر كل اقتصاد هاي آنان از 

جمله بر بازار سرمايه مي گذارد.
در اين ميان به چند نكته مهم به صورت فهرس��تي اشاره 

خواهم كرد: 
 وقت��ي بانك مركزي نرخ بهره را تغيير مي دهد، اين امر بر 
اقتصاد و بازار هاي سرمايه و سهام اثرگذار است، زيرا براي 
افراد و كسب وكار ها استقراض آنها را با هزينه هاي بيشتر يا 

كمتر روبرو مي كند.
 اثرگذاري مزبور  روي بازار سهام عموماً بلافاصله بروز و ظهور 
مي كند، در حالي كه براي ساير بخش هاي اقتصادي شايد 
تا يك سال هم طول بكش��د كه آثار آن در سطح وسيعي 

ظاهر شود.
 گرايش نرخ هاي بهره بالاتر آن است كه بر سود و عايدي و 

قيمت سهام اثر گذاري منفي دارند )بجز بر بخش مالي(.
 همچنين نرخ هاي بهره بالاتر ارزش گذاري آتي را تحت 
تأثير قرار مي دهد چرا كه بر نرخ تنزيل به كار رفته بر جريان 

نقدي آتي اثرگذار است و آن را بالاتر مي برد.
 براي محافظت خود در مقابل ريس��ك، س��رمايه گذاران 
در تصميم گيري ه��ا و انتخاب هاي خود ب��ه اوراق قرضه 

كوتاه مدت تر يا دارايي هاي با عمر كوتاه تر توجه مي كنند.
ش��ناخت و درك رابطه بين نرخ هاي بهره )از جمله نرخ 

تنزيلي كه بانك مركزي براي اس��تقراض بانك ها از آن به 
عنوان يك ابزار سياستي مهم در اعمال سياست پولي خود 
به كار مي برد( به سرمايه گذاران كمك مي كند تا دريابند 
كه چگونه تغييرات نرخ هاي بهره بر س��رمايه گذاري آنها 
موثر است و لذا آنها را بيشتر و بهتر براي تصميم گيري هاي 

مالي آماده مي سازد.
 وقتي بانك مركزي نرخ تنزيل خ��ود را بالا مي برند، اين 
امر هزينه استقراض كوتاه مدت نهاد هاي مالي را، معمولًا 
خيلي س��ريع، افزايش مي دهد. اين موضوع در عمل يك 
تأثير ملايمي بر هزينه هاي كل س��اير اس��تقراض هاي 
شركت ها و مصرف كنندگان يك اقتصاد و كشور مي گذارد. 
از آنجا كه هزينه هاي موسسات و نهاد هاي مالي )بانك ها( 
بالا رفته، آنها هم كه موسسات خيريه نيستند و لذا رفتار 
عقلايي خود را با حداكثر س��ازي سود خويش به نمايش 
مي گذارند و نرخ هاي بهره مش��تريان خود را بالا مي برند. 
در غرب، اي��ن افزايش ها بر دو م��ورد يعني بر كارت هاي 
اعتباري و وام مسكن )Mrtgage( كه به نرخ بهره بسيار 
حساس هستند تأثير س��ريع و معني دار دارد. اثر افزايش 
نرخ بهره به خصوص در مورد گفته شده باعث مي شود كه 
مصرف كنندگان ميزان پول مصرفي خود را كاهش دهند.  
به هرحال، مصرف كنندگان مجبورند صورتحساب هاي 
زندگي خود را بپردازند، هرچند آن صورت ها گران تر شده 
باشند، نتيجه آنكه »درآمد قابل تصرف «  آنها پايين كشيده 
مي شود. پيامد آن چيست؟ وقتي مصرف كنندگان پول 
كمتري در اختيار دارند، در س��مت عرضه، يعني كاهش 
درآمد ها و سود هاي كس��ب وكارها؛ بنابراين، با بالا رفتن 
نرخ هاي بهره، كس��ب وكار ها و بنگاه ها نه تنها با افزايش و 
بالا رفتن هزينه استقراض روبرو مي شوند، بلكه از آن صد 
مرتبه بدتر با خطر آثار منفي و خسارت بار كاهش تقاضاي 
مصرف كننده مواجه مي ش��وند. هر دوي اين دو عامل بر 
عايدي و سود بنگاه ها و در نتيجه بر قيمت سهام آنها اثرات 
منفي خود را به جا مي گذارند.  وقتي اقتصادي از كسادي 
و بي رونقي و كم تحركي در رنج است، بانك هاي مركزي 

نرخ بهره وج��وه خود را كاهش مي دهند ت��ا انگيزه براي 
فعاليت هاي مالي ايجاد كنند. كاهش نرخ هاي بهره يا سود 
عكس همان آثاري را دارند كه در بالا در مورد افزايش آنها 
اشاره شد. سرمايه گذاران مثل اقتصاددان ها نظرشان آن 
است كه نرخ هاي بهره كمتر و پايين تر كاتاليزوري براي رشد 
است )هيچگاه از شيمي نمره خوبي نگرفتم، ولي يادم مانده 
كه كاتاليزور فقط موجب تسهيل فعل و انفعالات مي شود( 
و به نفع قرض گيري و استقراض شخصي و شركت ها تمام 
مي ش��ود. اين، به نوبه خود به افزايش سود ها و استحكام، 
قدرتمندي و قوي شدن بنيه اقتصاد منجر مي شود.  اينكه 
با نرخ هاي كمتر مردم احس��اس كنند كه ش��ايد بتوانند 
س��رپناهي پس از سال ها براي خود برپا كنند يا نوجوانان 
خود را به كلاس تقويتي زبان بفرستند و در يك كلمه بيشتر 
خرج كنند را دست كم نگيريم. كسب و كار ها و بنگاه ها با نرخ 
ارزان تر بهره از بالا رفتن توان مالي خود براي تأمين مالي 
عمليات توليدي و تجاري خود و بسط و توسعه كسب و كار 
خود لذت مي برند و اين امر موجب افزايش سود و عايدي 
)earning( بالقوه آنها شده و به نوبه خود، باعث بالا رفتن 
قيمت سهام آنها مي شود.  برندگان خاص نرخ بهره پايين 
وجوه بانك مركزي بخش هايي از بازار س��هام هستند كه 
سود تقسيمي يا نقدي مي پردازند. به علاوه، شركت هاي 
بزرگ، كه از »جريان هاي نقدي« )cash flws( با ثبات 
و ترازنامه هاي قوي برخوردارند از كاهش بدهي هاي مالي 
ارزان تر شده به وجود آمده براي آنها نفع بيشتري مي برند.

 اگر فعالان بازار سرمايه و تحليل گران آن ببينند كه شركتي 
رشد يا سود دهي اش پايين آمده، خواه از طريق بالا رفتن 
هزينه بدهي و خواه از طريق كاهش درآمد هاي آن، ميزان 
تخمين و برآورد هاي »جريانات نقدي« آينده و آتي براي 
آن شركت افت خواهد كرد. )بايد قول دهم درباره »جريان 
نقدي« بعداً بنويسم(. »به شرط ثابت ماندن ساير عوامل 
و شرايط« )اين ترجيع بند اقتصاددانان اقتصاد خرد است 
كه مي خواهند بگويند بر اين رابطه اي كه گفتيم عوامل و 
شرايط ديگري نيز دخيل هستند(، با افت »جريان نقدي« 

شركت قيمت س��هام آن نيز كاهش مي يابد. اگر قيمت 
سهام تعداد ش��ركت هاي زيادي كاهش يابند، كل بازار يا 
شاخص هاي اصلي و عمده بازار كه اكثر مردم آنها را نماينده 
كل بازار مي دانند نيز افت خواهند كرد.  با كاهش انتظارات 
سرمايه گذاران از رشد و جريانات نقدي آتي شركت، آنها از 
اميدشان به افزايش قيمت سهم آن شركت كاسته شده و لذا 
در كسب مالكيت چنان سهمي يعني خريد آن سهم رغبت 
نشان نمي دهند، يعني آن سهم براي ايشان از مطلوبيت 
برخوردار نيست. از اين بيشتر، وقتي سرمايه گذاران بازار 
سهام آن سهم را با ساير سرمايه گذاري ها )بازار هاي موازي 
بازار سهام( مقايسه كنند سهم مزبور را ريسكي تر مي بينند.

 با اين همه، بعضي بخش هاي اقتصاد از بالا رفتن نرخ هاي 
بهره نفع مي برند. مثال بارز نفع برندگان »صنعت مالي« 
كشور اس��ت. بانك ها، كارگزاري ها، ش��ركت هاي بيمه 
نمونه هايي هستند كه با افزايش نرخ بهره عايدي آنها فزوني 
مي گيرد، چرا كه آنها از آن به بعد وام دهي و قرض دهي خود 
را با نرخ بيشتري انجام مي دهند.  اثرات گفتار، كردار، پندار 
بانك مركزي بر شكل دهي انتظارات براي مردم ما هنوز 
آنچنان كه بايد و شايد معلوم و روشن نيست و توقع از اين 
همه كارشناس و نيروي انساني خيلي بيشتر از اينهاست 
تا آثار سياست ها و به كارگيري ابزار هاي گوناگون بانك را 
براي مردم شفاف سازي كنند.  براي مثال، كارشناسان بازار 
سرمايه سقوط چند ماهه بازار سهام كشورمان به افزايش 
نرخ بهره بين بانكي و سرايت آن به نرخ سپرده گذاري مردم 
مربوط مي دانند و مي گويند فعالان بازار به تغييرات آن نرخ 
حساسند، مطلب بايد با بيان ساده، ولي عميق موشكافي 
شود و بانك مركزي در بعد ارتباطات سياست پولي فعال تر 
باشد.  به هرحال، گروهي از صاحبنظران بازار سرمايه بر اين 
باورند كه به طور واقعي و عملي در مقابل عكس العمل بازار 
سهام نسبت به تغييرات نرخ بهره هيچ اتفاق خاصي براي 
مصرف كنندگان و شركت ها لازم نيس��ت رخ دهد. بالا و 
پايين رفتن نرخ هاي بهره بر ابعاد روانشناسي سرمايه گذاران 
ادامه در صفحه 2 اثرگذار است. 

خسرو فروغان گران سايه

مريم شاهسمنديسميه  محمدي

احمد يزدان پناه 

 عملياتكانتينريبندرشهيدبهشتي
طيسالهاياخير80درصدافتكردهاست

 دبيركميسيونحقوقيبانكهايخصوصي
وموسساتاعتباريمطرحكرد
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 پشت پرده سهم 99 درصدي 
هند از بندر چابهار

صفحه 5     صفحه 3    

صفحه 7    

 چالش هاي جديد بانكي 
در طرح بانكداري مجلس

صداي مجلس درآمد

 نمايندهتهراندرمجلس:
وزارتاطلاعاتبهموضوعافزايش

قيمتآپارتمانورودكند

»تعادل«بررسيميكند

سيد رضا تقوي، نماينده مردم تهران در مجلس با تاكيد 
بر اينكه امروز مس��كن بخش قابل توجهي از درآمد 
خانواده ها را مي بلعد و كمر مردم را خم كرده اس��ت، 
اظهار كرده است، برخي معتقدند، گروهي ۱0 تا 20 
نفره ظرف 24 ساعت با معاملات صوري قيمت ها را 
اينچنين بالا بردند. از وزارت اطلاعات انتظار داريم ريشه 
اين توطئه را كشف كند و با آنهايي كه اين وضعيت را 
ايجاد كرده اند برخورد شود. درخواست »اقتصادي« 
تق��وي از يك وزارتخانه »امنيتي« براي شناس��ايي 
و برخورد با دلالان احتمالي بازار مس��كن همانقدر 
صفحه 5 را بخوانيد شگفت انگيز است كه... 

اگرچه هفته گذش��ته براي بازار س��رمايه هفته اي 
نيمه تعطيل محسوب مي شود و معاملات در اين بازار 
با يك وقفه اثرگذار روبرو بوده اس��ت اما با اين حال، 
آمارها حاكي از آن است كه شاخص هاي بازار سهام، 
ارزش كل و حجم كل معاملات در هفته گذش��ته 
نسبت به هفته دوم مردادماه رشدي نامحسوس را 
تجربه كردند. بر اين اساس آمار كل معاملات بورس 
حاكي از آن اس��ت كه ارزش كل معاملات با ۹/۵7 
درصد افزاي��ش از ۱۶0 هزار و 47۹ ميليارد ريال در 
هفته دوم مردادماه به ۱7۵ هزار و 8۳۹ ميليارد ريال 
در هفته منتهي به بيس��ت و يكم مردادماه رسيده 
صفحه 4 را بخوانيد است.   

 سلاطين مسكن 
را پيدا كنيد

بورس  در  تله 

ش��كاف دول��ت- مل��ت 
مهم ترين خطري اس��ت 
كه هر جامع��ه اي را تهديد 
مي كند. هر چه اين شكاف 
بيشتر باشد امكان رسيدن 
به ه��دف، برنام��ه و اقدام 
مش��ترك در آن جامع��ه 
مشكل تر و دست نايافتني تر 
مي ش��ود. چرا كه همه اين موارد نيازمند نگاه و درك 
مشترك دولت و جامعه از مسائل و مشكلات و مجموع 
ش��دن عزم و اراده و توان ملي و همگاني براي رفع آنها 
و رس��يدن به جامعه آرماني اس��ت. يكي از نمادهاي 
نزديكي دولت با ملت، بي شك حضور مسوولان دولتي 
و حاكميتي در بين مردم و شنيدن حرف ها و گلايه ها 
و مطالبات و درخواست هاي آنان است. اينكه مسوولان 
دولتي همچون مردم عادي در بين مردم و در كنار آنان 
حضور داشته باشند و حتي زندگي كنند، نشان دهنده 
نزديكي و صميميت مردم و حاكمان است؛ آن هم در 
جوامع مشرق زمين و از جمله كشورمان كه شكاف هاي 
تاريخي بين اين دو س��و )دولت- مل��ت( وجود دارد و 
دولت ها همواره، در جايگاهي دست نايافتني قرار داشته 
و داراي قدرتي ماورايي تصور مي شوند. در جوامع غربي 
اينكه فلان مس��وول چه در دوران تصدي امور يا بعد از 
آن در فروشگاهي يا پاركي يا رستوران و سالن سينما و 
تئاتري در بين مردم ظاهر ش��ود چيز عجيبي نيست. 
چنانكه مثلا خانم مركل به عنوان قوي ترين سياستمدار 
اروپايي بسيار در اين مكان ها ديده شده و اكنون نيز با 
پايان مسووليت هايش در يك آپارتمان معمولي زندگي 
مي كند. اين روزها مصادف با پايان دور اول س��فرهاي 
استاني آقاي رييسي است و بشارت شروع دور دوم اين 
سفرها با محوريت »پيشرفت و عدالت« داده مي شود 
)روزنامه ايران- ۱40۱/۵/2۳(. در رس��انه هاي طرفدار 
دولت از يكسالگي س��فرهاي استاني آقاي رييسي به 
عنوان دس��تاورد و موفقيتي بزرگ ياد مي شود و اين 
س��فرها را نش��انه كارآمدي دولت س��يزدهم و بهبود 
وضعيت زندگي و  كس��ب  وكار مردم عنوان مي كنند. 
بي شك همانطوري كه ذكر شد يكي از نمادهاي كاهش 
فاصله دولت با مردم همين حضور صاحبان قدرت در 
جامعه و بين مردم است، اما نكته مهمي كه از آن به عمد 
يا سهوا غفلت مي شود )همچون دوران دولت هاي نهم 
و دهم كه از همين ش��يوه ارتباطي با جامعه استفاده 
مي شد( آن است كه اين حضور در بين مردم سمبليك 
و نمادين اس��ت و ميزان موفقي��ت دولت ها در بهبود 
زندگي مردم ملاك هاي ديگري دارد. اينكه در هر يك 
از اين سفرهاي استاني كوهي از نامه و درخواست وام و 
شغل و خانه و ماشين و.... جمع مي شود نشان مي دهد 
كه مردم به شدت در تنگنا هستند و كمتر اميدي به حل 
مسائل و مشكلاتشان از طريق راهبردها و سياست هاي 
كلان دولت مس��تقر دارند. رفتار مردم در اين سفرها 
نشان دهنده آن است كه كمتر باور دارند كه حل مساله 
فردي شان در گرو حل مسائل كلان و ملي است و دولت 
مستقر صاحب دانش و برنامه و تجربه و توان لازم براي 
چاره جويي و حل اين مشكلات از اين مسير است. لذا 
هر فردي سعي مي كند از فرصت پيش آمده و حضور 
بالاترين مقام اجرايي كشور استفاده كند و مساله فردي 
خود را حل و فصل نمايد. اين در حالي است كه هر يك 
از مردم، مي بايس��ت خود را جزئي از ي��ك راه و راهبرد 
بزرگ بدانند كه با برنامه ها و سياست ها و اقدامات دولت 
ضمن تامين رفاه و آس��ايش خود و خانواده، توسعه و 
پيشرفت كشور و هموطنانش نيز حاصل مي شود و آينده 
روشن تري در انتظار آنان است. احساسي كه برآمده از 
واقعيت هاي مشخص و ملموس زندگي فردي و جمعي 
باشد و نه مشتي وعده و وعيد و موكول به آينده كردن 
حل مشكلات. البته اين سفرهاي استاني به نوعي اعتراف 
به ناكارآمدي نظام بوركراتيك و سلسله مراتبي دولت 
هم هست و اينكه تا رييس دولت بر سر صحنه حاضر 
نشود مقامات استاني توان حل مسائل و مشكلات مهم 
را ندارند.  واقعيت آن است كه دولت سيزدهم يك سال 
پس از سكانداري امور كشور جز كاهش دو- سه درصدي 
تورم آن هم در بازه زماني يك س��اله و كنترل پاندمي 
كرونا و چند دستاورد در عرصه ارتباطات منطقه اي و... 
موفقيت چشمگير مشخصي نداشته است و كمتر گرهي 
از كار مردم به شدت تحت فشار گشوده شده و شكاف 
و فاصله اي بين نظام حكمراني و جامعه پر شده است. 
حتي برعكس با عدم برآورده شدن انتظارات و مطالبات 
معقول ميان و بلندمدت جامعه، اين شكاف ها عميق تر 
و اين گسل ها نگران كننده تر شده است و پرداخت چند 
ميليون تومان وام يا صدور توصيه نامه براي اشتغال فرزند 
و... فقط لبخندي كوتاه بر لبان افرادي محدود نشانده 
و  س��رخوردگي گروه بس عظيم ت��ر ناكامان از همين 
امتيازهاي موقتي را احتمالا به همراه داشته است.  به نظر 
مي رسد اين توصيه اقتصاددان برجسته كشورمان بيش 
از هر زمان ديگري مي بايست از سوي رييس دولت مورد 
توجه قرار گيرد تا نمادها را واقعيت نپندارد، اينكه: »حال 
كه آقاي رييسي به استان هاي محروم سفر مي كنند تا 
از نزديك به مشكلات اين مناطق رسيدگي كنند، بد 
نيست سفري هم به استان محروم اقتصاد كلان داشته 
باش��ند. لازم اس��ت هر چه زودتر به اين استان سفري 
صورت گيرد. استان اقتصاد كلان از نظر محروميت از 
همه استان ها شرايط بدتري دارد و سفر به اين استان 

مي تواند گرفتاري ديگر استان ها را برطرف كند.« 
)دكتر مسعود نيلي – 1400/8/12( 

حسين حقگو

نمادها و واقعيت ها!



در ماه هاي پايان��ي دولت روحاني، بس��ياري از طرح ها و 
برنامه هاي اقتصادي كه دولت قصد اجراي آن را داش��ت، 
با اما و اگرهايي از سوي نمايندگان مجلس مواجه مي شد. 
در واقع از زمان آغاز به كار مجلس يازدهم، فاصله سياسي 
كه ميان دو قوه به وجود آمد باعث ش��د امكان همكاري 
و همراهي به شكل گسترده به وجود نيايد. از استيضاح و 
سوال هاي پرتكرار و كارت هاي زرد نمايندگان مجلس به 
كابينه دول��ت دوازدهم گرفته تا اختلاف نظرهايي كه در 
زمينه نهايي شدن بودجه 1400 خود را نشان داد و حتي 
مصوبه هسته اي مجلس در ماه هاي پاياني دولت قبل كه 
بار ديگر انتقاد روحاني را برانگيخته بود همگي نشان از آن 
داشت كه مجلسيان آماده تغيير دولت و اميدوار به روي كار 
آمدن تيمي هستند كه طرح هاي همسو با سياست هاي 
آنها را اجرايي كند. از مرداد سال گذشته و همزمان با آغاز به 
كار دولت سيزدهم، اين همراهي خود را نشان داد. مجلس 
به جز وزير آموزش و پرورش به تمامي گزينه هاي رييسي 
راي مثبت داد و در طول ماه هاي گذشته نيز با وجود انتقادات 
گس��ترده اي كه از عملكرد برخي وزراي اقتصادي وجود 
داش��ت، در نهايت مجلس جز چند كارت زرد، حتي راي 
به اس��تيضاح هيچ يك از وزرا نيز نداد. در ماه هاي گذشته 
مس��وولان دو قوه بارها بر اين تاكيد كرده اند كه به دنبال 
همراهي همه جانبه هستند و تلاش مي شود با اين همراهي 
طرح هاي تازه نهايي شوند. يكي از اصلي ترين نقاطي كه 
مجلس در آن با برنامه دولت همراهي كرد، بحث حذف ارز 
4200 توماني بود. دولت از ابتداي ارايه لايحه بودجه دولت، 
بحث حذف اين ارز را در دستور كار قرار داد اما مجلس در 
ابتدا با آن مخالفت كرد ولي در نهاي��ت با ادامه مذاكرات 
مجلس به دولت اجازه انجام اين طرح هاي اصلاحي را داد 

و بسياري از نمايندگان نيز با اين برنامه موافقت كردند.
با اين وجود اما همانطور كه از قبل پيش بيني مي شد طرح 
دولت به گراني و مشكلات جديد اقتصادي منجر شد و تورم 
بار ديگر صعودي شد. حالا به نظر مي رسد تداوم شرايط بد 
اقتصادي باعث ش��ده كه حتي صداي برخي نمايندگان 
مجلس هم در بيايد و در صورتي كه دولت نتواند چاره اي 
براي عبور از اين شرايط پيدا كند، احتمالا ماه عسل پاستور 
و بهارستان پس از يك سال به پايان خواهد رسيد. يك عضو 
كميسيون اجتماعي مجلس گفت كه مردم توان تحمل 
اين همه گراني را ندارند. به فكر آنها باش��يد كه مهم ترين 
سرمايه انقلاب و نظام هستند. مردم از نحوه اداره جامعه 
توسط رييس جمهور گلايه دارند. وي همچنين در تذكر 
ديگري گفت كه بع��د از يك ماه هنوز پول گندمكاران در 
شهرس��تان هاي هش��ترود و چاراويماق به عنوان قطب 
توليد گندم استان آذربايجان شرقي پرداخت نشده است. 
نماينده هشترود در مجلس همچنين از نبود تجهيزات 
اوليه آزمايشگاهي و پزشكان متخصص فاقد امكانات لازم 
در حوزه انتخابيه اش انتقاد كرد. نماينده مردم آس��تانيه 
اشرفيه در مجلس شوراي اسلامي نيز گفت: مردم به دليل 
روحيه فسادستيزي و عدالت محوري به رييس جمهور راي 
دادند، اما توزيع اعتبارات كشور در سطوح مختلف عادلانه 
نيست. مهم ترين شاخصه اي كه باعث شد مردم در انتخابات 
رياست جمهوري به شما راي دهند، روحيه فسادستيزي و 
عدالت محوري شما بود. متاسفانه توزيع اعتبارات كشور در 
سطوح مختلف عادلانه نيست، ديوان محاسبات در اقدامي 

قابل تحسين نسبت به انتشار برش دو ماهه تفريغ بودجه 
سال 1401 اقدام نموده است و دقيقا ميزان درآمد و هزينه 
كرد دستگاه هاي اجرايي را به تفكيك اعلام كرده كه كاملا 
مشهود است عدالت در توزيع اعتبارات رعايت نشده است. 
وي با بيان اينكه سهم اس��تان گيلان از ۵0 هزار ميليارد 
تومان ظرفيت ماده ۵۶ تبصره 4 قانون بودجه1401 چه 
ميزان است؟ تصريح كرد: آقاي رييسي در تذكر شفاهي ماه 
گذشته به وزير نيرو اعلام كردم ميزان برخورداري از كابل 
خودنگهدار در استان گيلان و حوزه انتخابيه ام 20 درصد 
و متوسط كشوري ۵0 درصد است، ولي عليرغم پيگيري 
تاكنون اقدام موثري در جهت تقويت شبكه توزيع برق انجام 
نشده است. يك عضو كميسيون عمران مجلس شوراي 
اسلامي نيز از تعلل سازمان برنامه و بودجه در تخصيص 
بودجه س��ال جاري براي اجراي پروژه ه��اي عمراني در 
استان ها انتقاد كرد. با گذشت شش ماه از سال هنوز پولي 
براي اجراي پروژه هاي عمراني به استان ها تخصيص داده 
نشده است. به نظر مي رسد دولت بودجه مصوب مجلس 
را كنار گذاشته و خود تصميم گيري مي كند. وي در ادامه 
در تذكري خطاب ب��ه وزير جهاد كش��اورزي بيان كرد: 
جنگل هاي بلوط زاگرس در حال نابودي هستند اما وزير 
جهاد كش��اورزي توجهي به اين موضوع ندارد. وضعيت 
معيشتي مردم مناسب نيست، روز به روز قدرت خريد مردم 
ضعيف تر مي شود. بازنشستگان نيز روز به روز فقيرتر شده 
اما آن طور كه بايد به آنها توجهي نمي شود. نماينده مردم 
شيراز در تذكري خطاب به وزير ورزش و جوانان بيان كرد: 
ورزش��گاه ۵0 هزار نفري فارس و ۶0 هزار نفري شيراز هر 
دو نيمه تمام افتتاح شده است. انتظار مي رود وزير شخصا 
به موضوع ورود كرده و مش��كل را حل كند. پاك فطرت 

همچنين خطاب به وزير اقتصاد گفت: وزير اقتصاد قول 
داده بود تا سرمايه از دست رفته مردم در بورس را بازگرداند 
اما گويا فراموش كرده است. قرار بود جداسازي وزارت راه 
از شهرسازي در سال جديد پيگيري شود اما گويا راه هاي 
كشور به حال خود رها شده است. اين موضوع سبب تعلل 
در اجراي قانون جهش توليد مسكن نيز شده است. وي در 
ادامه تاكيد كرد: اقشار آسيب پذير جامعه مانند معلولان، 
زنان بي سرپرست و معتادان از ياد رفته اند و بودجه اي كه در 
اختيار سازمان بهزيستي قرار مي گيرد بسيار ناچيز است. 

بايد توجه بيشتري به اين قشر آسيب پذير داشته باشيم.
جدا از مشكلات معيشتي و عمراني، وضعيت بازار مسكن 
نيز مناسب نيس��ت و يكي از نمايندگان مجلس از وزارت 
اطلاعات خواس��ته تا به اين موض��وع ورود كند. نماينده 
مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي تاكيد كرد: امروز 
مسكن بخش قابل توجهي از درآمد خانواده ها را مي بلعد 
و كم��ر مردم را خم كرده اس��ت. دلاوري ه��ا و افتخارات 
س��رداران س��رافراز ميدان هاي جهاد را گرامي مي داريم. 
س��ردار همداني ما به ش��ما قول مي دهيم در برابر فتنه 
گران بايستيم و از آرمان هاي بلند شما دفاع كنيم. اجازه 
نمي دهيم فتنه گران پاي بر روي خون شما بگذارند. وي 
در ادامه اظهار كرد: امروز همه از قيمت مسكن و بالا رفتن 
اجاره بهاي مسكن مي نالند. مسكن تمام درآمد خانواده ها 
را مي بلعد و كمر مردم را خم كرده است. مگر چه شده كه 
قيمت مسكن نجومي شده اس��ت؟ نماينده مردم تهران 
در مجلس شوراي اسلامي تصريح كرد: برخي معتقدند 
گروهي 10 ال��ي 20 نفره ظرف 24 س��اعت با معاملات 
سوري قيمت ها را اينچنين بالا بردند. از وزارت اطلاعات 
انتظار داريم ريشه اين توطئه را كشف كند و با آنهايي كه 

اين وضعيت را ايجاد كرده اند برخورد ش��ود. گستردگي 
دامنه انتقادات نمايندگان مجلس از مشكلات معيشتي 
و اقتصادي گرفته تا بي عدالتي و مشكلات مسكن نشان 
مي دهد كه نمايندگان پس از سكوت در يك سال گذشته، 
انتقاداتي را آغاز كرده اند كه بايد ديد واكنش دولت به آن 
چه خواهد بود و البته در اين بين كارنامه دولت در ماه هاي 
آينده نيز بسيار در اين رابطه تاثيرگذار خواهد بود. قاليباف 
رييس مجلس در پاسخ به تذكر نمايندگان و در شرايطي كه 
به نظر مي رسيد از دو طرف تحت فشار قرار دارد، تاكيد كرد: 
»درباره قيمت ها، مصوبه مجلس سبد خانوار و كالابرگ 
است و هيچ تصميمي در جلسه سران قوا مخالف اين مصوبه 
اخذ نشده است و هيچ تصميمي در جلسه سران قوا، خلاف 
تصميمات مجلس گرفته نشده اس��ت.«  در پاسخ به اين 
تذكر، محمدباقر قاليباف رييس مجلس شوراي اسلامي 
تاكيد كرد: درخصوص قيمت ها، مصوبه مجلس سبد خانوار 
و كالابرگ است و همين طور بازگشت قيمت ها به شهريور 
1400 و هيچ مصوبه اي هم در جلسه سران كه بخواهد اين 
قانون را لغو كند، تصميم گيري نشده و اين موضوع روشن و 
مشخص است. همچنين در رابطه با موافقتنامه ها سازمان 
برنامه گزارش داده اند كه اين موافقتنامه ها امضا شده و 12 
همت هم به استان ها در يك هفته گذشته واگذاري انجام 

شد و بايد پيگيري شود تا بقيه امور نيز پيش برود.
وي افزود: البته قبول داريم كه هر سال اين بخش اول تنخواه 
نقدي پرداخت مي شد، اما امسال به صورت اوراق بوده كه 
البته دولت مشكلات خود را دارد، اما به هر حال حتما ما از 
رييس سازمان برنامه و بودجه براي ارايه توضيحات نسبت 
به اين موضوعات مرتبط با موافقتنامه ها و ساير بحث ها به 

صحن مجلس دعوت خواهيم كرد.

سياست
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 مذاكرات به لغو تحريم ها 
منجر شود

س��خنگوي كميس��يون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس شوراي اس��لامي از بررسي دور 
جديد مذاكرات هس��ته اي در جلس��ه امروز اين 
كميسيون خبر داد و گفت: بايد مذاكرات منجر به 
رفع تحريم ها شود؛ به نحوي كه انتفاع اقتصادي 
و فوايد تجارت خارجي براي تجار كشور و اهالي 

اقتصاد فراهم شده و منفعت آن به مردم برسد.
ابوالفضل عمويي در توضيح جلس��ه كميسيون 
امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس شوراي 
اس��لامي گفت: اين جلسه با موضوع بررسي دور 
جديد مذاكرات هسته اي تشكيل شد؛ نمايندگان 
نظرات خود را درباره نحوه ادامه پيگيري موضوع 
مذاكرات هسته اي ارايه كرده و گزارش هايي كه 
به كميسيون رسيده بود مورد بررسي قرار گرفت. 
وي توضيح داد: مجلس در قانون اقدام راهبردي 
براي لغو تحريم ه��ا راهكارها و رويكردهاي خود 
را در موضوع هسته اي ارايه كرده كه در مواجهه 
با مذاكرات هسته اي نقش��ه راه است. بارزترين 
نمونه آن ماده ۷ اين قانون بوده كه بر اساس��ش 
دولت موظف اس��ت گزارش رفع تحريم ها را به 
مجلس ش��وراي اس��لامي ارايه كند و نتيجه آن 
پس از بررسي در كميس��يون هاي امنيت ملي و 
انرژي با پيوستي به صحن علني ارجاع مي شود. 
نمايندگان نيز در مورد اجراي اين قانون و نحوه 
ادام��ه برنامه هس��ته اي كش��ور تصميم گيري 

مي كنند. 
عموئي گفت كه نگاه مجلس به موضوع بررس��ي 
مذاكرات هسته اي مبني بر انتفاع اقتصادي مردم 

و رفع موانع تجارت خارجي است.

مراحل توثيق سهام براي وام
پس از بررسي و پردازش، نتيجه در روز كاري بعد 
به بانك هاي مربوطه ارسال مي شود. سهامداران 
نبايد محدودي��ت ناظر به اصطلاح س��هام فريز 
داش��ته باش��ند. همچنين دارايي قابل معامله و 
سپرده باشد و دارايي توقيف و توثيق شده از قبل 
نداشته باشند. سهامداران بايد توجه كنند پس 
از پذيرش تعهدات و شرايط، درصورتي كه در آن 
بازه زماني مشخص سهامداران به تعهدات خود 
عمل كنند، عمليات رف��ع توثيق اتفاق مي افتد. 
اما در صورتي كه به تعه��دات خود عمل نكند و 
نكول اتفاق بيفتد براساس قرارهاي بانك  دارايي 

سهامداران به فروش مي رسد.

همه پرسي فراگير 
تنها راه حل فلسطين

شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي در بيانيه اي 
به مناس��بت 23 م��رداد روز مقاومت اس��لامي 
تاكيد كرد: امروز ش��اهديم كه فلس��طينيان با 
مقاومت شجاعانه خود ثابت كردند كه هر بخش 
از مجموعه مقاومت، خود به تنهايي هم مي تواند 
دشمن را شكس��ت داده و هم درس عبرتي براي 

بقيه ظالمان باشد.
متن بيانيه ش��وراي هماهنگي تبليغات اسلامي 

به اين شرح است: 
»روز مقاومت اسلامي« نقطه عطفي ماندگار در 
تاريخ شكس��ت بزرگ و مفتضحانه رژيم غاصب 
صهيونيس��تي در برابر جبهه مقاومت است. 22 
تيرم��اه 138۵، يادآور تج��اوز همه جانبه ارتش 
رژيم صهيونيستي از زمين و هوا به لبنان در يك 
جنگ تمام عيار و تحميل خسارت هاي فراواني 
به مردم لبنان بود كه با مقاومت كم نظير 33 روزه 
و پيروزي حزب الله لبنان در اين جنگ نابرابر، نه 
تنها كام مردم لبنان بلكه ستمديدگان منطقه و 
تمامي آزادگان و آزادي خواهان سراس��ر جهان 

شيرين شد.
ب��ه دنب��ال بي��ش از ۷ ده��ه تج��اوز و تعدي و 
اش��غالگري و ظل��م آش��كار صهيونس��يت ها به 
فلس��طينيان مظلوم، جبهه مقاومت اسلامي با 
قدرت ايمان و آرايش جديد خود، ضربه محكمي 
به رژيم س��فاك و كودك كش فلس��طيني وارد 
س��اخت و براي هميش��ه، خط بطلاني بر افسانه 
شكس��ت ناپذي��ري اي��ن رژيم موقت كش��يد و 
طعم تلخ شكس��ت مفتضحانه را به اين جلادان 
كودك ك��ش تحميل كرد. مق��ام معظم رهبري 
»مد ظله العالي« بارها در بياناتش��ان به درستي 
تعبير دوران بزن در رو را تمام شده دانسته و امروز 
شاهديم كه فلسطينيان با مقاومت شجاعانه خود 
ثابت كردند كه هر بخ��ش از مجموعه مقاومت، 
خود به تنهايي هم مي تواند دش��من را شكست 
داده و هم درس عبرتي براي بقيه ظالمان باشد. 
شوراي هماهنگي تبليغات اسلامي، روز شكست 
ابهت پوشالي ارتش تا بن دندان مسلح اسراييل 
غاص��ب در مقاب��ل جنب��ش مقاومت اس��لامي 
و اب��راز انزجار و خش��م مق��دس و انقلابي عليه 
صهيونيست ها و بزرگداشت ياد و خاطره شهداي 
گرانقدر جبهه مقاومت به ويژه شهداي والامقام 
شهيد عماد مغنيه و س��ردار شهيد حاج حسين 
همداني و سيد ش��هداي جبهه مقاومت، سرباز 
ولايت و سردار دل ها، س��ردار شهيد حاج قاسم 
سليماني و ابوالمهدي المهندس را گرامي دانسته 
و بر ضرورت غير قابل انكار ملاحظه حساس��يت 
خاص و استثنايي مقطع كنوني از تاريخ انقلاب 
اسلامي، حفظ »وحدت و وفاق ملي« حول محور 
»آرمان آزادي قدس ش��ريف« و »ولايت مطلقه 

فقيه« تاكيد مي نمايد.

اثر نرخ بهره بر بازار سهام 
 وقتي بانك مركزي اعلام مي كند كه مثلًا براي مبارزه با 
تورم مي خواهد نرخ بهره را بالا ببرد، هم كسب و كار ها و 
هم مصرف كنندگان مخارج و هزينه هاي خود را كاهش 
مي دهند. اين باعث مي شود كه عايدي و سود شركت ها 
و به تبع آن قيمت هاي سهام افت كنند و همگان چشم 
انتظار ريزش و حتي سقوط بازار سهام باشند.  از طرف 
ديگر، وقتي بانك مركزي اع��لام كاهش نرخ مي كند، 
فرض بر آن اس��ت كه مصرف كنندگان و كسب و كار ها 
مخارج و سرمايه گذاري هاي خود را افزايش دهند كه اين 
امر باعث مي شود قيمت هاي سهام بالا رود.  اگر انتظارات 
مردم به طور چش��م گير و معن��ي دار از اقدامات بانك 
مركزي متفاوت باشد، اين عكس العمل هاي مردم يعني 
مصرف كنندگان و كسب و كار ها، كه به صورت تعميم 
داده شده و متعارف گفته شد ديگر كاربري ندارند.  براي 
مثال، فرض كنيد مقام پولي كشور با متولي و مسوول بازار 
سرمايه جلسه بگذارند و قرار بر كاهش a واحد درصد از 
نرخ بين بانكي و از آن انتظار رود، ولي پس از رس��انه اي 
ش��دن و اعلام آن معلوم ش��ود، فقط نصف a از آن نرخ 
كاهش يافته، در عمل ممكن است اين اخبار و انتظارات 
باعث و سبب ساز افت بازار سهام شوند، زيرا فرض كاهش 
a واحد درصد از قبل در قيمت هاي بازار، بقول تحليلگران 
بازار سرمايه، پيش خور شده است.  عامل مهم ديگر در 
عكس العمل بازار به تغييرات نرخ بهره آن اس��ت كه در 
»سيكل تجاري« اقتصاد يعني در چرخه رونق و ركود 
مش��خص كنيم كه اقتصاد ما در حال حاضر كجاي آن 
قرار دارد.  در آغاز وهله اي كه اقتصاد ضعيف شده، تقويت 
و بازپروري آن از طريق نرخ هاي بهره پايين تر نمي تواند 
يعني ت��وان كافي براي جبران مافات و خس��ارت هاي 
فعاليت هاي اقتصادي را ندارد و لذا ممكن است بازار سهام 
به ريزش خود ادامه دهد. برعكس، وقتي اقتصاد به سوي 
نقطه پاياني چرخه رونق خود است، وقتي بانك مركزي 
نرخ ها را بالا مي برد، اين امر سود برخي شركت ها را افزايش 
مي دهد و اغلب بخش هاي خاصي به حركت رو به جلوي 
خود و وضع خوب ادامه مي دهند، مثل سهام شركت هاي 
تكنولوژي و »سهام رشدي« )درباره »سهام رشدي« و 
»سهام ارزشي« قبلًا در يادداش��تي اشاره كرده ام يك 
يادداشت مستقل لازم دارد.(   گرچه رابطه ميان نرخ هاي 
بهره و بازار سهام كاملًا غير مستقيم است، اما هر دو در 
جهت مخالف هم حركت مي كنند. به عنوان يك قاعده 
سرانگشتي كلي و عمومي، وقتي بانك مركزي نرخ هاي 
بهره را به موقع و به اندازه كافي كاهش مي دهد، اين امر 
موجب مي شود كه بازار سهام بالا رود و برعكس وقتي 
بانك مركزي نرخ ه��اي بهره را بالا مي برد اين امر باعث 
مي شود كه بازار سهام افت كند. آنچه بايد يادمان بماند 
آن است كه هيچ تضميني از اينكه عكس العمل آتي بازار 
سهام در مقابل يك تغيير معين از نرخ بهره )مثلا 18 صدم 
درصد( چگونه خواهد بود، وجود ندارد؛ لذا بايد دقت شود 
كه امر مهم »پيش نگري«هاي عقل��ي را در اين بازار به 

»پيشگويي«هاي »عشقي« تقليل ندهيم.

چگونه شماره اقتصادي جديد 
بگيريم؟

س��ازمان امور مالياتي اعلام كرد كه موديان ش��ماره 
اقتصادي جديد خ��ود را دريافت كنند و بايد از ابتداي 
مهرماه در صورتحساب هاي فروش كالا و عرضه خدمات 
از آن استفاده كنند. سازمان امور مالياتي در اطلاعيه اي 
اعلام ك��رد: در اجراي قانون پايانه هاي فروش��گاهي و 
سامانه موديان و با عنايت به ماده )۶( آيين نامه اجرايي 
تبصره )3( ماده )1۶۹( قانون ماليات هاي مس��تقيم و 
م��اده )8( آيين نامه اجرايي م��اده )۹۵( قانون مذكور، 
ش��ماره اقتصادي جديد از تاريخ 1401/0۵/01 براي 
هر يك از پرونده هاي مالياتي )اعم از پرونده هاي موجود 
يا ثبت نام هاي جديد( توس��ط س��ازمان امور مالياتي 
كش��ور تعيين و از طريق پيامك ب��ه موديان محترم 
مالياتي اطلاع رساني شده است. شماره هاي اقتصادي 
تخصيص يافته به موديان از طريق درگاه ملي خدمات 
الكترونيك سازمان به نشان my.tax.gov.ir نيز در 
دسترس است. موديان مكلفند در صورتحساب هاي 
فروش كالا و عرضه خدمات )حسب مورد الكترونيكي 
يا فيزيكي(، قراردادها و ساير اسناد مشابهي كه از تاريخ 
1401/0۷/01 )از فصل پاييز سال 1401 و پس از آن( 
صادر مي كنند، شماره اقتصادي جديد خود و خريدار 
يا طرف معامله را درج كنند؛ در غير اينصورت مشمول 

جرايم قانوني مربوط خواهند شد.

بلاتكليفي ماشين آلات 
راهسازي قاچاق

معاون وزير اقتصاد، از بلاتكليفي وضعيت ماشين آلات 
راه س��ازي متروكه و ح��دود 1۶0 دس��تگاه قاچاق در 
س��ازمان اموال تمليكي خبرداد كه منتظر صدور راي 
و اعلام نظر وزارت صمت اس��ت. عبدالمجيد اجتهادي 
-رييس سازمان اموال تمليكي درباره آخرين وضعيت 
ماشين آلات سنگيني كه براي تعيين تكليف در اختيار 
س��ازمان اموال تمليكي قرار دارد، با اشاره به اينكه اين 
ماش��ين آلات در مكان هاي مختلف از بندر بوش��هر تا 
گمرك شهيد رجايي و گمرك خرمشهر دپو شده است، 
توضيح داد: طبق مقررات، عمر اين ماشين آلات در زمان 
ورود نبايد بيش از پنج سال باشد، اما تعدادي از آنها به اين 
دليل كه تا واردكنندگان مسير دريافت مجوزها را طي 
كنند، پنج سال را گذرانده است يا برخي ديگر هنگام ورود، 
عمرشان به پنج س��ال رسيده بود ديگر امكان ترخيص 
پيدا نكردند. وي با بيان اينكه براي تعيين تكليف و ورود 
اين ماشين آلات بايد كميسيون ماده 1 آيين نامه اجرايي 
قانون مقررات و صادرات تشكيل شده تا براي ورودشان 
تصميم گيري شود، افزود: مساله اينجاست كه اين اقلام 
عمدتا متروكه هستند و حدود 1۶0 دستگاه نيز قاچاق 
است كه از زمان كشف در اختيار سازمان اموال تمليكي 
است ولي براي تعيين تكليف نياز به صدور راي قطعي دارد. 

ماهعسلدولتومجلستمامميشود؟

رييسمجلسشوراياسلامي:

عضوكميسيونبرنامهوبودجه:

انتقاد بهارستان از وضعيت اقتصاد ايران

تعرض به قهرمانان ملي نتيجه اي جز رسوايي مطرح كنندگان ندارد

همسانسازيحقوقبازنشستگانمطالبهجديعمومياست

رييس مجلس شوراي اسلامي گفت: تعرض به قهرمانان 
ملي كه پاي جنايتكاراني همچون داعش را از س��رزمين 
عزيزمان كوتاه كردند، خاك پاشيدن به آفتاب است كه جز 
رسوايي و بي اعتباري براي تعرض كنندگان و حاميان آنها 
نتيجه اي ندارد. محمدباقر قاليباف در نطق پيش از دستور 
خود در جلسه علني مجلس ش��وراي اسلامي بيان كرد: 
فرا رسيدن روز مقاومت اسلامي كه يادآور مقاومت جانانه 
حزب الله لبن��ان در جنگ 33 روزه و آغاز فصل جديدي از 
مبارزه با رژيم جنايتكار صهيونيستي بود را گرامي مي دارم.

وي افزود: جنبش جهاد اسلامي فلسطين در آخرين حلقه از 
مقاومت اسلامي عليه جنايتكاران صهيونيست، نويدبخش 
و در هم كوبنده ظاهر شد. حركت جهاد اسلامي ثابت كرد 
كه امروز هر بخش از مقاومت اسلامي به تنهايي توانايي در 
هم كوبيدن عميق ترين لايه هاي دفاعي رژيم صهيونيستي 

و خرد كردن اراده آنها را دارا اس��ت و امروز در سايه اتحاد و 
همدلي همه جريان هاي مقاومت با قاطعيت مي گوييم كه 

زوال دشمن غاصب نزديك تر از هر روزي است.
رييس مجلس شوراي اسلامي در ادامه بيان كرد: قريب به 
8 دهه تبهكاري و جنايت رژيم صهيونيستي بر هر بيننده 
منصفي آشكار ساخته است كه موجوديت اين رژيم در گرو 
ايجاد ناامني، اختلاف، ترور، اشغال و جنايت سازمان يافته در 
سراسر منطقه است. هر روزي كه جهان شاهد جنايت هاي 
بيشتري از سوي صهيونيست ها است و نقشه هاي شوم آنها 
با همدستي رژيم هاي استكباري و ارتجاعي بيشتر برملا 
مي شود، نقش مدافعان سرافراز و پر افتخار حرم در دفاع 

از امنيت ايران عزيزمان و ثبات منطقه آشكارتر مي گردد.
قاليباف يادآور شد: در روزهاي ابتدايي جنگ در سوريه و 
عراق، عده اي دچار خطاي محاسباتي شدند، اما هنگامي 

كه واقعيت صحنه با جنايت هاي دهشناك داعش عيان 
شد، حتي كشورهاي اروپايي را نيز نگران كرد. هر ايراني 
منصفي با سليقه هاي سياسي مختلف به اين باور رسيد 
كه مدافعان حرم فقط پاسداران حريم اهل بيت عصمت 
و طهارت نيس��تند، بلكه نگهبان امنيت و ناموس كشور 
عزيزمان نيز هستند. وي افزود: به همين جهت تعرض به 
اين قهرمانان ملي كه پاي جنايتكاراني همچون داعش را 
از سرزمين عزيزمان كوتاه كردند، خاك پاشيدن به آفتاب 
است كه جز رسوايي و بي اعتباري براي تعرض كنندگان و 
حاميان آنها نتيجه اي ندارد. ما به اين شهداي مظلوم كه 
خود را فداي م��ردم ايران و حفظ حريم اهل بيت كردند 
افتخار مي كنيم و زندگ��ي در امنيت خود را مديون آنها 

مي دانيم.
رييس مجلس شوراي اسلامي همچنين از برپايي پرشكوه 

مجالس عزا و ذكر مصيبت سيدالشهدا)ع( در سراسر كشور 
تقدير و تشكر كرد و گفت: ظهور جلوه هاي اسلامي سياسي 
از قبيل ظلم ستيزي، مقاومت در برابر دشمنان اسلام، مبارزه 
عليه رژيم صهيونيستي و افشاي خط نفاق در عزاداري هاي 
محرم امسال به طور ويژه دشمنان اسلام و حاميان اسلامي 
امريكايي را خشمگين ساخت. خشم دشمنان از آموزه هاي 
اس��لام ناب محمدي ثابت كرد كه هيات بصي��رت افزا و 

ظلم ستيز مايه عزت مسلمين و خار چشم منافقين است.
قاليباف در پايان خاطرنش��ان كرد: با توجه به پيش بيني 
استقبال گسترده مردم براي حضور در مراسم اربعين امسال 
در كشور عراق، تاكيد مي كنيم كه ضروري است مسوولان 
مربوطه در تمامي مراحل حضور مردم در اين راهپيمايي 
باشكوه همه امكانات را براي رفع دغدغه هاي مردم و تسهيل 

روندها، به كار گيرند.

نماينده مردم ش��يراز در مجلس ش��وراي اسلامي گفت: 
همسان سازي حقوق بازنشستگان و شاغلان بخش هاي 
عمومي غير دولتي و دولتي در دستگاه هاي مختلف مطالبه 
جدي عمومي است. جعفر قادري در نطق ميان دستور خود 
در جلسه علني مجلس شوراي اسلامي بيان كرد: قدردان 
حضور پرشور و گسترده مردم شيراز و استان فارس در تشييع 
پيكر سردار بي سر شهيد اسكندري هستم. وي عنوان كرد: 
اتهاماتي كه از ناحيه برخي از فتنه گران عليه ولايت فقيه و 
سرداراني همچون سردار شهيد همداني وارد شده، نمونه اي 
از كج فهمي فتنه گران و درس��تي راه مجاهدان و مدافعان 
حرم است. عضو كميسيون برنامه و بودجه و محاسبات با 
بيان اينكه يك س��ال از عمر دولت گذشت، گفت: اگرچه 
سفرهاي استاني براي شناخت دولت از استان ها لازم بود، 
ولي براي حل مشكلات مردم كفايت نمي كند، دولت بايد در 
سه سال باقي مانده اهتمام خود را مصروف به اجراي مصوبات 
استاني كند. اگرچه جهت گيري دولت در فروش بيشتر نفت، 
تعامل با كشورهاي همسايه و ساير مولفه ها درست است، اما 
نيازمند امضاء قرادادهاي بلندمدت با اين كشورها از سوي 

دولت هستيم تا فشار تحريم ها كاهش يابد. قادري در ادامه 
تصريح ك��رد: مداراي دولت با مديران و كاركنان خس��ته، 
بي انگيزه، دشمن تراش و چوب لاي چرخ گذار قابل درك 
نيست، نياز است كه دولت با اين افراد برخورد جدي داشته 
باشد. وي تاكيد كرد: تسهيل در كسب و كار گرچه جايگاه 
قانوني پيدا كرده، ولي نياز است كل حاكميت براي اجرايي 
شدن آن اقدام كند. مقاومت برخي از افراد در مجموعه هاي 
وابسته به قوه قضاييه، كانون وكلا يا ساير صنوف در مقابل 
قانون و تفسير به راي قوانين قابل دفاع نيست. عضو كميسيون 
برنامه و بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامي گفت: 
ساماندهي صندوق هاي بازنشستگي به عنوان يك معضل و 
مشكل جدي نيازمند توجه بيشتر و فوري دولت است، ادامه 
كم توجهي به صندوق هاي مذكور منجر به ورشكستگي اين 
صندوق ها خواهد شد. قادري افزود: همانطور كه با كمك 
بخش هاي عمومي غير دولتي امكان انتقال آب از خليج فارس 
به استان هاي يزد و كرمان فراهم شد، انتظار مي رود دولت 
به بخش هاي غير دولتي براي ساير استان هاي مستعد و كم 
آب هم كمك كند و همچنين نهادهاي غير دولتي وارد شوند. 

بي برنامگي دولت براي استفاده از ظرفيت درياها قابل توجيه 
نيست، اينكه مناطق ساحلي كشور به عنوان مناطق محروم 
از كمترين امكانات برخوردار باشند پذيرفته شده نيست، لذا 
دولت بايد از همه ظرفيت ها و كشاندن امكانات به مناطق 
ساحلي و تكميل اين ظرفيت ها و ساحلي شدن استان هاي 
مس��تعد اقدام كند. وي بيان كرد: تعداد زياد باغ شهرها در 
حوالي ش��هرها نيازمند س��اماندهي و حل مشكل توسط 
دولت، مجلس و قوه قضاييه است، برخورد با معلول ها و عدم 
توجه به حل مشكلات ريشه اي براي باغ شهرها زيبنده نظام 
و انقلاب نيست، لذا انتظار مي رود كميسيون كشاورزي هر چه 
سريع تر طرح و همچنين دولت لايحه مربوطه را ارايه كنند 
تا مشكلات برطرف شود. نماينده مردم شيراز در مجلس 
يازدهم گفت: بهتر است دولت توجه به مشكلات شهرهاي 
كوچك و روستاها را در اولويت كار قرار دهد. طولاني شدن 
فرآيند اصلاح طرح هاي هادي روستاها با شعارهاي دولت و 
حاكميت سازگاري ندارد و منجر به مهاجرت روستاييان به 
شهرها و كلان شهرها خواهد شد. قادري جبران خسارت هاي 
مادي وارد ش��ده در سيل اخير در شهرستان هاي فارس را 

مطالبه جدي نمايندگان اين اس��تان دانست و گفت: فكر 
مي كنم در اين زمينه مقداري تعلل و كم كاري مي شود، لذا 
نيازمند ورود جدي تر دولت هستيم تا خسارت هاي برآورده 
ش��ده خصوصا براي كش��اورزان و زيرساخت هاي آسيب 
ديده جبران ش��ود. وي اظهار كرد: همسان سازي حقوق 
بازنشستگان و شاغلان بخش هاي عمومي غير دولتي و دولتي 
در دستگاه هاي مختلف مطالبه جدي عمومي است. امروزه 
در هر محفل و هر مجمع كه نمايندگان شركت مي كنند يا 
هر تماسي كه از ناحيه بازنشستگان انجام مي شود، موضوع 
همسان سازي و همچنين ايجاد عدالت و برابري در پرداخت 
حقوق مورد مطالبه است، لذا دولت بايد توجه كند. نماينده 
مردم ش��يراز در مجلس، تس��ريع در بهره برداري از آزادراه 
ش��يراز- اصفهان و كمربندي هاي اطراف ش��يراز، مسير 
شيراز- عسلويه و همچنين راه آهن شيراز به عسلويه و ساير 
محورهاي كليدي و استراتژيك فارس را به عنوان يك مطالبه 
جدي مورد توجه نمايندگان دانست و گفت: انتظار داريم كه 
دولت به اين موضوع توجه كند و همچنين انتظار مي رود 

دولت براي پرداخت اعتبارات عمراني فكر جدي تري كند.



گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
يكشنبه، ۲۳ مردادماه 1401 نرخ دلار در بازار آزاد به 
۳050 تومان كاهش يافت. نرخ توافقي دلار نيز در بازار 
بين ۲8۲00 تا ۲8500 تومان معامله شد. همچنين با 
كاهش قيمت دلار، قيمت سكه به 14 ميليون و ۲50 
هزار تومان رسيد. طي روزهاي اخير و همزمان با اعلام 
برخي اخبار سياسي و گمانه زني ها از نتايج مذاكرات، 
بازار ارز وارد مدار كاهشي شده است و قيمت دلار در 
كانال ۳0 هزار تومان قرار گرفته است. در بازار آزاد نيز 
كه روز شنبه در ساعات نخست معاملات قيمت دلار 
در كانال ۳0700 تومان در نوسان بود صبح يكشنبه 
به ۳0100 تومان كاهش يافت.فعالان بازار جو موجود 
در بازار ارز را مثبت اعلام مي كنند و معتقدند قيمت ارز 
احتمالًا همين روال را طي خواهد كرد و در كانال هاي 
پايين تري قرار مي گيرد.كامران سلطاني زاده دبيركل 
كانون صرافان اعلام كرد: اگر مديريت بازار براس��اس 
عرضه و تقاضا و بدون قيمت هاي دستوري باشد قيمت 
دلار ارزان تر هم خواهد شد و احتمال بازگشت دلار آزاد 
به كانال ۲9 هزار تومان هست.كشتي آراي فعال بازار 
طلا نيز از كاهش 700هزارتوماني قيمت سكه نسبت 
به روز پنجشنبه خبر مي دهد و مي گويد: با روند فعلي 
قيمت طلا و سكه در روزهاي آينده نيز قيمت ها با كمي 
كاهش همراه خواهد ش��د.محمد كشتي آراي درباره 
وضعيت بازار طلا و سكه، ضمن تأكيد بر اينكه تحولات 
سياس��ي در جهان باعث افزاي��ش ۲8 دلاري طلاي 
جهاني در هفته گذشته شده است، گفت: اما خبرهاي 
مثبت سياسي درباره مذاكرات در داخل كشور باعث 
افزايش ارزش ريال شده است.كاهش قيمت ارز از روز 
شنبه در داخل كشور آغاز شده است و همچنان ادامه 
دارد اين درحالي اس��ت كه در روزهاي گذشته شاهد 
افزايش قيم��ت ارز در بازار بوديم.اين فعال بازار طلا و 
سكه ضمن بيان اينكه با كاهش قيمت ارز، قيمت طلا 
و س��كه نيز به خلاف طلاي جهاني، سير نزولي پيدا 
كرده است، گفت: قيمت سكه طرح قديم 1۳ ميليون 
و 800 هزار تومان، قيمت سكه طرح جديد 14 ميليون 
و ۲50 هزار تومان، نيم سكه 8 ميليون و ۲0 هزار تومان، 
ربع سكه 5 ميليون و 50 هزار تومان و سكه يك گرمي ۳ 
ميليون تومان است. قيمت هر مثقال طلا نيز 5 ميليون 
و 800 هزار تومان و هر گ��رم طلاي 18عيار نيز يك 
ميليون و ۳40 هزار تومان است.كشتي آراي با تأكيد 
بر اينكه قيمت انواع سكه نسبت به روزهاي گذشته با 

كاهش همراه ش��ده است، تصريح كرد: نسبت به روز 
پنجشنبه قيمت سكه حدود 700 هزار تومان كاهش 
يافته است. باتوجه به كاهش تقاضا و كاهش قيمت ها 
حباب سكه نيز در حال كاهش است.به گفته وي، حباب 
سكه از يك ميليون و 500 هزار تومان به يك ميليون و 
۲00 هزار تومان كاهش يافته است؛ ضمن اينكه با توجه 
به كاهش قيمت ارز، در روزهاي اخير فروشنده در بازار 
بيشتر از خريدار شده است كه همين امر مي تواند منجر 
به كاهش بيشتر حباب قيمت سكه شود.اين فعال بازار 
طلا و جواهر تأكيد كرد: پيش بيني مي شود با روند فعلي 
قيمت طلا و سكه در روزهاي آينده نيز قيمت ها با كمي 
كاهش همراه باشد.معاملات توافقي دلار يكشنبه، ۲۳ 
مردادماه پس از گذشت دو ساعت از شروع معاملات 
دو كانال عقبگرد داشت و با بهاي ۲8 هزار و ۳۶۲ تومان 
معامله مي شد. در آغاز به كار فعاليت بازار توافقي بازار 
ارز، معاملات دلار با قيمت ۳0 هزار و 85 تومان شروع 
شد؛ اما در فاصله زماني كمتر از ۳0 دقيقه به كانال ۲9 
هزار تومان بازگشت داشت. البته برخي معاملات در 
بازار توافقي تا قيمت ۲8 هزار و ۲00 تومان هم رسيد. 
قيمت ارز در ادامه روند كاهشي روز هاي اخير، با افت 
قيمت همراه شده و در آغاز معاملات دومين روز هفته، 
نرخ دلار در بازار توافقي در كانال پايين تر قيمت گذاري 
ش��ده است.س��ير نزولي قيمت  انواع ارز در بازار آزاد و 
توافقي نيز ادامه داشت به نحوي كه در دقايق ابتدايي 

معاملات )يكشنبه ۲۳ مرداد 1401( قيمت ها در بازار 
توافقي ارز و همچنين بازار آزاد با كاهش محس��وس 
همراه شده است.قيمت دلار در بازار توافقي به كانال 
۲8 هزار تومان بازگش��ته است و قيمت هر اسكناس 
دلار در بازار توافقي به رقم ۲8500 تومان رسيده است. 
همچنين هر اسكناس يورو توافقي در حال حاضر به 
قيمت ۳1۲00 تومان رس��يده است كه نسبت به روز 

قبل، كاهش يافته است.

  قيمت دلار توافقي 
به كمتر از ۲۸۵۰۰ تومان رسيد

هر يورو يكشنبه، ۲۳ مردادماه در صرافي هاي بانكي 
با ۲8 تومان افزايش قيمت نس��بت به روز گذشته، 
۲8 ه��زار و 9۶8 تومان معامله ش��د.هر دلار نيز در 
صرافي هاي بانكي با ۲۳ تومان افزايش نسبت به روز 
گذشته، با قيمت ۲8 هزار و 74 تومان به فروش رسيد.

قيمت خريد هر دلار توس��ط صرافي هاي بانكي ۲7 
هزار و 799 تومان و نرخ خريد هر يورو نيز ۲8 هزار و 
۶79 تومان اعلام شد.علاوه بر اين، قيمت خريد دلار 
در بازار متش��كل ارزي ۲8 هزار و 479 تومان و نرخ 
فروش آن ۲8 ه��زار و 7۳8 تومان بود، اين در حالي 
است كه نرخ خريد يورو در اين بازار ۲9 هزار و ۲1۳ 
تومان و نرخ فروش آن نيز ۲9 هزار و 479 تومان اعلام 
شد.همچنين در سامانه نيما در معاملات، حواله يورو 

به قيمت ۲7 هزار و ۲97 تومان فروخته و حواله دلار 
به بهاي ۲۶ هزار و ۶11 تومان معامله شد.

  سكه طرح جديد ۳۰۰ هزارتومان ارزان شد
قيمت سكه طرح جديد يكشنبه، ۲۳ مردادماه با ۳00 هزار 
تومان كاهش نسبت به روز گذشته، 14 ميليون و ۳00 هزار 
تومان معامله شد .سكه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز 1۳ 
ميليون و 700 هزار تومان معامله شد.همچنين نيم سكه 
هفت ميليون و 900 هزار تومان، ربع سكه چهار ميليون و 
950 هزار تومان و سكه يك گرمي سه  ميليون تومان قيمت 
خورد.علاوه بر اين، در بازار طلا نيز نرخ هر گرم طلاي 18 
عيار به يك ميليون و ۳۲۶ هزار تومان رس��يد و قيمت هر 
مثقال طلا پنج ميليون و 744 هزار تومان شد.قيمت اونس 
جهاني طلا در بازارهاي جهاني به دليل تعطيلي بازارهاي 

رسمي بدون تغيير يك هزار و 804 دلار و پنج سنت بود.

  اوليانوف: تحريم هاي ايران ممكن است
 به زودي برداشته شود

نماينده روس��يه در مذاكرات وين گف��ت: تحريم ها 
عليه ايران ممكن اس��ت به زودي برداشته شوند، اما 
در مورد تحريم ها عليه روسيه نمي شود چنين گفت.

ميخاييل اوليانوف نماينده روس��يه در مذاكرات وين 
 در توييتي نوش��ت: تحريم ها عليه ايران ممكن است 
به زودي برداش��ته ش��وند. اما در مورد تحريم ها عليه 
روسيه نمي شود چنين گفت. تنها بخشي از آنها مربوط 
به اوكراين است. غرب، خط مشي مستقل روسيه را يك 
چالش راهبردي مي داند و به سختي اعمال تحريم ها 
را كنار مي گذارد.نماينده روس��يه در س��ازمان هاي 
بين المللي واق��ع در وين، پيش از اي��ن نيز در توئيتر 
نوشت: وزارت خارجه روسيه گفته است كه طبق گفته 
سخنگوي اتحاديه اروپا مشاركت كنندگان در مذاكرات 
وين با يك حق انتخاب مواجهند. آنها يا بايد متن فعلي 
را بپذيرند يا بايد بپذيرند كه مذاكرات شكست خورده 
است. كميسيون مشترك برجام به هماهنگ كننده 
اتحاديه اروپا اجازه نداده كه چنين اظهاراتي را مطرح 
كند.وي در توييت ديگري هم نوشته بود: روسيه معتقد 
است كه احياي برجام تنها راه موثر و منطقي پيش رو 
است. احياي برجام منجر به رفع تحريم هاي غيرقانوني 
عليه ايران، تقويت نظام عدم اشاعه هسته اي و ايجاد 
ش��رايط بهتر براي پيش��رفت گفت وگوهاي امنيتي 

منطقه اي خواهد شد.
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تجميع كارت هاي بانكي 
نيازمند مقدمات قانوني است

معاون فناوري اطلاعات بانك مركزي درباره ش��رايط 
تجميع كارت هاي بانكي و برنامه بانك مركزي در اين 
خصوص به بيان توضيحاتي پرداخت.  مهران محرميان، 
معاون فناوري اطلاعات بانك مركزي درباره برنامه اين 
بانك براي تجميع كارت هاي بانكي، اظهار داشت: بروز 
برخي تخلفات و سوءاس��تفاده ها از كارت هاي بانكي، 
پيشنهاد هايي را مبني بر تجميع همه كارت هاي بانكي 
در يك كارت يا ادغام كارت هاي بانكي با ساير كارت هاي 
ش��هروندي مانند كارت ملي و... در سطح رسانه ها و از 
سوي بعضي مراجع قانوني درگير با پيامد هاي تخلفات 
در اين حوزه به دنبال داشته است. بانك مركزي ضمن 
اس��تقبال از همفكري در اين باره و استفاده از نظرات 
كارشناسان اين بخش، تأكيد دارد در انتخاب شيوه هاي 
جلوگيري يا كاستن از زمينه هاي سوءاستفاده از همه 
ابزار ه��اي بانكي و پرداخ��ت الكترونيكي، جنبه هاي 
مختلف اعم از فني و قانوني موردتوجه قرار داشته باشد 
تا راه حل هاي پيشنهادي باعث بروز مشكلات بزرگ تر 
نباش��د.وي افزود: مهم ترين نكته اي كه در اين مورد 
بايد به آن توجه داشت اين است كه زمينه تخلفات با 
كارت هاي بانكي مانند اجاره دادن كارت يا ... با فيزيك 
اين كارت ها فراهم نمي شود بلكه اطلاعات كارت است 
كه با قراردادن آن در اختيار ديگران، امكان استفاده يا 
سوءاستفاده از كارت فراهم مي شود؛ اگر فردي شماره 
كارت و اق��لام امنيتي مانند تاريخ انقض��ا را در اختيار 
ديگران قرار دهد، در واقع امكان استفاده شخص ديگر 
را از كارت بانك��ي به او داده اس��ت و اي��ن بهره برداري 
لزوما نيازي به انتقال خ��ود كارت ندارد بنابراين بايد 
بررسي كرد كه پيشنهاد هايي مانند ادغام كارت ها كه 
در واقع به معناي يكي كردن فيزيكي كارت ها است، 
چقدر به جلوگيري از تخلفات و سوءاستفاده ها كمك 
خواهد كرد؟بايد توجه داش��ت تا زماني كه دارندگان 
كارت هاي بانكي از پيامد هاي ناگ��وار و مجازات هاي 
قانوني اجاره دادن كارت بانكي خود آگاه نباش��ند و از 
انجام چنين تخلفي پرهيز نكنند، حذف فيزيك كارت 
بانكي، ادغام كارت هاي بانكي با هم يا ادغام آنها با ساير 
كارت هاي شهروندي، مشكلي را حل نخواهد كرد چرا 
كه اساساً زمينه تخلف يا سوءاستفاده با تعدد كارت ها 
ايجاد نمي ش��ود بلكه ارايه اطلاعات كارت به ديگران 
است كه امكان سوءاس��تفاده را فراهم مي آورد.معاون 
فناوري بانك مركزي با اشاره به تجارب ساير كشور ها 
در اين زمينه گفت: رويكردي كه مي تواند اتفاق بيفتد 
حذف فيزيكي كارت ها اعم از كارت هاي بانكي و ساير 
موارد مانند كارت هاي شناسايي، گواهينامه رانندگي 
و... است. در مواردي كه همچنان از كارت هاي فيزيكي 
استفاده مي ش��ود نيز در گام اول كارت هاي با مرجع 
صادركنندگي واحد مانن��د كارت گواهينامه، كارت 
ملي يا مشابه آن، كارت مالكيت و مشخصات خودرو 
و... تجميع ش��ده اند و تقريباً نمونه اي در سطح دنيا از 
تجميع كارت هاي بانكي ب��ا اين قبيل كارت ها وجود 
ندارد.دليل اي��ن رويكرد نيز تا حدود زيادي روش��ن 
اس��ت؛ اطلاعات درج شده در كارت هاي بانكي و ساير 
كارت ها داراي تفاوت هاي ماهيتي هستند و علاوه بر آن 
روش هاي احراز هويت در شبكه هاي بانكي و پرداختي 
با ساير سامانه ها كه عمدتاً سامانه هاي هويتي هستند، 
تفاوت هاي فني و كاركردي متفاوتي دارند. به اين اعتبار 
مي توان از كارت هاي غيربانكي ب��راي احراز هويت و 
شناس��ايي افراد استفاده كرد، ولي نمي توان و نبايد به 
همين كارت ها اجازه دسترسي به حساب بانكي افراد را 
داد. نكته ديگري كه بايد موردتوجه قرار بگيرد، مرجع 
صادركننده و پاسخگو در قبال كارت هاي تجميع شده 
است؛ اهميت اين مرجع زماني بيشتر مشخص مي شود 
كه به هر علتي كارت فرد كه بنا بر پيش��نهاد مدافعان 
تجميع كارت ها كارت بانكي، كارت ملي و... شده است، 
مفقود شود. در اين صورت سوال مهم اين است كه كدام 
مرجع بايد فرآيند صدور مجدد اين كارت را پيگيري 
كند؟ بانك؟ ثبت اح��وال؟ راهنمايي ورانندگي يا ...؟ و 
اينكه تا صدور كارت المثني براي فردي كه كارت خود 
را گم كرده آيا تمام فعاليت هاي او در تمام شؤون مختلف 
اعم از نياز هاي بانكي، رانندگي و.. با هم دچار اختلال 
نخواهد شد؟محرميان گفت: پيشنهاد ما اين است كه در 
گام نخست چنين ادغامي در حوزه كارت ها و خدمات 
هم سنخ مانند كارت ملي و گواهينامه انجام بگيرد تا 
مشكلاتي مانند مرجع رسيدگي به كارت، نياز هاي فني 
درج اطلاعات در فيزيك كارت، تناسب شاخص هاي 

امنيتي براي نوع دسترسي و... كمتر بروز كند.

بسته ابتكاري ۴۳۰ ميليارد 
دلاري امريكا براي كنترل تورم 
كنگره امريكا بسته ابتكاري 4۳0 ميليارد دلاري را براي 
كاهش تورم تصويب كرد.به گزارش بيزنس، بر اساس 
پخش زنده وب سايت مجلس نمايندگان امريكا، اين 
مجلس بس��ته ابتكاري با هدف كاهش تورم به ارزش 
4۳0 ميليارد دلار را تصويب كرد. س��نا هفته گذشته 
اين بس��ته را تصويب كرده است و اكنون به جو بايدن، 
رييس جمهور ايالات متحده كه قبلا قصد خود را براي 
امضاي آن اب��راز كرده بود، تحويل داده مي ش��ود.اين 
لايحه 755 صفحه اي اقدامات مختلفي ازجمله كاهش 
كسري بودجه فدرال، كاهش هزينه هاي مراقبت هاي 
بهداش��تي براي ش��هروندان و مبارزه با تغييرات آب و 
هوايي را پيشنهاد مي كند.علاوه بر اين، افزايش ماليات 
شركت هاي بزرگ را فراهم آورده است كه بايد تا حدي 
جريان وجوه لازم براي برنامه هاي پيشنهادي را تضمين 
كند.دولت ايالات متحده انتظار دارد كه همه اين اقدامات 
در دراز مدت تورم اين كشور را كاهش دهد. حزب حاكم 
دموكرات از اين اقدام��ات حمايت مي كند.جو بايدن، 
رييس جمهور امريكا در توييتر خود نوشت: »امروز مردم 
امريكا پيروز شدند با تصويب نهايي قانون كاهش تورم، 
مردم امريكا ش��اهد كاهش قيمت داروهاي تجويزي، 
كاهش هزينه هاي مراقبت هاي بهداش��تي و كاهش 
قيمت ها خواهند بود. با اج��راي آن هزينه هاي انرژي 

كمتر است و من مشتاقانه منتظر امضاي آن هستم«. 

كنترل تورم حاصل از فعاليت 
شبكه بانكي 

مماشات دولت ها با رشد افسارگسيخته نقدينگي از كانال 
شبكه بانكي، تورم سنگيني به كشور و معيشت مردم 
تحميل كرده است، اما الزام بانك ها به محدود كردن رشد 
ترازنامه و نيز افشاي عمومي تسهيلات كلان و مرتبط، دو 
اقدام اساسي بانك مركزي دولت سيزدهم براي كاستن 
از نرخ رشد نقدينگي و درمان ريش��ه اي تورم است.به 
گزارش ايرنا، ده ها سال اس��ت كه اقتصاد ايران گرفتار 
تورم بالاست. سخت شدن معيش��ت مردم، بي ثباتي 
اقتصاد كلان، جابه جايي ثروت به نفع ثروتمندان و به زيان 
اقشار كم درآمد، تضعيف توليد و بسياري ديگر، ازجمله 
آسيب هاي تورم در حوزه اقتصادي به شمار مي رود. يكي 
از عمده ترين عوامل بروز تورم، رشد بسيار زياد نقدينگي 
است.آمارها نش��ان مي دهد دو دليل عمده كه به رشد 
بالاي نقدينگي منجر مي شود شامل بي ناترازي مالي 
دولت و بي انضباطي بانك ها است. ناترازي دولت ناشي 
از هزينه تراشي هاي بي مورد دولت و به ويژه نمايندگان 
مجلس خصوصاً در بخش هزينه هاي جاري و همچنين 
بي توجهي هر دو قوه به اصلاحات اساسي در نظام مالياتي 
براي دستيابي به منابع پايدار در بودجه است.با اين حال 
مس��اله بي انضباطي بانك ها در مديريت ترازنامه خود 
به ويژه در ارايه تسهيلات، عموماً پنهان مانده و مورد بحث 
قرار نمي گيرد در حالي كه بخش عمده تورم در كشور از 

همين عامل نشأت مي گيرد.

  تس�هيلات كلان و مرتب�ط، عمده تري�ن 
مصاديق بي انضباطي پولي

يكي از مرسوم ترين تخلفات يا سوءاستفاده ها در شبكه 
بانكي، ارايه تس��هيلات به اشخاص حقيقي و حقوقي 
مرتبط ب��ه بانك اس��ت. اعضاي هيات مدي��ره بانك و 
كارمندان ازجمله اش��خاص حقيقي و ش��ركت هاي 
تحت اختيار بانك جزو اشخاص حقوقي مرتبط با بانك 
هستند كه در صورت ضعف نظارت بانك مركزي، صاحب 
تسهيلات ارزان قيمت و رانتي مي شوند.منحرف شدن 
تسهيلات بانكي به سمت اشخاص مرتبط بانك، ضمن 
محروم كردن بخشي از اشخاص حقيقي و حقوقي واجد 
شرايط، باعث رشد بيشتر نقدينگي مي شود. در چنين 
شرايطي برنده اين تورم حاصله، اشخاص مرتبط بانك 
و بازنده آن عموم مردم و اقتصاد كشور خواهد بود.ارايه 
تسهيلات به اشخاص مرتبط با بانك اما تنها مصداق از 
بي انضباطي بانك ها نيست. ارايه تسهيلات كلان بدون 
رعايت ضواب��ط لازم، مصداق ديگ��ري از بي انضباطي 
شبكه بانكي است. بي مبالاتي بانك ها در ارايه تسهيلات 
كلان باعث مي شود بانك پس از مدتي در موضع ضعف 
قرار گرفته و بازگشت تس��هيلات اعطا شده دچار اما و 
اگر شود؛ چراكه در صورت نكول وام، بانك بازنده اصلي 
خواهد بود. از همين رو گيرنده تس��هيلات كلان براي 
بازگرداندن تس��هيلات در موضع ق��درت قرار گرفته و 
حتي گزينه نكول و سوخت شدن تسهيلات هم در ذهن 
برخي گيرندگان تسهيلات كلان مطرح شده و در برخي 
موارد عملي مي شود. در صورت سوخت شدن حتي يك 
مورد از تسهيلات كلان، بانك با مشكل ناترازي جدي 
مواجه شده و در معرض خطر قرار مي گيرد. دو مورد ياد 
شده، جزو تخلفات عمده و شاخص شبكه بانكي نه تنها 
در ايران بلكه در سطح جهان به شمار مي رود. از همين 
رو مقررات سفت و سختي براي مقابله با چنين تخلفاتي 
طراحي شده كه بسياري از آنها را مي توان در مقررات بال ۳ 
مشاهده كرد. با اين حال متاسفانه طي دهه هاي گذشته 
نظام بخشي به ش��بكه بانكي هرگز موردتوجه جدي 
مسوولان نبوده؛ مساله اي كه نمود بارز آن را مي توان در 
رشد افسارگسيخته نقدينگي و درنهايت تحميل تورم 
س��نگين آن به مردم و اقتصاد كشور در سال هاي اخير 
تاكنون مشاهده كرد. در چنين شرايطي دولت سيزدهم از 
بدو شروع به كار خود، سياست هايي براي بهبود تدريجي 

عملكرد شبكه بانكي طراحي و اجرا كرد.

  الزام بانك مركزي به افشاي تسهيلات كلان 
و مرتبط بانك ها

اولين گام بانك مركزي دولت س��يزدهم براي كاهش 
سرعت رش��د نقدينگي، الزام ش��بكه بانكي به افشاي 
عمومي جزييات تس��هيلات كلان و مرتبط بود.هدف 
بانك مركزي از اين اقدام، ناامن كردن فضاي تخلف براي 
مديران شبكه بانكي به جهت بالا رفتن احتمال افشاي 
تخلف است. از همين رو بانك مركزي با الزام بانك ها به 
افشاي عمومي جزييات تسهيلات كلان و مرتبط خود، 
از ظرفيت نظارت عمومي براي ارتقاي نظارت بر شبكه 
بانكي بهره برد.اين سياس��ت در بسياري از كشورهاي 
بزرگ اقتصادي اجرا مي شود، اما تاكنون دولت ها نسبت 
به اجرايي كردن اين سياست اقدام نكردند. با اين حال 
دولت سيزدهم بلافاصله پس از شروع به كار، بانك ها را 
ملزم به شفاف كردن تسهيلات كلان و مرتبط خود كرد 
تا از اين طريق گام اول در كاهش سرعت رشد نقدينگي 

برداشته شود.

  اعم�ال محدوديت بانك مركزي بر رش�د 
ترازنامه شبكه بانكي

يكي از اقدامات جدي بانك مركزي دولت سيزدهم براي 
كنترل خلق پول شبكه بانكي، اعمال محدوديت بر رشد 
ترازنامه بانك ها در سال گذشته بود. بر اين اساس رشد 
ماهانه بانك هاي تج��اري به ۲ درصد و براي بانك هاي 
توس��عه اي به ۲.5 درصد محدود ش��د.آمارها نش��ان 
مي دهد همين اقدام توانست تا حدودي سرعت خلق 
نقدينگي بانك ها را كاهش دهد. مقايسه سرعت رشد 
مانده تس��هيلات بانك هاي بورسي در ماه هاي اجراي 
اين سياست در مقايسه با ماه هاي مشابه سال گذشته، 
كاهش چشمگير سرعت رشد مانده تسهيلات به عنوان 
يكي از مهم ترين عوامل رش��د نقدينگي و بروز تورم را 
نشان مي دهد. اين اما پايان كار نبود و بانك مركزي اخيراً 
سياست اعمال محدوديت بر ترازنامه بانك ها را بهبود 
بخشيد. بر اساس سياست جديد بانك مركزي، رشد 
ماهانه ترازنامه بانك هاي با كفايت س��رمايه ضعيف به 
1.5 درصد و بانك هاي با كفايت سرمايه مطلوب به ۲.5 

درصد محدود شد. 

اوليانوف: تحريم هاي ايران ممكن است به زودي برداشته شود

دبير كميسيون حقوقي بانك هاي خصوصي و موسسات اعتباري مطرح كرد

كاهش قيمت دلار تا 30 هزار تومان و سكه به 14 ميليون تومان 

چالش هاي جديد بانكي در طرح بانكداري مجلس
دبير كميسيون حقوقي بانك هاي خصوصي و موسسات 
اعتباري با بيان اينكه طرح بانكداري مجلس داراي نقايص 
و ايرادهاي س��اختاري اساسي اس��ت كه در صورت عدم 
اصلاح و تصويب آن، به احتمال زياد نظام بانكي كش��ور و 
بانك مركزي را دچار چالش هاي بسياري مي كند، گفت: با 
تغييراتي كه در ساختار بانك مركزي از نظر اجرايي در اين 
طرح ايجاد شده، نمي توان انتظار استقلال بانك مركزي را 
داشت.علي نظافتيان در گفت وگو با ايسنا، درباره آخرين 
اصلاحات در طرح بانكداري مجلس اظهار كرد: تغيير اركان 
چهارگانه بانك مركزي، بازگشت مجمع عمومي به عنوان 
يكي از اركان بانك مركزي، تقليل تركيب هيات نظارت و 
پر رنگ كردن نقش و جايگاه شوراي فقهي به عنوان يكي از 
اركان بانك مركزي به منظور حاكميت شرعي و نظارت بر 
بانك مركزي و اشخاص تحت نظارت از جمله موارد اعمال 
شده در اين طرح است.وي افزود: حذف رييس كل بانك 
مركزي به عنوان يكي از اركان بانك، انتصاب رييس كل 
نيز براساس مصوبه مجمع تشخيص مصلحت با تصويب 
هيات دولت و حكم رييس جمهوري انجام مي گيرد. ابداع 
تركيب جديد و ساختار سازماني هيات هاي انتظامي بدوي 
و تجديد نظر بانك مركزي با اختيارات ويژه شبه قضايي، 
تغيير بازرس قانوني بانك مركزي از سازمان حسابرسي به 
هيات نظار به همراه حذف ديوان محاسبات از عضويت در 
هيات نظار، تعيين مسووليت ها، اهداف، وظايف و اختيارات 
قانوني بانك مركزي، گسترش اشراف اطلاعاتي و توسعه 
وظائف و اختي��ارات نظارتي بان��ك مركزي، پيش بيني 
مسووليت تضامني اعضاي هيات مديره و مديران ذيربط 
بانك ها و موسس��ات اعتباري در برخي م��وارد، مقررات 
مربوط به تحكيم اقتدار بانك مركزي، طرح مباحث جديد 
در عرصه بانك��داري نظير اقدامات اكتش��افي، اقدامات 
 پيشگيرانه، اقدامات احتياطي، يا اقداماتي كه در اين طرح 
» گزير موسسه اعتباري « نام گرفته، از ديگر موارد مطرح 

شده در طرح بانك مركزي است.
دبير كميس��يون حقوقي كانون بانك ه��اي خصوصي و 
موسسات اعتباري در پاس��خ به اينكه مي توان در نسخه 
جديد طرح بانكداري، به بانك مركزي مس��تقل از دولت 
امي��دوار بود؟ گفت: در اين زمينه، ابت��دا بايد به اين نكته 
توجه شود كه بانك، بانكداري و همچنين سيستم فعلي 
بانك مركزي و ساختارهاي آن در واقع از جمله نهادهاي 
بومي كشور ما نيستند بلكه مجموعه اين نهادها، عمليات و 
فرآيندهاي بانكي برگرفته از فرهنگ بانكي غرب هستند و 
قوانين مربوط به سيستم بانكي ما نيز برگرفته از كشورهاي 
خارجي است كه بومي سازي ش��ده اند تا مغاير با موازين 
شرعي نباشند. با توجه به اين مطلب بايد طراحان »طرح 
بانك مركزي« پاسخ دهند كه طرح جديد آنان براي بانك 
مركزي اقتباسي از ساختار بانك مركزي ساير كشورهاست 
يا آنكه اين طرح كاملا محصول ابتكار طراحان محترم طرح 
بانكداري اس��ت؟طرح جديد مجلس براي بانك مركزي 
اقتباس��ي از ساختار بانك مركزي س��اير كشورهاست يا 
آنكه اين طرح كاملا محصول ابتكار طراحان محترم طرح 

بانكداري است؟وي ضمن انتقاد از طولاني بودن طرح بانك 
مركزي، يكي از مهم ترين ويژگي هر قانون را در مختصر 
بودن و برداشت مطالب كليدي و اساسي مورد نظر قانونگذار 
توسط خواننده است. در زمينه قانون نويسي به طور كلي 
ورود به مباحث جزئي و نگارش طولاني مطالب جزئي شان 
قانون مجلس نيست. بنابراين قانون نويسي نياز به تخصص 
و دانش بالا و ادبيات حقوقي دارد. براين اساس بنظر مي رسد 
پيرايش ادبي و حقوقي اين طرح و كوتاه و مختصر كردن 
آن از جمله ضروريات قانون نويسي است.نظافتيان افزود: 
همچنين، در اين طرح مشخص نيست كه بانك چيست 
و مدل كس��ب وكار انواع بانك هاي تج��اري يا بانك هاي 
توسعه اي يا بانك هاي تخصصي چگونه است و دقيقا بانك 
براي كسب سود از چه موازين اقتصادي بايد تبعيت كند. 
بنابراين پيشنهاد در اين زمينه آن است كه در كنار طراحي 
س��اختار و ش��رح وظايف و اهداف بانك مركزي، اصول و 
ضوابط مربوط به مدل كس��ب وكار بانك ها و موسس��ات 
اعتباري و همچنين اصول و مقررات حاكم بر عمليات بانكي 

نيز مشخص شود. 
دبير كميس��يون حقوقي كانون بانك ه��اي خصوصي و 
موسسات اعتباري با تاكيد بر اينكه در شمول مقررات اين 
قانون و مصوبات بانك مركزي هيچ تفاوتي بين بانك هاي 
دولتي، خصولتي و خصوصي نيست، گفت: براساس آنچه 
از تركيب اركان بانك مركزي كه در اين طرح تعيين شده، 
اركان بانك مركزي مستقيم يا غيرمستقيم منصوب دولت 
هستند و به طور معمول منصوب دولت نيز بايد از سياست ها 
و نظري��ات دولت حاك��م تبعيت كند، وگرن��ه درصورت 
ناسازگاري با تصميمات يا دستورات دولت، دعوت به استعفا 
يا تهديد به عزل، نتيجه مخالفت با سياس��ت هاي دولت 
خواهد بود. در نتيجه، انتظار اس��تقلال از بانك مركزي با 
چنين ساختاري از نظر اجرايي چندان واقع بينانه به نظر 
نمي رس��د. وي ادامه داد: علاوه بر اين، تصور طراحان اين 
طرح آن بوده كه با منحل كردن شوراي پول و اعتبار، حذف 

بخ��ش خصوصي و تعاوني و دادن كلي��ه اختيارات بانك 
مركزي و سيستم بانكي كشور به يك نهاد بانكي جديد بنام 
»هيات عامل« استقلال بانك مركزي حفظ خواهد شد؛ 
بلكه اين سوال پيش مي آيد كه هيات منتخب دولتيان كه 
هر لحظه قابل عزل يا دعوت به استعفاست و هيچ نماينده اي 
از بخش خصوصي و بخش تعاوني در آن جاي ندارد، چگونه 

مي تواند استقلال بانك مركزي را حفظ كند؟
نظافتيان همچنين گفت كه نمود اصلي فعاليت شوراي 
فقهي بانك مركزي در »اح��راز عدم مغايرت فرايندهاي 
بانكي با عمليات بانكي بدون ربا« متجلي مي شود. درحالي 
كه طرح فعلي مجلس در م��ورد عمليات بانكي و ضوابط 
حاكم بر آن مسكوت گذاشته شده است. انتظار استقلال 
از بانك مركزي با چنين ساختاري از نظر اجرايي چندان 
واقع بينانه به نظر نمي رس��د.دبير كميس��يون حقوقي 
كانون بانك هاي خصوصي و موسسات اعتباري از جمله 
شگفتي هاي طرح جديد بانكداري را طراحي ساختاري 
جديد براي »هيات هاي انتظامي بانك مركزي« دانست و 
گفت: اين ساختار با اصل تفكيك قوا و صلاحيت عام مراجع 
قضايي براي رسيدگي و صدور حكم در امور مجرمانه و حل 
و فصل اختلافات حقوقي مردم تعارض اساس��ي دارد. از 
نظر موازين حقوقي در اين زمينه پرسش اساسي آن است 
كه آيا هي��ات انتظامي بانك مركزي يك محكمه قضايي 
اختصاصي براي رسيدگي به تخلفات بانكي است يا يك 
دادگاه اداري كه قاعدتآ آراي آن بايد قابل شكايت در ديوان 

عدالت اداري باشد؟
وي افزود: اگر از ديد طراحان محترم، هيات انتظامي بانك 
مركزي يك محكمه قضايي اختصاصي محسوب مي شود، 
در اي��ن صورت چگونه يك محكمه قضاي��ي خارج از قوه 
قضاييه و ساختارهاي تشكيلاتي آن و در دل بانك مركزي 
فعالي��ت مي كند و اينكه رييس قوه قضاييه ناچار باش��د 
براي انتصاب قضات يك محكمه مستقل اما ويژه قضايي 
از مشورت و نظر رييس كل بانك مركزي تبعيت كند، با 

اصل تفكيك قوا و استقلال قوه قضاييه در تعارض اساسي 
نيست؟ نكته آخر در اين زمينه آن است كه بانك مركزي 
نقش مهمي در سياست گذاري امور بانكي، هدايت و كنترل 
نقدينگي و نرخ تورم دارد اما وظيفه ساختاري قوه قضاييه، 
حل و فصل اختلاف��ات حقوقي مردم و پيگرد مجرمين و 
مجازات قانوني آنهاست كه بدون شك مشغول كردن بانك 
مركزي در امور قضايي يا امور ش��به قضايي كه رسيدگي 
به آن در صلاحيت مراجع قضايي اس��ت، بانك مركزي را 
از وظايف قانون��ي آن دور خواهد كرد. نظافتيان ادامه داد: 
پرسش بعدي درباره طرح بانكداري اين است كه آيا ساختار 
جديد طراحي ش��ده براي بانك مرك��زي، اقتدار نظارتي 
بانك مركزي را افزايش مي دهد و در عمل قادر خواهد بود 
تا هم از تخلفات موسسات مالي غيرمجاز جلوگيري كند و 
هم بر عملكرد بانك ها و موسسات اعتباري مجاز نظارت 
داشته باشد و از تخلفات آنها پيشگيري كند كه در زمينه 
كافي بودن مقررات براي تقويت نقش نظارتي بانك مركزي 
نگراني نيست اما در اين زمينه بايد بدين نكته اساسي توجه 
داش��ت كه اقتدار نظارتي بانك مركزي در پرتو استقلال 
بانك مركزي به دست مي آيد؛ بنابراين، اگر قرار باشد تمامي 
اركان قانوني بانك مركزي در اختيار قوه مجريه باشد، در اين 
صورت ابهامات در مورد كارايي و موثر بودن جايگاه نظارتي 
بانك مركزي افزايش خواهد يافت.اگر قرار باش��د تمامي 
اركان قانوني بانك مركزي در اختيار قوه مجريه باشد در اين 
صورت ابهامات در مورد كارايي و موثر بودن جايگاه نظارتي 
بانك مركزي افزايش خواهد يافت.دبير كميسيون حقوقي 
كانون بانك هاي خصوصي و موسسات اعتباري بيان كرد: با 
توجه اهميت وظايف بانك مركزي در اقتصاد كشور، طراحي 
ساختار بانك مركزي در ايران بايد به گونه اي باشد كه بانك 
مركزي بتواند اهداف و وظايف قانوني خود را با همكاري قوه 
مجريه و دستگاه هاي اجرايي به خوبي انجام دهد و بتواند 
با روش هاي علم��ي در مورد نظام پولي و فعاليت بانك ها 
سياست گذاري كرده و بر نحوه اجراي آن نظارت موثر داشته 
باشد. بنابراين، اين واقعيت را نمي توان انكار كرد كه نسخه 
جديد طرح بانكداري جمهوري اسلامي حاصل چند سال 
تلاش كميسيون اقتصادي مجلس شوراست اما متاسفانه 
اين طرح داراي نقايص و ايرادهاي ساختاري اساسي است 
كه درصورت عدم اصلاح و حل نشدن ايرادهاي مورد بحث 
و تصويب نهاي��ي آن به همين وضعيت فعلي، به احتمال 
زياد نظام بانكي كشور و بانك مركزي را دچار چالش هاي 

بسياري خواهد كرد.
وي افزود: بنابراين لازم اس��ت اين طرح ب��ه دولت ارجاع 
ش��ود تا دولت بتواند با نظرخواهي از كارشناسان خبره و 
مديران برجسته بانكي كه سال ها تجربه بانكداري دارند، 
آن را ظرف مدت مشخص با انجام اصلاحات لازم به صورت 
لايحه قانوني به مجلس ارايه و تقديم كند كه بدون شك 
در اين زمينه اس��تفاده دولت از ظرفيت هاي كارشناسي 
بانك مركزي و شوراي هماهنگي بانك هاي دولتي و كانون 
بانك ها و موسسات اعتباري خصوصي مي تواند در اصلاح 

طرح بانكداري و رفع موانع اجرايي آن بسيار موثر باشد.



اگرچه هفته گذش��ته ب��راي بازار س��رمايه هفته اي 
نيمه تعطيل محسوب مي شود و معاملات در اين بازار با 
يك وقفه اثرگذار روبرو بوده است اما با اين حال، آمارها 
حاكي از آن است كه ش��اخص هاي بازار سهام، ارزش 
كل و حجم كل معاملات در هفته گذش��ته نسبت به 
هفته دوم مردادماه رشدي نامحسوس را تجربه كردند. 
بر اين اساس آمار كل معاملات بورس حاكي از آن است 
كه ارزش كل معاملات با ۹/۵۷ درصد افزايش از ۱۶۰ 
هزار و ۴۷۹ ميليارد ريال در هفته دوم مردادماه به ۱۷۵ 
هزار و ۸۳۹ ميليارد ريال در هفته منتهي به بيس��ت و 
يكم مردادماه رسيده اس��ت. حجم كل معاملات نيز 
رش��دي ۱۶۱/۶۲ درصدي را تجربه كرده و از ۲۳ هزار 
و ۵۰۷ ميليون سهم در هفته دوم مردادماه به ۶۱ هزار 
و ۵۰۰ ميليون سهم در هفته گذشته رسيده است. در 
اين ميان در طول هفته گذشته سيگنال هاي مثبتي 
از سوي بانك مركزي پيرامون نرخ بهره بين بانكي به 
بورس مخابره شد. در همين حال خبرهاي مثبتي هم 
از برجام به گوش مي رسد. اكنون اين سوال مطرح است 
كه معماي پيچيده بازار سرمايه حل خواهد شد و رونق 
به بازار س��رمايه بازمي گردد؟ برخي ناظران اقتصادي 
عنوان مي كنند بازار س��رمايه ايران همچون بسياري 
از حوزه هاي ديگر، سياست زده شده است و تا ابهامات 
سياسي تعيين تكليف نشود كاهشي شدن نرخ بهره 
بين بانكي و گزارش هاي مثبت سه ماهه شركت ها هم 

نمي تواند بورس را از خواب ركودي، بيدار كند.
در حال��ي كه بازار دوم س��هام و ب��ازار بدهي در هفته 
گذشته سبزپوش بودند، بازار اول سهام، بازار مشتقه و 
صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله عقب كشيدند؛ 
به طوري كه ارزش معاملات در بازار اول سهام ۴۷/۷۵ 
درصد كاهش ياف��ت و از ۵۰ هزار و ۸۲۲ ميليارد ريال 
در هفته دوم مردادماه به ۲۶ هزار و ۵۸۶ ميليارد ريال 
در هفته گذشته رسيد. ارزش معاملات در بازار مشتقه 
نيز كه در هفت��ه دوم مردادماه ۲۱۹ ميليارد ريال بود، 
با افت ۲۰/۲۴ درصدي تا ۱۷۵ ميليارد ريال در هفته 
گذشته كاهش يافت. به گزارش ايسنا همچنين ارزش 
معاملات در صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله 
كاهش��ي ۸/۱۶ درصدي داش��ت و از ۵۸ هزار و ۲۴۹ 
ميليارد ريال به ۵۳ هزار و ۴۹۴ ميليارد ريال رس��يد. 
اين در حالي است كه ارزش معاملات در بازار دوم سهام 
توانست ۵۸/۶۵ درصد افزايش يابد و از ۴۵ هزار و ۵۸۹ 
ميليارد ريال به ۷۲ هزار و ۳۲۸ ميليارد ريال برس��د. 
همچنين ارزش معاملات در بازار بدهي رشدي ۳۲۰ 
درصدي داشت و از ۵۵۴۰ ميليارد ريال در هفته دوم 
مردادماه تا ۲۳ هزار و ۲۵۶ ميليارد ريال در هفته گذشته 
افزايش يافت. بر اين اساس شاخص كل بورس با رشدي 
كمتر از يك درصدي از يك ميليون و ۴۳۷ هزار واحد 
در هفته دوم مردادماه به يك ميليون و ۴۴۸ هزار واحد 
در هفته گذشته رسيد. شاخص كل با معيار هم وزن هم 

۱/۴۴ درصد افزايش داشته و از ۳۸۴ هزار و ۵۵ واحد در 
هفته دوم مردادماه تا ۳۸۹ هزار و ۶۰۲ واحد در هفته 

گذشته افزايش يافت.

  افزايش فشار متغيرها بر بورس
بازار سرمايه در حوصله سربرترين روزهاي ممكن به سر 
مي برد. بازار پرحاشيه بورس در دو سال گذشته، پس از 
موج صعودي سنگين كه با استقبال بخش قابل توجهي 
از مردم همراه ش��د، شاهد ريزشي عجيب و غريب بود و 
سقوطي جدي را پشت سرگذاشت و سيل مردمي را كه 
روي اقبال به آن نش��ان داده بودند در نااميدي شديدي 
فرو برد و سرمايه هايي را كه همچون كوه يخ تا شاخص ۲ 
ميليون واحدي بزرگ شده بودند را در شاخص حدود يك 
ميليون و ۱۰۰ هزار واحدي آب كرد، پس از موج صعودي 
و نزولي بازار سرمايه، التهابات بازار روزبه روز كاسته شد 
و بازار پا به فض��اي ركودي گذاش��ت. ارزش معاملات 
از ۲۰ هزار ميليارد تومان به نحوي كاس��ته شد كه اين 
روزها حتي در برهه هايي به زير ۲ هزار ميليارد تومان هم 
رسيده است كه اين موضوع حكايت از فضاي سرد بازار 
بورس تهران در روزهاي گرم مرداد ماه دارد. كارشناسان 
و صاحب نظ��ران زيادي در خص��وص دلايل رفتارهاي 
عجيب و شايد كم سابقه بازار سرمايه صحبت كرده اند، از 
تخلفاتي كه در نهادهاي نظارتي مختلف مرتبط با بازار 

ش��كل گرفت تا عدم تعهد صندوق هاي بازارگردان به 
انجام تكاليف خود، از تصميمات خلق الساعه مسوولان 
در خصوص بازار سرمايه تا عدم آگاهي تازه واردان به بازار 
سرمايه و هزار و يك دليل ديگر كه علت حال و هواي اين 

روزهاي بورس هستند.

  نرخ بهره بين بانكي
در ادبيات اقتصادي چند س��ال اخير كش��ور كه ش��ايد 
تعداد اف��راد فعال در بازارهاي مالي به ويژه بازار س��رمايه 
رشد چشمگيري كرده اس��ت، سوژه پرحاشيه و پرحرف 
و حديثي تحت عنوان نرخ بهره بين بانكي، ش��كل گرفته 
است. به گزارش تسنيم، شايد كمتر فعال بورسي اين روزها 
اخبار نرخ به��ره بين بانكي را دنبال نكند، گرچه به اعتقاد 
اكثر كارشناسان نمي توان به صراحت گفت كه نرخ بهره 
بين بانكي به طور مستقيم روي بازار سرمايه اثرگذار است 
و تغييرات جزئ��ي و هفته اي آن تاثير خاص��ي روي بازار 
مي گذارد، اما همزماني ريزش بازار س��رمايه در سال هاي 
اخير و تقارن آن با رش��د نرخ بهره بين بانكي به طوري كه 
وقتي بازار در روزهاي رو به رش��د خود در سال هاي قبل 
بود اين نرخ ح��دود ۱۰ درصد و امروز كه بازار پس از نزول 
در شرايط ركودي فرو رفته بالاي ۲۰ درصد است، چشم 
و گوش فعالان و سرمايه گذاران بورس را به كوچك ترين 
تغييرات نرخ بهره بين بانكي حساس كرده است به طوري كه 

با كوچك ترين تغييري كه در اين نرخ چه در جهت افزايش و 
چه در جهت كاهش رخ مي دهد، واكنش نشان مي دهند.

  افت قيمت  جهاني كاموديتي ها
اقتصاد جهاني پساكرونايي، تمام قد براي رويارويي با تورمي 
كه حاصل از سياست هاي انبساط پولي دولت ها براي عبور 
از وضعيت همه گيري ويروس كرونا اتخاذ شده بود، آماده 
مي ش��ود. در همين راستا بانك هاي مركزي اقتصادهاي 
بزرگ و پيشرو جهاني همگي به واسطه ابزارهاي مالي و پولي 
كه در اختيار دارند به دنبال لگام زدن بر اسب افسارگسيخته 
تورم هستند. فدرال رزرو به عنوان بانك مركزي بزرگ ترين 
اقتصاد دنيا و به تبع آن بانك هاي مركزي ساير كشورها اكثرا 
با متوسل شدن به ابزار پولي نرخ بهره، سعي در انقباضي 
كردن اقتصاد خود دارند، به دنبال اين رويكردهاي انقباضي 
و كم ش��دن تقاضا در بازار كالا قيم��ت كاموديتي ها افت 
قابل توجهي را تجربه كردند. شركت هاي كاموديتي محور در 
بورس تهران، كه اغلب از ارزش بازار بالايي برخوردار هستند 
به تبعيت از كاهش قيمت كاموديتي هاي جهاني، با كاهش 
قيمت مواجه شدند و در همين راستا طي چند روز گذشته 
ش��اخص كل بورس پس از كشمكش هاي بي حاصل در 
نهايت سطح يك ميليون و ۵۰۰  هزار واحدي را هم از دست 
داد و ب��ه يأس و نااميدي فعالان بازار س��هام براي حركت 

قيمت ها در روزهاي بعدي افزود.
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بورس كالا، راه نجات 
صنعت خودرو

تس�نيم| محمدرضا نجفي منش دبير انجمن 
سازندگان قطعات خودرو با اعلام رضايت فعالان 
صنع��ت خودرو ب��ا عرضه محص��ولات در بورس 
كالا گفت: دول��ت با دخالت هاي خ��ود در بازار و 
قيمت گذاري خودرو باعث ايج��اد اختلاف قابل 
توجه قيمت هاي درب كارخانه و بازار آزاد ش��ده 
اس��ت.وي افزود: در دهه ۷۰ با تصميم ش��وراي 
اقتصاد، قيمت خودرو در حاش��يه بازار كش��ف و 
تعيين مي ش��د و اختلاف قيمت درب كارخانه و 
حاشيه بازار به عنوان سود از سوي سازمان حمايت 
مصرف كننده از خودروسازان گرفته مي شد تا از 
اي��ن طريق اختلاف ايجاد ش��ده از بين برود. اين 
روند سبب شده بود حدود ۱۳ سال قيمت خودرو 
دس��تخوش تغييرات زيادي نشود و اين درحالي 
اس��ت كه بهاي نهاده هاي توليد، افزايشي بود. در 
اين برهه شاهد بوديم كه قيمت حاشيه بازار بعضا 
كمتر از قيمت درب كارخانه مي ش��د و هيچ صف 
خريدي نيز ش��كل نمي گرفت.نجفي منش ادامه 
داد: در سال ۹۰ كه توليد خودرو به يك ميليون و 
۶۵۰ هزار دستگاه رسيد خودروسازان براي فروش 
از روش هاي فروش قس��طي استفاده كردند اما از 
زماني كه ش��وراي رقابت در بحث قيمت گذاري 
ورود كرد اختلاف قيمت بين كارخانه و بازار شروع 
شد و زيان خودروساز را به همراه داشت.وي تصريح 
كرد: بسياري از خريداران فعلي خودرو در سيستم 
قرعه كش��ي مصرف كننده نيستند بلكه به دنبال 
اس��تفاده از اختلاف قيمت ب��ازار و درب كارخانه 
هستند و بررسي ها نشان مي دهد خودروهايي كه 
بيشترين اختلاف قيمت را دارند بيشترين تقاضا در 
قرعه كشي ها نيز براي همان ها ثبت مي شود.دبير 
انجمن قطعه سازان اظهار كرد: دولت در برهه اي 
براي رهايي از اين وضعيت و جلوگيري از افزايش 
بيشتر اين اختلاف، زماني كه ۴۰ درصد تورم در 
كش��ور وجود داش��ت اجازه افزايش ۱۸ درصدي 
را به خودروس��ازان داد اما با ام��ا و اگر نمايندگان 

مجلس همراه شد.
وي تاكيد كرد: تنها راه قانوني در شرايط فعلي براي 
رهايي صنعت خودرو از قيمت گذاري دستوري، 
ب��ورس كالا و عرضه محصولات در آن اس��ت. در 
بورس كالا با اس��تفاده از مكاني��زم عرضه و تقاضا 
قيمت واقعي كش��ف مي ش��ود. زماني كه قيمت 
واقعي كشف شود صف خريد افرادي كه در انتظار 
بهره ب��ردن از اختلاف قيمت درب كارخانه و بازار 
هس��تند جمع خواهد ش��د و خريداران واقعي به 
معاملات ورود مي كنند.نجفي منش در پاس��خ به 
اين س��وال كه عرضه هاي مستمر تا چه ميزان به 
تعادل بازار خودرو كم��ك مي كند، گفت: عرضه 
خودرو در بورس باعث مي شود قيمت هايي كه در 
بازار به صورت غير واقعي بالا رفته اند كاهش يابد 
و از سوي ديگر سبب مي شود افرادي كه با هدف 
س��ودجويي خودرو خريداري كرده ان��د اقدام به 
فروش مي كنند و اين مساله قيمت بازار را كاهش 
خواهد داد.وي اظهار داش��ت: زماني كه قيمت ها 
واقعي ش��ود، دلالي نيز بي معني مي ش��ود و اين 
رويه از طريق سازوكار شفاف بورس، شدني است.

دريافت وام با وثيقه  سهام براي 
بانك ها خطرناك است؟

تجارتنيوز| پنجم مرداد ماه بود كه از س��امانه 
ستاره، در جهت دريافت وام با وثيقه گذاري سهام 
رونمايي ش��د. بنابراين، سهامداران بورسي از اين 
پس مي توانند با توثيق سهام  شركت هاي بورسي و 
واحدهاي صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله 
در بورس، وام بگيرند.احس��ان خان��دوزي، وزير 
اقتصاد، در اين مراسم اعلام كرد كه در حال حاضر 
تنها سه بانك ملي، رس��الت و مهر ايران با توثيق 
سهام وام مي دهند اما تعداد اين بانك ها در آينده 
افزايش خواهد يافت. به علاوه طبق دستورالعمل 
بانك مرك��زي، حداكثر مبلغ وام��ي كه مي توان 
با اي��ن روش دريافت كرد، مع��ادل ۲۰۰ميليون 
تومان است.طرح دريافت وام با وثيقه گذاري سهام 
ابهامات زيادي را به وجود آورده است. براي مثال 
مشخص نيس��ت كه اگر قيمت سهم هاي وثيقه 
گذاشته ش��ده س��قوط كند، تكليف بانك هايي 
كه اين س��هام را به عنوان وثيق��ه پذيرفته اند چه 
خواهد ش��د.به نظر مي رس��د كه اگر اين سهم ها 
با افت قيمت همراه ش��وند و از سوي ديگر وام ها 
نكول شوند، دست بانك ها به جايي بند نيست و به 
راحتي منابع خود را از دست مي دهند. در شرايط 
كنوني كه بس��ياري از بانك ه��ا وضعيت وخيمي 
از نظر كفايت س��رمايه دارند، چنين ريسك هايي 
مي توانند بانك ها را با خطرهاي جدي مواجه كنند.

يوسف كاووسي، كارش��ناس بانكي راه حلي براي 
اين موضوع ارايه كرد. كاووسي در اين باره گفت: 
ريسك  تغيير قيمت س��هام نسبت به دارايي هاي 
ديگر بسيار بيشتر است. اين ريسك در بازار ايران 
نس��بت به بورس هاي جهاني هم بالاتر است.وي 
افزود: براي حل اي��ن موضوع مي توان درصدي از 
قيمت س��هم را براي وثيقه گذاري در نظر گرفت. 
براي مثال اگر سهمي در بازار با قيمت هزار تومان 
معامله ش��ود، بايد ب��راي وثيقه گ��ذاري، قيمت 
۵۰۰تومان را براي س��هم درنظر گرفت.كاووسي 
در ادامه تاكيد كرد: علاوه بر امكان ريزش قيمت 
سهم، هزينه هاي جانبي اين وثيقه گذاري نيز بايد 
در نظر گرفته شده و به اين ترتيب، حدود ۵۰درصد 
از قيمت سهم، براي توثيق وام قيمت گذاري  شود.

اين كارشناس بانكي در پايان تصريح كرد: از طرف 
ديگر، ارزيابي گذشته سهم نيز بر قيمت گذاري آن 
اثرگذار خواهد بود. براي مثال وضعيت سودآوري 
شركت در سه سال گذشته، عملكرد مديران و… 

مي توانند در اين ارزيابي تاثيرگذار باشند.

زمان پرداخت سود مجامع 
شركت ها به كمتر از ۳ ماه رسيده

نبضبورس|مجيد عش��قي رييس سازمان بورس 
و اوراق بهادار در گفت وگويي به موضوعاتي همچون 
»نظارت بر عملكرد بازارگردان ها، برخورد ناش��ران با 
سهامدارن خرد در مجامع، كاهش زمان پرداخت سود 
مجامع و كاهش زمان افزايش سرمايه شركت ها« پاسخ 
داد. آيا بازارگردان ها و ناظر در مقابل مثبت شدن سهام 
مقاومت نشان مي دهند؟ قطعا اينگونه نيست و اصلا 
دليلي ندارد كه ناظر بازار جلوي مثبت شدن يا منفي 
شدن بازار بايستد. بازار به هر حال متغيرهاي خاص 
خود را دارد كه بر اساس آنها رفتار مي كند. اگر مواردي 
هس��ت كه بازارگردان ها برخلاف دس��تورالعمل ها و 
مقررات در حال عمل كردند هستند يا از رشد سهمي 
جلوگيري مي كنند، يا عرضه غيرمتناسبي با بازار انجام 
مي دهند و ... اين آمادگي را داريم كه در صورت انعكاس 

فعالان با آنها برخورد كنيم.
سامانه مش��خصي براي پيگيري وجود دارد؟ سامانه 
شكايت و ديده بان سلامت بازار وجود دارد كه فعالان 
بازار و سهامداران مي توانند از طريق آن گزارش هاي 
خود را منعكس كنند. ما قطعا بررسي خواهيم كرد و 
اگر موارد حادي باشد حتما به آن، هم در بحث تخلفاتي 
و هم در بحث جرايم مندرج در قانون رسيدگي خواهيم 
كرد. اين موضوعي است كه ما به هيچ وجه درباره آن 
كوتاه نخواهيم آمد به خصوص درباره مسائلي كه در 

مورد بازار وجود دارد و قطعا رسيدگي مي كنيم.
در يك س��ال گذش��ته در مجامع اتفاق��ات عجيب و 
غريبي رخ داد و با سهامداران خرد خوب برخورد نشد. 
آيا سازمان برنامه اي براي بهتر شدن برگزاري مجامع 
دارد؟ مس��ووليت برگزاري مجامع شركت ها قطعا با 
هيات مديره ش��ركت ها و هيات رييسه مجمع است. 
سازمان تا سال ها حتي ناظري هم در مجامع نداشت 
ولي به صورت داوطلبانه و با توجه به اينكه س��ازمان 
مي خواس��ت در جريان اتفاقات مجام��ع قرار بگيرد، 
هم اكنون بر اساس دستورالعمل حاكميت شركتي، 
ناظري را در مجامع مي فرستد كه حضور داشته باشد 

و نقطه نظرات در آنجا ارايه شود.
بنابراي��ن مس��ووليت برگ��زاري مجم��ع قطع��ا با 
هيات مديره شركت اس��ت و هر اتفاقي كه رخ دهد و 
هر گونه تصميمي خلاف قوانين و مقررات گرفته شود 
مسووليتش با هيات مديره و هيات رييسه مجمع است. 
از يك طرف هم بازرس ش��ركت و هم خود مجموعه 
مسووليت هايي در قبال مجمع دارد كه بايد به آن عمل 
شود. ما بر اساس دستورالعمل حاكميت شركتي يك 
مجموعه الزاماتي ب��راي هيات مديره و تيم مديريتي 
شركت ها داريم كه آنها را با جديت پيگيري مي كنيم.

در خصوص مواردي هم كه در چند مجمع اتفاق افتاده 
بود، س��ازمان به صورت فعالانه وارد شد و جلساتي را 
با هيات مديره، مديرعامل و سهامداران آن شركت ها 
داش��ت و موارد ضروري را متذكر شد و پيگيري كرد. 
حتي براي حضور سهامداران حقيقي در يكي از مجامع 
كه از ورود آنها جلوگيري شده بود، سازمان بورس هم 
از طريق ناش��رين و هم ناظريني كه در مجمع حضور 
داشتند ورود كرد و صحبت هاي لازم انجام شد. سعي 
ش��د موضوع به صورت درستي حل ش��ود. هر چند 
مسووليت بازرس آن شركت است كه حتما تذكر لازم 
را بدهد و هيات مديره و هيات رييسه مجمع هم بايد بر 
اساس قانون عمل كنند وگرنه مسووليت هاي حقوقي 

دارند و سهامدار مي تواند اقدام كند.
قطعا اجازه ثبت صورتجلس��ه منوط به اين است كه 
حتما اين مقررات رعايت ش��ود و گزارش��ي مبني بر 

تخلفات گسترده در مجامع نداشته باشيم.
براي كاهش زمان پرداخت س��ود مجامع و پرداخت 
سجامي آن برنامه اي وجود دارد؟ امسال همه شركت ها 
ملزم هس��تند ك��ه س��ودها را به ص��ورت متمركز و 
الكترونيكي پرداخت كنند و ما اين موضوع را به جديت 
پيگيري مي كنيم. هيچ اطلاعيه اي پرداخت سودي 
خارج از س��امانه سجام مورد پذيرش قرار نمي گيرد و 
شركت ها ملزم هستند كه اطلاعيه را منطبق با قانون 

منتشر كنند.
براساس قانون ش��ركت ها ۸ ماه زمان براي پرداخت 
سود مجامع دارند، ولي با رايزني كه با ناشران صورت 
مي گيرد معمولا منابع لازم را تامين مي كنند تا سود 
سهامداران حقيقي را زودتر پرداخت كنند. تقريبا در 
اكثر قريب به اتفاق موارد، در حال حاضر ش��ركت ها 
سود سهامدار حقيقي را در مهلت بسيار كمتر از ۸ ماه 
و زير ۳ ماه پرداخت مي كنند. بعضا ممكن است برخي 
از شركت ها بالاخره مشكلات نقدينگي داشته باشند 
يك مقدار زمان پرداخت سود طولاني تر شود، اما تلاش 
كرديم كه با شركت ها مذاكره كنيم هر چند كه قوانين 
و مقررات اين موضوع به صراحت عنوان نشده است، 
ولي شركت ها همكاري لازم را دارند. شركت ها براي 
سهامداران حقيقي سعي مي كنند اين سود پرداختي 
را زير س��ه ماه انجام دهند و آن هشت ماه بيشتر براي 

سهامداران عمده است.
روندي كه براي ثبت افزايش س��رمايه طي مي شود 
بسيار طولاني است. آيا برنامه اي براي كوتاه تر شدن 
زمان و روند افزايش سرمايه داريد؟ يكي از پيشنهاداتي 
كه در اصلاح قانون داش��تيم همين موضوع افزايش 
س��رمايه بود. چند پيشنهاد در اين زمينه مطرح شد. 
يك��ي موضوع كاهش زمان مهلت انتش��ار حق تقدم 
است كه با توجه به شرايط موجود مي تواند كمتر شود. 
موضوع دوم الكترونيكي شدن مهلت افزايش سرمايه 
است. س��ومين موضوع ثبت صورتجلسات است. در 
مورد اين موضوعات نيز پيشنهاداتي ارايه شده است 
كه اين مراحل ثبت اولا به صورت الكترونيكي باشد و 
ثانيا مراحل كوتاه تر شود. وقتي كه در سازمان مجوز 
ثبت افزايش س��رمايه صادر مي ش��ود اين به صورت 
الكترونيكي به اداره ثبت شركت ها برود و آنجا روزنامه 
شود. اينها را در حال پيگيري هستيم و بخش عمده در 

اصلاحيه قانون بازار سرمايه ديده شده است.
فرآيندهايي هم كه مربوط به داخل س��ازمان و مجوز 
افزايش سرمايه است كه سعي شده است در كمترين 

زمان مجوز افزايش سرمايه صادر شود.

»تعادل«بررسيميكند

بورس  در  تله 

علل بلاتكليفي آزادسازي سهام عدالت چيست؟
از دولت نهم طرحي تحت عنوان سهام عدالت اجرايي 
شد كه بنا داشت اقشار كم درآمد جامعه را در سهامداري 
شركت هاي دولتي شريك كند و سهام شركت هايي را 
به دهك هاي پايين تر جامع��ه واگذار كند كه به نوعي 
سرمايه گذاري براي اين اقشار به حساب بيايد. اين طرح 
شامل سهام حدود ۵۰ شركت دولتي مشمول اصل ۴۴ 
قانون اساسي، كه خصوصي سازي برخي فعاليت هاي 
اقتصادي را مجاز مي داند، مي ش��ود. افرادي كه سهام 
عدالت به آنها تعلق گرفته جزو سهامداران شركت هاي 
بورسي و فرابورس در نظر گرفته مي شوند. هرچند لازم 
به ذكر است كه فقط ۷۰ درصد اين شركت ها در بورس 

حضور دارند و سهام شان قابل معامله در بورس است
در پاسخ به اين س��وال كه سهام عدالت به چه كساني 
تعلق مي گيرد بايد گفت كه تاكنون تقريباً بيش از ۴۹ 
ميليون نفر در سامانه سهام عدالت به عنوان مشمولان 
س��هام عدالت ش��ناخته ش��ده اند ك��ه در ۱۸ مرحله 
شناسايي شده اند. همانطور كه پيش تر به آن اشاره شد 
مشمولان س��هام عدالت اغلب افراد كم درآمد جامعه 

هستند كه در گروه هاي زير دسته بندي مي شوند: 
مددجويان كميته امداد امام خميني)ره( و س��ازمان 
بهزيس��تي كه در رده اول افرادي ق��رار مي گيرند كه 
مشمول سهام عدالت هستند. اين گروه سهام بيشتري 
نسبت به ساير گروه ها دريافت كرده و به عنوان گروه هاي 
تخفيف دار ش��ناخته مي شوند.روس��تاييان و عشاير، 
زنان سرپرس��ت خانوار، گروه هاي كم جمعيت مانند 
خبرنگاران و خادمان مسجد، كارگران فصلي ساختماني 

و كارمندان و بازنشستگان دولتي.

  روش مس�تقيم و غير مس�تقيم در آزادسازي 
سهام عدالت

مديريت س��هام عدالت ش��امل دو روش مس��تقيم و 
غيرمستقيم مي شود كه به ترتيب به شرح زير مي باشد: 
۱� در روش مس��تقيم آزادس��ازي س��هام عدال��ت و 
س��هام داري، مالكيت و مديريت س��هام عدالت بدون 

هيچ گونه واسطه به خود فرد سهام دار منتقل مي شود.
يعني در اين روش مستقيم، مسووليت مديريت، حفظ و 

نگهداري از سهام بر عهده خود سهامدار است
در اين روش مانند هر ش��خص ع��ادي ديگري كه در 
بورس فعاليت مي كند بايد در سامانه جامع اطلاعات 
مشتريان )سجام( احراز هويت و ثبت نام كنيد و شخصاً 
به فروش س��هام خود بپردازيد.۲� در صورت انتخاب 
روش غيرمستقيم براي آزاد سازي سهام عدالت، مالكيت 
و مديريت اين س��هام به ش��ركت هاي سرمايه گذاري 
استاني واگذار خواهد ش��د.در اين روش، شركت هاي 

سرمايه گذاري هر استان، مس��ووليت مديريت سهام 
ش��ما را دارند و شما فقط س��ود ماهيانه از سهامي كه 
تحت مديريت آنها قرار دارد را دريافت مي كنيددر اين 
صورت فرد نمي تواند شخصاً سهم هاي موجود در بسته 
سهام عدالت را به فروش برساند.لازم به ذكر است ارزش 
سهام عدالتي كه به حدود ۵۰ ميليون ايراني واگذاري 
شده اس��ت حدود ۱۰۰۰ هزار ميليارد تومان است كه 
تقريباً ۵۰۰ هزار ميليارد تومان به روش مستقيم و ۵۰۰ 
هزار ميليارد تومان آن به روش غير مس��تقيم توسط 
افراد تحت مديريت قرار گرفته است. همچنين بسته به 
ميزان جمعيتي كه هر استان دارد ارزش پُرتفُوي كه در 

اختيار آنها است از ۱۰ تا ۵۰ هزار ميليارد تومان است.

  ابهامات پيرامون سهام عدالت 
روزبه روز بيشتر مي شود

در هر دو روش مستقيم و غيرمستقيم ابهاماتي وجود 
دارد كه هنوز رفع نش��ده اس��ت. چه افرادي كه روش 
مستقيم و چه افرادي كه روش غير مستقيم را انتخاب 
كرده اند با چالش هاي مختلفي روبرو هستند. افرادي 
كه روش مس��تقيم را انتخاب ك��رده بودند، فقط يك 
بار آن هم در ارديبهشت ماه سال ۱۳۹۹ مي توانستند 
سهام خود را بفروشند و پس از آن تاكنون اجازه فروش 
سهام داده نشده است.اما وضعيت براي كساني كه روش 
غيرمستقيم را انتخاب كرده اند كمي پيچيده تر هم شده 
است. چرا كه اين افراد كه مديريت سهام عدالت آنها در 
اختيار شركت هاي استاني است در بسياري از نمادهاي 
اين شركت ها، با توقف نماد روبرو هستند و عملًا مشخص 
نيست سهام افراد در چه وضعيتي است و صرفاً اين افراد 
بايد به سودي كه براي آنها ريخته مي شود راضي باشند 
و اختيار هيچ دخل و تصرفي را در وضعيت سهام خود 
ندارند. ابهام قضيه وقتي جدي مي شود كه در ساز و كار 
اين شركت هاي اس��تاني ورود كنيم؛ سوالاتي از قبيل 
اينكه هيات مديره اين شركت ها به چه صورت تعيين 
مي ش��وند؟ حقوق اعضاي هيات مديره ش��ركت هاي 
اس��تاني از كدام محل واريز مي ش��ود؟ آيا حقوق اين 
افراد از مانده س��ود سهام عدالت افرادي كه سهام خود 
را دريافت نكرده اند پرداخت مي شود؟ اساساً وضعيت 
نمادهاي سهام شركت هاي استاني به چه صورت است؟

  وضعيت سهام عدالت چه مي شود؟
»پيمان حدادي« مشاور رييس سازمان بورس و اوراق 
بهادار در مصاحبه اي با تس��نيم در پاس��خ به برخي از 
س��والات و ابهامات مطرح شده پيرامون سهام عدالت 
گفت: آزادس��ازي س��هام عدالت انجام شده است و در 

بلاتكليفي نيس��ت، اما با توجه به ش��رايط بازار، فعلًا 
امكان خريد و فروش براي سهامداران روش مستقيم 
وجود ندارد، البته روش هايي در دس��ت بررسي هست 
كه سهام داران روش مستقيم به چه شكلي مي توانند 
سهام خود را بفروشند؛ اما هنوز به تصميم نهايي نرسيده 
اس��ت و زماني كه به راه حل مش��خصي برس��يم آن را 

اطلاع رساني مي كنيم
وي در خصوص س��هامداران روش غير مس��تقيم نيز 
افزود: س��هامداران شركت هاي س��هام استاني )روش 
غيرمس��تقيم(، با توجه ب��ه اينكه مجام��ع مالي اين 
شركت ها در دو سال گذشته برگزار نشده و صورت هاي 
مالي در اين دو س��ال به تصويب مجمع س��هامداران 
نرسيده است و همچنين مديراني كه در اين شركت ها 
هس��تند، قبل از آزادس��ازي س��هام عدال��ت )قبل از 
ارديبهشت ماه سال ۱۳۹۹( انتخاب شده اند و نياز است 
كه مجمع در خصوص انتخاب اعضاي هيات مديره هم 
برگزار شود، لازم به ذكر است كه با تصويب شوراي عالي 
بورس، نمادهاي شركت هاي استاني در اسفندماه سال 
۹۹ متوقف شده اند و اين نمادها بعد از برگزاري مجامع 

مربوط به انتخاب هيات مديره بازگشايي خواهند شد.
حدادي اضاف��ه كرد: البته براي س��هامداران س��هام 
ش��ركت هاي اس��تاني ي��ا هم��ان افرادي ك��ه روش 
غيرمستقيم را انتخاب كرده اند به احتمال زياد در آينده 
محدوديت هايي براي فروش سهام شان اعِمال خواهد 
ش��د.همچنين حدادي درباره تاريخ برگزاري مجامع 
شركت هاي اس��تاني گفت: بر اساس مصوبات شوراي 
عالي بورس، مقدمات برگزاري اين شركت ها در حال 
انجام است و به نظر مي رسد تا يك ماه آينده مجامع اين 
شركت ها برگزار مي شوند. لازم به ذكر است بخشي از 
سهام عدالت كه شامل شركت هاي بورسي و فرابورسي 
نيست )حدود ۱۳ ش��ركت(، بنا بر اين است كه سهام 
اين شركت ها به يك هلدينگ، تحت عنوان »هلدينگ 
ايرانيان« اختصاص داده شود كه اين هلدينگ توسط 
سازمان خصوصي سازي تأسيس شده است و در مراحل 
ثبت اس��ت و سهام آن به ۹ ميليون نفري كه هم روش 
مستقيم و هم روش غير مس��تقيم را انتخاب كرده اند 

اختصاص داده خواهد شد.

  توزيع سود سهام عدالت ۲ يا ۳ بار 
در سال مي شود

كب��ر حي��دري س��خنگوي كان��ون ش��ركت هاي 
س��رمايه گذاري س��هام عدالت با بيان اينكه در حين 
تخصيص س��هام شركت س��رمايه پذير به سبد سهام 
عدالت در سال ۱۳٨۵ تلاش شد ارزنده ترين سهام ها 

به س��بد مردم تخصيص داده ش��ود، گفت: سودآوري 
يكي از مهم ترين دلايل ارزنده بودن اين سهام ها است 
و در اين مدت نيز ثابت ش��ده است در تخصيص سود 
و هم در پايداري ارزش، ش��ركت هاي حاضر در س��بد 
سهام عدالت پيشرو بودند.وي اشاره كرد: سال گذشته 
نزديك دو هزار ميليارد تومان سود سهام عدالت فقط 
شركت هاي بورسي بود. امسال باتوجه به مجامعي كه در 
حال برگزاري است، برآوردها نشان مي دهد سودآوري 
شركت هاي سبد سهام عدالت افزايش قابل توجه پيدا 

كرده است.
سخنگوي كانون شركت هاي س��رمايه گذاري سهام 
عدالت با بيان اين موضوع كه در راستاي اجراي ابلاغيه 
مقام معظم رهبري و تش��ويق مردم ب��ه ماندگاري در 
سهام عدالت گام بر مي داريم، تصريح كرد: در اين راستا 
سياست دولت شناسايي حداكثر سود و تخصيص آن 
است تا مردم را به ماندگاري و استفاده از عوايد اين دارايي 
در بلندمدت كنيم.وي درباره زمان اجرايي شدن دوبرابر 
شدن سود س��هام عدالت اظهار كرد: جريان برگزاري 
مجامع شركت هاي بورسي، بسته به پايان سال مالي تا 
اواسط سال طول مي كشد. در اين راستا شاهد هستيم 
سود سهام عدالت در سال هاي اخير در اسفندماه برگزار 
شده اس��ت اما تلاش داريم بازه زماني توزيع سود را در 
سال دو يا سه بار كنيم تا حجم مراجعات مردم كاهش 
پيدا كند و هم اگر مردم نيازهاي اضطراري مالي دارند از 
آن استفاده كنند.حيدري در خصوص آزادسازي سودها 
بيان كرد: يكي از معضلاتي كه در س��ال هاي قبل با آن 
مواجه بوديم كم كاري دولت ها در امر فرهنگ سازي در 
بين سهام داران به ويژه سهام داران عدالت بود. آزادسازي 
سهام عدالت بعد از ابلاغيه س��ال ۱۳۹۹ رهبر معظم 
انقلاب محقق و انجام شده است اما آنچه بعضاً به عنوان 
آزادسازي برداشت مي شود، در حقيقت معاملاتي شدن 
سهام عدالت است كه اين امر نه در سياست هاي كلان 
برنامه ريزان و نه در بين كارشناسان بازار سرمايه به ويژه 

در شرايط ريزشي بازار توصيه نمي شود.
سخنگوي كانون شركت هاي س��رمايه گذاري سهام 
عدالت افزود: سياست و تلاش دولت اين است كه مردم 
را به ماندگاري و حفظ سهام تشويق كند اما درعين حال 
اين حق براي كساني كه در اضطرار هستند وجود دارد 
كه بتوانند س��هام خود را نقد كنند و بايد در اين مورد 
جمع بندي صورت بگيرد. آيين نامه آزادس��ازي سهام 
عدالت به دليل اشكالاتي كه در مغايرت با قانون اصل ۴۴ 
و تجارت داشت در شوراي عالي بورس در دست اصلاح 
است و بعد از اصلاح، ابزارهايي براي تأمين نقدينگي از 

سهام عدالت پيش بيني خواهد شد.



مجيد اعزازي|
س��يد رضا تقوي، نماينده مردم تهران در مجلس با 
تاكيد بر اينكه امروز مس��كن بخش قابل توجهي از 
درآمد خانواده ها را مي بلعد و كمر مردم را خم كرده 
اس��ت، اظهار كرده اس��ت، برخي معتقدند، گروهي 
۱۰ تا ۲۰ نفره ظرف ۲۴ س��اعت با معاملات صوري 
قيمت ها را اينچنين بالا بردن��د. از وزارت اطلاعات 
انتظار داريم ريشه اين توطئه را كشف كند و با آنهايي 

كه اين وضعيت را ايجاد كرده اند برخورد شود.
درخواس��ت »اقتص��ادي« تقوي از ي��ك وزارتخانه 
»امنيتي« براي شناسايي و برخورد با دلالان احتمالي 
بازار مسكن همانقدر شگفت انگيز است كه برخورد با 
سلاطين سكه و دلار و ...عجيب بود. اگر چه در زمان 
دستگيري و برخورد با سلاطين يادشده، اقتصاددانان 
اين رويكرد را مردود اعلام مي كردند و مي گفتند كه 
سياس��ت هاي دولتي منجر به ايجاد شرايط دلالي 
و س��فته بازي ش��ده اس��ت و از همين رو، بايد ابتدا 
سياست هاي مخرب اقتصادي اصلاح شوند؛ اما حالا 
باطل بودن به كارگيري چنين برخوردهايي بيش از 

پيش آشكار شده است. 
به گزارش »تعادل«، اقتصاد ايران از 5۰ س��ال پيش 
تاكنون گرفتار »تورم« و »كسري بودجه« بوده است 
به گونه اي كه اي��ن دو بيماري همزاد طي چند دهه 
اخير »مزمن« شده اند. در اين حال، به دليل ابتلاي 
اقتصاد ايران به بيماري هلندي، قيمت دارايي هاي 
غيرقابل تجارت از جمله مسكن به هنگام نوسان هاي 
تورمي، بيش از ساير كالاها دچار رشد قيمت مي شود 
و توده ه��اي تورم��ي در اين بازار با س��رعت و حجم 
بيشتري تكثير مي ش��ود و از همين رو است كه اين 
بازار در ادبيات اقتصادي كش��ور ب��ه عنوان پناهگاه 
سنتي »نقدينگي« شناخته مي ش��ود. از اوايل دهه 
۱39۰ خورش��يدي كه تحريم هاي يكجانبه امريكا 
عليه ايران افزايش يافته است، وضعيت روند صعودي 
تورم و كس��ري بودجه نيز وخيم تر ش��ده است، به 
گونه اي كه طي سال هاي 97 تا 99 جمعيت زير خط 
فقر كشور دو برابر ش��د. به همين ترتيب، جمعيت 
»زير خط فقر مسكن« طي ۱5 سال گذشته دو برابر 
شده اس��ت. به طور مشخص، بر اساس برآورد برخي 
از كارشناسان، در اوايل دهه ۱39۰ تقريبا سه دهك 
اول درآمدي زير خط فقر مسكن بودند اما اين برآورد 
در سال 98 به چهار دهك اول تسري يافته است كه 
نشانه افزايش جمعيت زير خط فقر مسكن در كشور 
اس��ت. از اين رو، اثر ريسك سيستماتيك »تورم دو 
رقمي و مزمن« بر جهش قيمت دارايي ها و از جمله 

مسكن غيرقابل انكار است.

  تشخيص صحيح درد و درمان مسكن
به گزارش »تعادل«، تس��ري فقر مسكن به جمعيت 
۴ ده��ك درآمدي اول، جهش متوالي مس��كن طي 
سال هاي 97 تا پايان 99، طولاني شدن مدت دسترسي 
به مسكن در كشور به حدود يك قرن، خالي ماندن ۲.5 
ميليون واحد مسكوني، وجود بيش از ۲ ميليون اقامتگاه 
دوم در ايران و ش��اخص هاي گوناگون ديگر، همگي 
»نشانه اي« از عملكرد منفي اقتصاد )و بلكه حكمراني 

بد( در ايران است. عملكرد اقتصاد ايران بنا به دو علت 
عمده و اساسي، منجر به وضعيتي شده است كه در حال 
حاضر كشور گرفتار آن است. از سويي منابع زيستي 
تحليل رفته اند، از سوي ديگر خروج سرمايه از كشور 
تشديد شده، همزمان مهاجرت سرمايه انساني به طور 
پيوسته طي 5 دهه گذشته روندي صعودي داشته و 
با نزديك تر شدن به زمان حال، اين روند تشديد شده 
است و... »تورم« و »رشد پايين اقتصاد« دو عامل اصلي 

بروز چنين شرايطي است.
بررسي هاي آماري حاكي از اين است كه طي ۴ دهه 
اخير، متوسط نرخ تورم حدود ۲۰ درصد و متوسط 
رش��د اقتصاد هم حدود 3 درصد بوده اس��ت. از اين 
رو، مشاهده مي شود كه شكاف بزرگي ميان اين دو 
شاخص اقتصاد كلان وجود دارد. شاخصي كه نشان 
مي دهد، رش��د قيمت دارايي ه��ا و كالا در اثر ارزش 
افزوده يا فعاليت توليدي و اقتصادي صورت نگرفته 
است، بلكه ناش��ي از افزايش نقدينگي )اخذ ماليات 
تورمي با هدف جبران كس��ري بودجه( است. از اين 
رو، علت شكل گيري گسل هاي اقتصاد ايران )نابرابري 
درآمدي، نابرابري ثروت، نابرابري مسكن، فقر، فقر 
مسكن، شكاف طبقاتي و ...( را بايد در سياست هاي 
دولتي جس��ت وجو كرد. آنجا كه به رغم درآمدهاي 
سرش��ار نفتي، بودجه هاي س��الانه دچار كس��ري 
هس��تند و به ناچار دولت از بانك مركزي استقراض 
مي كرده است. البته طي سال هاي اخير به دليل منع 
قانوني استقراض مستقيم از بانك مركزي، دولت ها 
از طريق نظ��ام بانكي به طور غير مس��تقيم از بانك 
مركزي استقراض كرده و مي كند و نمود و مظهر آن 

در گزارش هاي رسمي قابل رديابي است. بي گمان، 
افزايش قيمت مس��كن و ساير كالاها، صرفا ناشي از 
عدم عرضه و »احتكار« نيست و بخش بزرگي از اين 
افزايش قيمت به دليل رش��د نقدينگي و تورم شكل 
گرفته و مي گيرد. به طور مثال، طي حدود ۴ س��ال 
گذشته، با نوسان دلار كه در حكم نشانه اوليه از تغيير 
انتظارات تورمي اس��ت، قيمت مسكن، سكه و طلا، 
سهام و... و طي ماه هاي اخير، حتي قيمت كالاهاي 
اساسي دچار جهش شدند. آيا تعداد سكه هاي عرضه 
ش��ده در بازار كم بود؟ آيا تعداد اسكناس هاي دلار 
عرضه شده به بازار كم بود؟ آيا تعداد سهام قابل معامله 
در بازار سرمايه كم بود؟ پاسخ به اين سوال ها منفي 
است. حتي شاهد بوديم در مقاطعي بانك مركزي در 
چهارچوب هاي قانوني، اقدام به عرضه سكه و دلار در 
بازار كرد و به تازگي نيز رييس كل اسبق بانك مركزي 
و معاون او به همين علت به حبس محكوم شدند. پس 
مشخص است كه مساله جهش قيمت مسكن طي 
دوره مورد بررس��ي نيز »صرفا« به دليل افت عرضه 
يا »احتكار« نبوده اس��ت، بلكه بخش بزرگي از اين 
افزايش قيمت به دليل رشد نقدينگي و افزايش تورم 

تحت تاثير تحولات سياسي و سياستي بوده است.

  از احتكار تا معاملات صوري
در تيرماه سال ۱398 نيز زهرا سعيدي مباركه، نماينده 
مجلس نيز اظهار كرده بود: »طبق بررسي ها متوجه 
شديم فردي در تهران ۲ هزار و 5۰۰ مسكن ساخته، 
ولي وارد بازار مس��كن نكرده اس��ت.« بررس��ي هاي 
»تعادل« در آن زمان نش��ان م��ي داد،  در صورتي كه 

هر كدام از اين واحدها به طور متوس��ط 75 مترمربع 
باشند، مساحت كل اين واحدها ۱87 هزار و 5۰۰ متر 
است. اگر متوس��ط قيمت هرمترمربع از اين واحدها 
براس��اس آخرين آمار بانك مركزي )آمار خرداد سال 
۱398(، ۱3ميليون و 3۰۰ هزار تومان باشد، قيمت 
كل اين واحدها دست كم حدود ۲.5 هزار ميليارد تومان 
مي شود.« اين در حالي اس��ت كه هم اينك متوسط 
قيمت هر متر مربع مسكن در شهر تهران بيش از ۴۱ 
ميليون تومان براي هر متر مربع است. رقم هاي درشت 
در بازار مسكن به خوبي نشان مي دهد كه قدرت تحرك 
و مانور سفته بازان در اين بازار بسيار محدود و معدود 
است و از سوي ديگر اين بازار به اندازه اي بزرگ است 
كه هيچ سرمايه گذار يا محتكري نمي تواند دست بالا 
در آن داشته باشد. به عنوان نمونه ارزش ريالي همان 
۱87 هزار و 5۰۰ متر مربع واحد مسكوني مورد نظر 
خانم سعيدي مباركه به قيمت هاي امروز حدود 8 هزار 
ميليارد تومان است. كدام شخص حقيقي مستقل از 
حاكميت و فعال در بخش خصوصي چنين ثروتي دارد؟ 
كه حجم انبوهي از مسكن را احتكار كرده يا با معامله 
صوري قيمت آن را افزايش دهد؟ البته بي گمان، سفته 
بازي و دلالي در شرايط تورمي بيش از هميشه رونق 
مي گيرد و از همين رو است كه اقتصاددانان بر اين باورند 
كه پيش از هر كاري، حتي پيش از وضع ماليات هاي 
جديد در بازار مسكن، بايد موتور اصلي رشد قيمت ها كه 
همانا نرخ تورم است را خاموش كرد. در چنين شرايطي، 
بي گمان بخش عمده اي از فعاليت هاي احتمالي سفته 
بازي به طور خودكار از ميان خواهد رفت و ديگر نيازي 

هم به برخوردهاي امنيتي نخواهد بود.
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وجود ۲.۶ميليون 
بناي لرزان و ناپايدار در كشور

مديرعامل شركت بازآفريني ش��هري ايران با اشاره به 
وجود ۲.۶ميليون بناي ناپايدار و لرزان در كشور از تدوين 
بسته »تشويقي شهرسازانه« خبر داد و گفت: اين بسته كه 
بزودي به  تصويب مي رسد شامل مشوق هاي شهرسازي 
است و پيش بيني مي كنيم با استقبال سازندگان روبرو 
شود، به عنوان نمونه به سازندگان درب اضافه مي دهيم 
كه باعث مي شود پاركينگ مزاحم نداشته باشيم. بسته 
تشويقي س��رعت خوبي به احياي بافت هاي فرسوده 
خواهد داد. به گزارش تس��نيم، محمد آييني ادامه داد: 
حدود ۲۱۰ هزار بناي ناپايدار تاكنون احيا شده است و 
در اين بناها ۶7۰ هزار واحد مسكوني ساخته شده است.

اعتراض به افزايش
تعرفه  حمل بار داخلي

انجمن صنفي شركت هاي حمل ونقل ريلي طي نامه اي به 
رستم قاسمي وزير راه و شهرسازي با تشريح وضعيت اين 
بخش خواستار ابطال ابلاغيه راه آهن براي افزايش تعرفه 
بهره برداري حمل بار داخلي شدند.به گزارش تسنيم، 
در بخش��ي از اين نامه آمده اس��ت: »بررسي آمارهاي 
عمده و اخبار مهم بخش باري در سال ۱۴۰۰ و سه ماه 
نخست امسال و مقايس��ه آنها با عملكرد مدت مشابه 
سال هاي گذشته نشان مي دهد در اين بازه زماني، افت 
هش��داردهنده اي در عملكرد اين بخش رخ داده است.

اين در حالي است كه متاسفانه با وجود مهيا بودن شرايط 
براي افزايش سهم كريدورهاي ريلي ايران از مبادلات 
تجاري بين المللي روند رو به رشد ترانزيت ريلي در بهار 
امسال نيز كند و تقريبا متوقف شده است. از جمله علل 
اين افت مي توان به پا برجاي مانده از برخي كم كاري ها 
و سوء تدبيرها در دوره گذشته در كنار برخي رويكردها، 
رفتارها و تصميمات اشتباه در دوره جاري اشاره كرد.فارغ 
از تحليل علل و عوامل اين روند نزولي جديد كه در جاي 
خود قابل بررسي و تحليل كارشناسي است،  براي گذر از 
اين شرايط بحراني لازم است در شرايط كنوني مجموعه 
وزارت راه و شهرسازي و اركان اجرايي حوزه حمل ونقل 
ريلي از جمله شركت راه آهن و مجموعه  بخش خصوصي 
فعال در اين حوزه در بالاترين س��طح ممكن با يكديگر 
تعامل سازنده اي داشته باشند اما در عمل شاهد چنين 
رويكردي از جانب راه آهن نيس��تيم.در حالي افزايش 
هزينه ها، كمبود لكوموتيو آماده به كار در شبكه ريلي 
كشور، مطالبات وصول نشده چندين ماهه شركت هاي 
مالك لكوموتيو، شركت هاي تعميرات لكوموتيو، خطوط 
و...، مديريت س��نتي و همچنين پايين بودن س��رعت 
بازرگاني واگن هاي باري جذابيت س��رمايه گذاري در 
بخش حمل ونقل ريلي را به حداقل رسانده است با ابلاغ 
تعرفه حق بهره برداري راه آهن براي حمل داخلي ريلي 
سال جاري در تاريخ 8 تيرماه ۱۴۰۱ بدون هرگونه تبادل 
نظر با جامعه اصلي ذي نفعان و با رويكرد يكسوگرانه در 
جهت منافع كوتاه مدت و بنگاهي شركت راه آهن و حداقل 
كردن جذابيت هاي ادامه كار و س��رمايه گذاري در اين 
زيربخش استراتژيك حمل ونقل كشور موجب دلسردي 
و نااميدي دوچندان بخش خصوص��ي از رويكردهاي 
مديريت كسب و كار حمل ونقل ريلي كشور و توقف يا 
كند شدن سرمايه گذاري هاي اندك در جريان انجام در 
اين حوزه و كاهش سهم حمل ونقلي از مجموع حمل ونقل 

زميني كشور شده است .«

گزارش تقريب همجواري 
دو هواپيماي پاكستاني به ايكائو

مديركل بررسي س��وانح و حوادث سازمان هواپيمايي 
كشوري از انتشار و ارسال گزارش نهايي بررسي حادثه 
همجواري دو پرواز ش��ركت هواپيمايي پاكس��تاني به 
ايكائو و سازمان هواپيمايي كشوري پاكستان خبر داد.به 
گزارش ايسنا، يكشنبه دوم مرداد ماه دو فروند هواپيماي 
مسافربري پاكستاني در آسمان ايران در آستانه برخورد 
با يكديگر قرار داش��تند. پاكس��تان، علت اين حادثه را 
»خطاي انساني« مس��وولان كنترل هوايي ايران اعلام 
كرد. به گفته مقام هاي پاكستان، اين هواپيما كه به مقصد 
پيشاور در آسمان ايران در حال حركت بود، به هنگام كم 
كردن ارتفاع، در نزديكي هواپيماي پاكستاني ديگري 
قرار گرفت كه همان زمان به مقصد دوبي حركت مي كرد. 
آنها ادعا مي كنند اين حادثه زماني رخ داد كه مسوولان 
كنت��رل ترافيك هوايي ايران، به ط��ور ناگهاني كريدور 
هوايي يك��ي از هواپيماهاي پاكس��تاني را تغيير دادند 
و ارتفاع آن را كم كردند.حس��ن رضايي ف��ر در اين باره 
اظهاركرد: حادثه جدي ما بين دو پرواز عبوري شركت 
هواپيمايي پاكس��تاني به شماره ۲۱۱ در مسير پنجاب 
پاكستان به ش��هر دوبي امارات و پرواز شماره ۲8۶ اين 
 شركت در مسير دوحه قطر به پيشاور پاكستان در ساعت

 ۰5: ۲3 به وقت محلي روز يكش��نبه ۱۴۰۱/۰5/۰۲ در 
فضاي ايران نزديكي ش��هر بندرعباس به وقوع پيوسته 
اس��ت.وي افزود: پس از دريافت مكالم��ات هر دو پرواز 
با مركز كنترل فضاي كش��ور جمهوري اسلامي ايران، 
تصاوي��ر راداري و همچني��ن گزارش خلبان��ان پرواز، 
بررسي هاي لازم توسط كميته بررسي حوادث ترافيك 
هوايي انجام و مشخص شد خلبان پرواز شماره ۲۱۱ در 
ارتفاع 3۶ هزار پايي آم��اده كاهش ارتفاع براي تحويل 
به مركز كنترل فضاي كش��ور امارات ب��وده و از كنترلر 
درخواست اعلام محدوديت فضا كرده است.رضايي فر 
ادامه داد: كنترلر به ايش��ان اعلام كرده كه آماده كاهش 
ارتفاع ب��راي ۲۰ هزارپايي در موقعيت ۲۰ مايلي قبل از 
نقطه خاص PATAT باشد تا مجوز كاهش ارتفاع صادر 
شود كه اين موضوع توسط خلبان به اشتباه فهميده شده 
و خلبان بدون اطلاع كنترلر و دريافت مجوز، ش��روع به 
كاهش ارتفاع مي كند.مديركل بررسي سوانح و حوادث 
سازمان هواپيمايي كشوري گفت: در اين زمان پرواز ديگر 
پاكستاني به شماره ۲8۶ كه در ارتفاع 35 هزارپايي در حال 
 TCAS( پرواز بوده است، دريافت هشدار برخورد هوايي
RA( را به كنترلر اعلام و نسبت به كاهش ارتفاع )دستور 
دستگاه هشداردهنده( به منظور جلوگيري از برخورد 
اقدام و دو پرواز به سلامت از روي همديگر عبور مي كنند.

ابقاي اعضاي هيات رييسه 
شوراي شهر تهران

انتخابات هيات رييسه شوراي اسلامي شهر تهران براي 
دومين س��ال برگزار شد و مهدي چمران با پيشنهاد 
پرويز سروري و ۲۱ رأي مثبت اعضا، به عنوان رييس 
شورا انتخاب شد.همزمان با هشتاد و پنجمين جلسه 
شوراي اسلامي شهر تهران و در ابتداي بررسي دستور 
جلسه انتخاي اعضاي هيات رييسه شورا براي سال دوم، 
پرويز سروري عضو شورا، مهدي چمران را براي رياست 
مجدد شورا پيشنهاد كرد كه با موافقت اعضاي همراه 
و چم��ران با ۲۱ رأي موافق، رييس ش��ورا باقي ماند.

همچنين به پيشنهاد حبيب كاشاني، رأي گيري براي 
انتخاب پرويز س��روري به عنوان نايب رييس شوراي 
اسلامي ش��هر تهران انجام شد و سروري براي ابقا در 
 اين جاي��گاه ۲۱ رأي موافق به دس��ت آورد.در ادامه 
س��يد احمد صادقي رييس كميته شفافيت و شهر 
هوشمند شورا، پيشنهاد كرد كه اعضاي هيات رييسه 
براي سال دوم نيز ابقا شوند كه بر اين اساس جعفر بندي 
شربياني با ۲۱ رأي به عنوان منشي اول و سوده نجفي 

با ۱9 رأي به عنوان منشي  دوم شورا انتخاب شدند.

تصويب قانون درآمد پايدار 
شهرداري ها بعد از ۳۹ سال

معاون عمران و توس��عه امور ش��هري و روستايي وزير 
كش��ور، تصويب و ابلاغ »قانون درآم��د پايدار و هزينه 
ش��هرداري ها و دهياري ها« را بعد از گذشت 39 سال، 
نقطه عطفي در حمايت از مديريت شهري و روستايي 
و شناس��ايي درآمدهاي پاي��دار براي ش��هرداري ها و 
دهياري ها عنوان ك��رد. به گزارش ايرنا، مهدي جمالي 
نژاد افزود: از دهه۱37۰ به بعد، چالش كسب درآمد براي 
شهرداري ها به صورت جدي تر خود را نشان داد زيرا از 
يك طرف با رشد و توسعه شهرها هزينه هاي اداره آنها 
روزبه روز بيشتر و خدمات ارايه شده به شهروندان متنوع تر 
مي ش��د و از س��وي ديگر، كمبود منابع مالي موردنياز 
براي انجام خدمات و عمران شهري منجر به تنگناهاي 
شديد مالي براي شهرداري هاي كوچك و اتكاي شديد 
شهرداري ها بزرگ و كلانشهرها به درآمدهاي ناپايدار 
شد.وي برخي دستاوردهاي مهم قانون درآمد پايدار و 
هزينه شهرداري ها و دهياري ها را ايجاد بستر مناسب در 
زمينه مشاركت و جذب سرمايه گذاري بخش خصوص 
در طرح هاي شهري و روستايي و امكان پيش بيني وضع 
عوارض و بهاي خدمات در صورت بهره مندي از خدمات 
ش��هري و روس��تايي در محدوده و حريم شهر و روستا 
برشمرد.جمالي نژاد اظهارداشت: در اين قانون، اصلاح 
مبناي محاسبه نرخ عوارض نوسازي و تقويت ضمانت 
وصول اين عوارض در چارچوب تشويق و جريمه مودي، 
شامل افزايش عوارض نوسازي به عنوان يكي از مهم ترين 
منابع درآمدي پايدار ش��هرداري ها لحاظ شده است.

معاون وزير كشور در نظر گرفتن سهم متناسبي از تعرفه 
صدور و تمديد گذرنامه و گواهينامه رانندگي به ميزان 
۱۰درصد و ۲ درصد س��هم ماليات نقل و انتقال قطعي 
املاك و يك درصد انتقال حق واگذاري به ش��هرداري 
محل را از ديگر ويژگي هاي اين قانون برشمرد و افزود: به 
موجب اين قانون،  شهرداري ها و دهياري ها از پرداخت 
هزينه روشنايي معابر، ميادين و پارك ها معاف هستند.

جمالي نژاد،  اصلاح م��اده ۲3 قانون جرايم راهنمايي و 
رانندگي مشتمل بر سهم ش��هرداري ها و رفع مشكل 
عدم تخصيص اعتبار و اصلاح فرايند طولاني پرداخت 
اعتبار از محل يادشده را ديگر موضوعات اين قانون ذكر 
كرد و گفت: برخورداري ش��هرداري ها از درآمد حاصل 
از پاركينگ حاشيه اي همچنين وضع عوارض خدمات 
باربري خودرويي از طريق ثبت بارنامه و پرداخت هزينه 
صدور براي كمك به توس��عه حمل ونقل عمومي و زير 
ساخت هاي ش��هري تامين خواهد ش��د.وي افزود: در 
اين قانون بر س��اماندهي طرح هاي ترافيكي و كاهش 
آلودگي هوا با مكانيزم وصول عوارض صدور مجوز ورود 
به محدوده هاي مذكور تاكيد ش��ده است.معاون وزير 
كشور، اصلاح ماده )۲8۰( قانون ماليات هاي مستقيم و 
الزام دولت به واريز يك درصد از كل درآمدهاي حاصل 
قانون يادش��ده به حس��اب تمركز وجوه وزارت كشور 
براي كمك به اجراي طرح هاي ش��هري و روستايي با 
اولويت حمل و نقل عمومي و پرداخت تسهيلات ميان 
ش��هرداري هاي مياني، كوچك و دهياري ها را از ديگر 
دستاوردهاي قانون درآمد پايدار و هزينه شهرداري ها 
و دهياري ها ذك��ر كرد.جمالي نژاد، پيش بيني فرآيند 
وصول مطالبات شهرداري و دهياري را ديگر دستاورد 
اين قانون خواند و خاطرنش��ان كرد: اكنون بدهي هاي 
معوقه و قابل توجه انبوه موديان حقيقي يا حقوقي به ويژه 
دستگاه هاي دولتي و نظامي و انتظامي به شهرداري يكي 
از چالش هاي مهم آنها در حوزه مالي  است.وي همچنين 
تاكيد بر وصول و پرداخت عوارض سهم شهرداري ها و 
دهياري ها از طريق دس��تگاه هاي اجرايي و تعيين ساز 
وكار مناسب از طريق پاسخگويي به مراجع ذي صلاح 
مانند مجلس شوراي اسلامي را دستاورد اين قانون ذكر 
كرد.  جمالي نژاد، تسهيل و ساماندهي دريافت تسهيلات 
توسط شهرداري ها و دهياري ها و پيش بيني تمهيدات 
لازم به منظور جلوگيري از بروز مشكلات ناشي از عدم 
پرداخت اقساط و افزايش تعهدات براي شهرداران آينده 
را از ديگر موضوعات اين قانون برشمرد. معاون وزير كشور، 
حمايت از چابك سازي و س��اماندهي نيروي انساني و 
تقويت بنيه علمي ش��هرداران و دهياران با استفاده از 
برگزاري دوره هاي آموزش هاي كاربردي نيروهاي شاغل 

را ديگر موارد درج شده در اين قانون برشمرد.

نماينده تهران در مجلس: وزارت اطلاعات به موضوع افزايش قيمت آپارتمان ورود كند

عمليات كانتينري بندر شهيد بهشتي طي سال هاي اخير 80 درصد افت كرده است

سلاطين مسكن را پيدا كنيد

پشت پرده سهم ۹۹ درصدي هند از بندر چابهار
آمارهاي رسمي سازمان بنادر نشان مي دهد، اساسا از 
۱9 ماه گذشته، بندر شهيد بهشتي چابهار 8۰ درصد 
از فعاليت هاي كانتينري و ترانزيتي خود را از دس��ت 
داده به ط��وري كه مجموع عملي��ات كانتينري بندر 
شهيد بهشتي بين سال هاي ٢٠١٩ تا ٢٠٢٠ از ۴٨۴۶ 
تي ئي يو به ٨٣٠۶ تي ئي يو رسيده يعني رشد حدود ٧٠ 
درصد داشته اما در سال هاي ٢٠٢٠ تا ٢٠٢١ علميات 
كانتينري با افت ٨٠ درصد به ١۴5٠ تي ئي يو كاهش 

پيدا كرده است.
به گزارش ايلنا، دو هفته پيش همايش »روز چابهار« 
در شهر بمبئي هند برگزار ش��د و در اين مراسم وزير 
بنادر، كشتيراني و آبراهه هاي هند اعلام كرد كه هند 
مي خواهد بندر چابهار را به عنوان يك قطب ترانزيتي 
با توجه به موقعيت استراتژيك آن توسعه دهد و بندر 
چابهار يك نقطه كليدي براي تجارت جهاني و تجارت 

دريايي خواهد بود. 
همچنين در اين مراسم جليل اسلامي، معاون سازمان 
بنادر و دريانوردي كه به نمايندگي از دولت ايران حضور 
داشت، تاكيد كرد كه بندر چابهار نقش مهمي در توسعه 
اقتصادي هند و ايران دارد و ايران مشوق هاي ويژه اي 
براي افزايش همكاري هاي تجاري بين هند و ايران از 

طريق بندر چابهار داده است.
همه اي��ن صحبت ها و اظهارات در ش��رايطي مطرح 
مي ش��ود كه بيش از ۴3 ماه از واگذاري راهبري بندر 
شهيد بهش��تي چابهار به شركت هندي اينديا پورتز 
گلوب��ال ليميتد يا همان IPGL مي گ��ذرد و در حال 
حاضر اين بندر براس��اس اهدافي كه تعيين شده، به 
جاي آنكه تبديل به قطبي جديد براي ترانزيت كالا و 
كانتينر بين هند، افغانستان و آسياي ميانه و روسيه 
ش��ود، به محلي براي كس��ب درآمد هن��د از تخليه 
كالاهاي اساسي و بارگيري مواد معدني و ساختماني 
تبديل ش��ده بدون آنكه تلاش نتيجه بخش��ي براي 
بازاريابي و بازارس��ازي از س��وي طرف هندي انجام 

شده باشد.
لازم به يادآوري است، حدود ۱9 ماه پيش، خبرگزاري 
ايلن��ا با انتش��ار اس��نادي، از تخلف س��ازمان بنادر و 

دريانوردي در تاييد پيمانكار ايراني منتخب شركت 
هندي اينديا پورتز گلوبال ليميتد در بندر چابهار خبر 
داد.  اين پيمانكار، شركتي وابسته به بنياد مستضعفان 
بود كه با ورود به مناقصه شركت هندي به عنوان برنده 
معرفي شد و شركت س��ينا اين بُرد در اين مناقصه را 
رسما در بازار بورس و سرمايه اعلام كرد اما از آنجايي 
كه شركت توس��عه خدمات بندري و دريايي سينا در 
فهرست ش��ركت هاي تحريمي قرار داش��ت، اپراتور 
هندي براي پرهيز از بروز چالش با خطوط و شركتهاي 
كشتيراني بين المللي، ناچار شد تا نتيجه مناقصه را به 
نحوي تنظيم كند تا ش��ركتي به نام »كيهان شيران 
زرين« كه چن��د روز قبل از اعلام برنده و با س��رمايه 
3۰۰ هزار توماني تاسيس شده  بود به عنوان پيمانكار 
منتخب اعلام ش��ود. البته هنوز هم معلوم  نيست كه 
ش��ركت مذكور چگونه ظرف چني��ن مدت كوتاهي 
توانسته گواهينامه هاي صلاحيت فعاليت در چنين 
نقطه اس��تراتژيكي را از س��ازمان بنادر و دريانوردي 

دريافت كند و در اين باره ابهامات زيادي وجود دارد.
با آغاز هم��كاري ش��ركت كيهان ش��يران زرين به 
عنوان پيمانكار ايراني طرف ق��رارداد هندي ها، آمار 
عملكردي بندر ش��هيد بهش��تي در چرخه مبادلات 
تجاري بين الملل��ي و ترانزي��ت كالا و كانتينر تا 8۰ 
درصد س��قوط كرد و حتي محمولات گندم اهدايي 
دولت هند به مردم افغانستان كه پيشتر از بندر شهيد 
بهشتي منتقل مي شدند، از طريق خاك پاكستان به 

افغانستان مي رسند.
با گذش��ت ۱8 م��اه از حض��ور اين ش��ركت در بندر 
چابهار، طرف هندي )IPGL( در ماه گذشته مناقصه 
ديگري را در ايران برگزار كرد تا در مورد ادامه فعاليت 
شركت كيهان ش��يران زرين يا جايگزيني آن با ساير 
شركت كنندگان در مناقصه تصميم گرفته شود كه 
متعاقب آن شركت توسعه خدمات بندري و دريايي 
سينا با انتشار اخباري در رسانه هاي اجتماعي اعلام كرد 
كه برنده رقابت با شركت هاي فن آوران )وابسته به گروه 
كشتيراني جمهوري اسلامي ايران( و شركت بتا )زير 
مجموعه گروه شركتهاي تايدواتر خاورميانه( در يكي از 

بنادر استان سيستان و بلوچستان شده كه البته منظور 
همان بندر شهيد بهشتي بود و اين حضور در امتداد 
فعاليت شركت كيهان شيران زرين در چابهار محقق 

شده كه مي تواند تا سه سال آينده تداوم پيدا كند.
اطلاعات ايلنا نشان مي دهد كه شركت كيهان شيران 
زرين در پيش��نهاد خود به طرف هندي قائل به سهم 
99 درصدي شركت IPGL از درآمد عمليات تخليه و 
بارگيري بندر شهيد بهشتي شده يعني شركت كيهان 
شيران زرين فقط با سهم يك درصدي وارد اين مناقصه 
شد و حاضر ش��ده 99 درصد درآمدهاي بندر شهيد 
بهشتي را تا 3 سال آينده در اختيار اپراتور هندي قرار 
دهد. در حالي كه دو شركت كننده ديگر در مناقصه از 
جمله شركت فن آوران وابسته به شركت كشتيراني 
جمهوري اسلامي ايران و شركت بتا متعلق به تايدواتر 
به ترتيب س��هم ۱5 و ۴۴ درصدي را پيش��نهاد داده 
بودند و همين موضوع باعث شد تا طرف هندي مجددا 
شركت كيهان شيران زرين را براي ادامه كار در بندر 

شهيد انتخاب كند.
حالا س��ئوالي كه در رابطه با نتايج اين مناقصه پيش 
مي آيد، به درآمد طرف هندي بر مي گردد چراكه آنان 
بدون آنكه وعده هاي خ��ود در چابهار را محقق كرده 
باشند صاحب 99 درصد درآمد تخليه و بارگيري كالا 

و كانتينرها در بندر شهيد بهشتي شده اند.
آمارهاي رس��مي س��ازمان بنادر نش��ان مي دهد كه 
اساس��ا از ۱9 ماه گذشته، بندر شهيد بهشتي چابهار 
8۰ درصد از فعاليت هاي كانتينري و ترانزيتي خود را 
از دست داده به طوري كه مجموع عمليات كانتينري 
بندر شهيد بهشتي بين سال هاي ٢٠١٩ تا ٢٠٢٠ كه 
هنوز پيمانكار كيهان شيران زرين وارد بندر نشده بود 
از ۴٨۴۶ تي ئي يو به ٨٣٠۶ تي ئي يو رس��يده يعني 
رشد حدود ٧٠ درصد داشته اما در سال هاي ٢٠٢٠ تا 
٢٠٢١ علميات كانتينري با افت ٨٠ درصد به ١۴5٠ 
تي ئي يو كاهش پيدا كرده است. البته همين ميزان 
عمليات مربوط مي ش��ود به تخليه كالاهاي اساسي 
وارداتي و بارگيري مواد معدني و ساختماني صادراتي 
محدود شده كه عملا ارتباطي با بازاريابي و بازارسازي 

طرف هندي ندارد و ترافيك فعلي كش��تي و كالا در 
بندر شهيد بهشتي صرفا مرهون تصميم دولت ايران 
در راستاي ايفاي مس��ووليت اجتماعي در خصوص 
توسعه محور شرق است.  در حال حاضر درآمدهايي 
كه از تخليه كالاهاي اساسي و بارگيري مواد معدني 
و مصالح س��اختماني در چابهار حاصل مي شود، چه 
هندي ها در چابهار باشند و چه نباشند، عملا متكي به 
نياز بازار مصرف و توليد ايران است و اين فعاليت ها نبايد 
محملي براي كسب درآمد طرف هندي در ايران شود 

و آنها را از انجام تعهدات اصلي غافل كند.
بايد توجه داشته باشيم كه هندي ها در همين مدت و 
به ويژه در پي بحران اوكراين از مسيرهاي ديگري جز 
ايران براي انتقال محمولات خود استفاده كرده اند كه 
نمونه آن انتق��ال محموله هاي برنج، قهوه و ماكولات 
دريايي و ساير انواع كالاها از مسير چين و گرجستان به 
روسيه بود. اين در حالي است كه بندر چابهار در مقطع 
دو س��اله پيش از ۱9 ماه اخير، علاوه بر عبور كالاهاي 
ترانزيتي بين هند و افغانستان، شاهد تردد محموله هاي 
صادراتي و ترانزيتي از بن��در چابهار به مالزي )پورت 
كلانگ(، تايلند )بانكوك، لام چابانگ و لات كرابانگ(، 
ويتنام )هوش��ه مينه( و چين )تيان جي��ن و زيامن، 
كينگدائو( و هندوستان )ناواشيوا-بمبئي و موندرا( بود 
اما امروز هر چند رفت و آمد هيات هاي دولتي و تجاري 
كشورهايي مانند ازبكستان، قرقيزستان و قزاقستان و... 
در چابهار افزايش يافته اما خبري از افزايش ترافيك 

بين المللي كالا در بندر شهيد بهشتي نيست.
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استفاده از اينترنت در يك سال گذشته و از زماني كه 
عيسي زارع پور به مسند وزارت نوشته، با چالش هايي 
براي كاربران همراه بوده است؛ زمان هايي كه با سرعت 
۱۲۸ كيلوبايتي روبرو بودند يا سايت هاي پرمخاطب 
پش��ت هم فيلتر  ش��دند يا قطعي سراس��ري را از سر 
گذراندند و در مقابل اينها، اختلالات و كيفيت پايين 
اينترنت كه هنوز هم ادامه دارد؛ هرچند از همان آغاز 
وزارت زارع پور، كاهش كيفيت و سرعت اينترنت شروع 
شد و بعضي از اپراتورها دليل آن را كمبود پهناي باند 
دانستند، اين در حالي است كه معاون وزير ارتباطات 
به تازگي در اظهاراتي عنوان كرده كه كيفيت اينترنت 
كاهش نيافته بلكه س��طح توقع مردم از سرويس ها 

افزايش يافته است.
در يك س��الي كه از وزارت عيس��ي زارع پور بر مسند 
وزارت ارتباط��ات و فن��اوري اطلاع��ات مي گ��ذرد، 
مجموع��ه اي از اين اخت��لالات به م��ردم تحميل و 
محدوديت هاي بي س��ابقه اي هم تجربه  شد. زارع پور 
بعضي از اين اختلالات را به مش��كلات زيرس��اختي 
مرتبط مي داند. در اين يك سال نيز، وي بر توسعه شبكه 
فيبر نوري و پوش��ش اينترنت روستايي تأكيد كرده 
است. اينترنتي كه كاربر ايراني امروز با آن روبروست، 
با اينترنت سال هاي قبل تفاوت هاي چشمگيري دارد؛ 
تفاوت هايي كه در زمان وزارت عيسي زارع پور اتفاق 

افتاد يا ادامه پيدا كرد.

  اختلال، كاهش كيفيت و سرعت اينترنت
كاربران اينترنت در ايران به س��ختي وارد شبكه هاي 
اجتماعي فيلترشده مي شوند و درباره كندي و اختلال 
اينترنت براي هم مي نويسند: »اينترنت هر روز بدتر از 
 ssh ديروز«، »متأسفانه به سرورهاي پروژه نمي تونم
بزنم و ي��ه تغيير كوچيك بدم. پروژه داون ش��ده، در 
آستانه اخراجم«، »يك فايل ۲۰۰ مگي رو يك ساعته 
داره دانلود مي كنه«، »سرعت دانلود من از ۱.7مگابيت 
رسيده به ۳۰۰ كيلوبيت«، »سرعت دانلود ۱۵ تا ۳۰ 
كيلوبيته«، »سايت خارج از ايران يا باز نمي شه يا سرعت 
پايينه. با فيلترشكن كه وصل مي شم، شديداً سرعتش 
پايينه. انگار يه حركت جديدي رو دارن تست مي كنن 
كه فيلترشكن وصل مي شه؛ ولي هيچي رو نمي شه باز 
كرد باهاش.« كاربراني كه به سختي وارد شبكه هاي 
اجتماعي مي شوند، تجربه هايشان را از سرعت و كيفيت 
اينترنت و اختلالات به اشتراك مي گذارند. آنها براي 
كارهاي س��اده اي مثل دانلودكردن فايل يا باز كردن 
بعضي سايت ها مدت ها كلافه به صفحه مانيتور خيره 
مي مانند. پس از چند س��ال تجربه افزايش س��رعت 
اينترن��ت، دوباره انگار همه چيز به دوراني بازگش��ته 
است كه به فراموشي سپرده شده بود، زماني كه با كارت 
اينترنت به دنياي مجازي وصل مي شدند. زارع پور در 
جلس��ه رأي اعتمادش قول داده بود كه ش��بكه ملي 
اطلاعات را در مدت چهار س��ال تكميل كند. او بارها 
تأكيد كرده است كه ش��بكه ملي اطلاعات به معناي 
قطع شدن اينترنت جهاني نيست؛ اما مدت ها است كه 
سايه شبكه ملي اطلاعات و طرح صيانت و قطع شدن 
اينترنت جهاني بر سر مردم سنگيني مي كند و نشانه ها 
هم از كيفيت اينترنت پيدا اس��ت. وزير ارتباطات در 
موقعيت هاي مختلف اختلالات گس��ترده اينترنت 
را رد كرده اس��ت؛ اما داده هاي س��امانه رادار ابرآروان 
مي گويند ارتباطات اينترنتي ديتاسنترهاي داخلي 
در ۴7 درص��د مواق��ع س��ال ۱۴۰۰ دچ��ار اختلال 
بوده اند و بيشترين اختلال ها در شبكه هاي اجتماعي 

و س��ايت هاي پرطرفدار خارجي اتفاق افتاده اس��ت. 
درمجموع از ۹ س��ايت خارجي كه ابرآروان آنها را در 
س��ال گذش��ته پايش كرده، ۸۹ درصد اختلالات در 
سايت هاي خارجي مثل گيت هاب، گوگل، اينستاگرام، 
ويكي پديا و توئيچ مشاهده شده است. اختلال و كاهش 
كيفيت اينترنت از همان آغاز وزارت زارع پور در دولت 
سيزدهم و شهريور ۱۴۰۰ ش��روع شد. هم رادارهاي 
شركت ابرآروان اين اختلال را تأييد كردند و هم خودِ 
وزير اين كاهش كيفيت و اختلال را پذيرفت و دستور 
رس��يدگي داد. همان زمان اپراتورهاي اينترنت ثابت 
اعلام كردند دليل اين كاهش س��رعت و افت كيفيت 

كمبود پهناي باند است.

  محدوديت هاي پهناي باند
اين تنها بار نبود؛ بلكه آغازگر اختلال هاي بعدي شد. 
بس��ياري از كاربران اختلالات و كيفيت بد را در آبان 
همان س��ال و قطع فيبر دريايي را به خاطر مي آورند. 
ادامه دارش��دن كندي و اختلال ش��بكه  اينترنت به 
رفع نش��دن مش��كل كابل دريايي ارتباط داده ش��د. 
شركت ارتباطات زيرساخت اعلام كرده بود كه ۴۳۰ 
گيگابيت از ظرفيت پهناي بين الملل شركت ارتباطات 
زيرساخت به دليل قطع كلاس دوم فيبر دريايي متعلق 
به شركت GBI در محدوده دريايي بين قطر و امارات 
دچار قطعي و اختلال شده است. قطع شدن مسير فيبر 
نوري در گرجس��تان هم باعث شد ۱.۰۰۰ گيگابايت 
از ظرفيت بين الملل اين ش��ركت قطع شود. زارع پور 
در يكي از نشس��ت هاي خبري در دي ۱۴۰۰ مشكل 
كيفيت اينترنت را به توسعه  يافته نبودن زيرساخت ها 
ارتباط داده ب��ود. بااين حال، بعضي از ش��ركت هاي 
اينترنتي مدعي شدند كندبودن اينترنت به خصوص 
درزمينه شبكه هاي اجتماعي خارجي به دليل كاهش 
عمدي پهناي باند خارجي است و پهناي باند به اندازه 
نياز وارد نمي شود. زارع پور اسفند ۱۴۰۰ گفت كه براي 
افزايش پهناي باند بين الملل به ش��وراي عالي فضاي 
مجازي درخواست داده است. همچنان كه كندبودن 
سرعت اينترنت و ضعف كيفيت آن ادامه دارد، امسال 
هم كاربران چند بار با قطعي اينترنت روبرو ش��دند. 
مرداد امسال يك بار به دليل قديمي بودن و فرسودگي 
كابل هاي برق داخلي مركز مخابراتي و يك بار به دليل 
آتش سوزي در حوضچه مخابراتي اينترنت كشور قطع 
شد. علاوه براين، شهرهاي ديگر هم به طور موردي با 

قطعي و اختلال مواجه شدند كه نمونه اي از آن اختلال 
شديد و در برخي نقاط قطعي اينترنت خوزستان پس 

از فروريختن برج متروپل است.

  محدوديت هاي تازه
در حالي كه كاربران از سرعت پايين اينترنت و كيفيت آن 
شكايت داشتند، زارع پور در يك ماه گذشته، با فعال كردن 
اجباري جست وجوي امن، تمامي مردم را كودكان زير ۱۳ 
سال فرض كرد. بسياري تمامي اين محدوديت ها را نشانه 
اجراي پنهاني طرح صيانت مي دانند.زارع پور صراحتاً اعلام 
كرده است كه مسوول فيلترينگ نيست؛ اما در همين يك 
سال وزارت او محدوديت هاي تازه اي اعمال شد. احتمالًا 
 Safe search مهم ترين محدوديت، فعال شدن اجباري
در موتورهاي جست وجوي گوگل و بينگ بود. اين طرح 
به بهانه حفاظت از كودكان در فضاي مجازي اجرايي شد؛ 
اما دولت با اجراي آن همه ش��هروندان ايراني را كودكان 
۱۳ ساله دانست. درمقابل محدوديت براي اين دو موتور 
جست وجو، موتور جست وجوي ياندكس روسي در ايران 
پس از س��فر وزير ارتباطات به روس��يه رفع فيلتر شد. در 
دوران وزارت او، سايت توئيچ هم فيلتر شده است. ماجراي 
فيلترينگ در اين دوره فقط با محدوديت بعضي از سايت ها 
همراه نبود؛ بلك��ه با رانت هم گره خ��ورد؛ جايي كه وزير 
اعلام كرد برخي از پلتفرم هاي فيلتر شده براي برخي اقشار 
خاص باز خواهند شد. اين فرآيندي است كه زارع پور آن را 
تخصصي كردن اينترنت مي داند؛ اما در واقع رانتي كردن 
امكاناتي است كه به همگان تعلق دارد. بسياري از كاربران 
معتقدند اين همه اختلال و محدوديتي كه به تازگي اتفاق 
مي افتد، نشانه هايي از اجراي پنهاني طرح صيانت است. 
يكي از نمايندگان مجلس هم اخيراً اين مشكلات را به طرح 
صيانت مربوط دانسته و گفته است كه دولت براي كندي 
و ايجاد اختلال همكاري مي كند. باوجوداين، زارع پور در 
آخرين اظهارنظرش در اين باره گفته است كه چيزي به 
اس��م اينترنت ملي نداريم و طرح صيانت تصويب نشده 

است كه اجرا شود.

  مجوز افزايش قيمت اينترنت 
براي توسعه فيبرنوري

در كنار همه اين موانع، توسعه فيبرنوري و تلاش براي 
پوشش اينترنت در همه روستا برنامه هايي است كه 
زارع پور در اين مدت بر آن تأكيد كرده اس��ت. يكي از 
كارهايي كه زارع پور بر آن بسيار تأكيد مي كند، توسعه 

فيبر نوري و پوشش اينترنت در روستاهاست. او توسعه 
فيبر نوري را نسخه شفابخش اينترنت كشور مي داند 
و از برنام��ه اين وزارتخانه براي پوش��ش ۲۰ ميليون 
پورت فيبر نوري تا پايان دولت خبر داده است. توسعه 
فيبر نوري اصلي ترين بخش توس��عه شبكه اينترنت 
ثابت اس��ت كه س��ال ها اس��ت در ايران توسعه پيدا 
نكرده است. اتصال روس��تاها به اينترنت هم ازجمله 
اهدافي بود كه زارع پور در اين يك س��ال آن را دنبال 
كرد. براس��اس آخرين آمار وزارتخانه، از زمان شروع 
كار دولت سيزدهم بيش از ۱.۶۰۰ روستا به اينترنت 
متصل شده اند؛ البته بعضي از آنها قبلًا هم دسترسي 
ضعيفي به اينترنت داش��تند. در عين حال در حالي 
كه وزير قبلي ارتباطات ثابت بودن تعرفه اينترنت را از 
دستاوردهاي وزارتش مي دانست، زارع پور وزيري بود 
كه بعد از سال ها به افزايش تعرفه هاي اينترنت ثابت و 
همراه روي خوش نشان داد. بسياري از اپراتورها بارها 
از ثابت ماندن تعرفه اينترنت شكايت كرده بودند و آن 
را مانعي براي توسعه زيرساخت ها مي دانستند. زارع پور 
دركنار افزايش تعرفه ها، پروژه اينترنت رايگان براي 
دهك هاي پايين را شروع كرد. ابتدا قرار بود سالانه ۳۰ 
گيگ اينترنت براي سرپرست خانوارهايي فعال شود 
كه يارانه ۴۰۰ هزار تومان��ي مي گيرند؛ اما در آخرين 
خبرها گفته شده است تا پايان امسال ۴۰ گيگ به هر 
خانوار به رايگان داده مي شود. طبق برآوردها، اين حجم 
دردي از طبقات پايين دوا نمي كند و به نظر مي رسد اين 
گروه درآمدي دسترسي چنداني به ابزارهاي استفاده 

از اينترنت هم نداشته باشند.

  س�طح توقع مردم از س�رويس ها افزايش 
يافته است

رضا باقري اصل مع��اون امور مجلس وزارت ارتباطات 
به تازگ��ي در اظهارات��ي اعلام كرد براس��اس آمارها 
كيفيت اينترنت كاهش نيافته بلكه سطح توقع مردم از 
سرويس ها و تعداد كاربران پلتفرم ها افزايش يافته است. 
او البته اين توقع را حق آنها دانس��ت و ابراز اميدواري 
كرد با توس��عه ۲۰ ميليون پورت فيب��ر نوري، پهناي 
باند ۱۰۰مگابيت برثانيه اي فراهم شود كه به اقتصاد 
ديجيتال هم كمك مي كند. باقري ب��ه لزوم افزايش 
سرعت اينترنت اشاره كرده و گفت: اولين تقاضايي كه 
نمايندگان دارند، دسترس��ي ارتباطات است. دومين 
موضوع كيفيت اينترنت اس��ت. البته كيفيت پايين 
نيامده و آمارها اين را اثبات مي كند، اما سطح توقع مردم 
از سرويس ها و تعداد كاربراني كه از سرويس ها استفاده 
مي كنند نيز افزايش يافته است. او با تاكيد بر اينكه اين 
توقع حق مردم است اظهار داشت افراد مي خواهند از 
پلتفرم ها به عنوان ابزاري براي كسب درآمد استفاده 
كنند از همين رو پلتفرم ها نيز بايس��تي رشد كرده و 
البته به افزايش امكانات و سرعت شان نيز كمك شود: 
اگر بتوانيم زيرساخت هاي ارتباطي به ويژه ثابت را ارتقا 
دهيم، نس��ل بعدي از پلتفرم ها شكل خواهد گرفت. 
معاون وزير ارتباطات با بيان اينكه به ايرادات موجود در 
زمينه سرعت اينترنت آگاه هستند، تحريم ها را عاملي 
براي افزايش اين مشكلات دانست: در برخي مناطق 
تكنولوژي هنوز روي سيم مس��ي قرار دارد، در برخي 
موارد BTS هنوز تبديل به LTE نشده است و فشارهاي 
تحريم ها نيز به اين مشكلات اضافه مي شود. ما به همه 
اين موارد آگاهيم، اما با همه اين ظرفيت سازي ها، توقع 
مردم و شتاب تحول ديجيتال از چيزي كه ما مي توانيم 

اراده كنيم پيشي مي گيرد.
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ضرر ميليون دلاري پادشاه 
بدافزارها در هر حادثه سايبري

هزينه پاك س��ازي بداف��زار اموت��ت در هر حادثه 
سايبري، تقريباً يك ميليون دلار برآورد شده است، 
به همين دليل، اين بدافزار را پادشاه بدافزارهاي دنيا 
ناميده اند. به گزارش ايسنا به نقل از مركز مديريت 
راهبردي افتا، در ميان هم��ه بدافزارها، همچنان 
مقابله با بدافزار اموتت )Emotet( بيشترين هزينه 
و وقت را مي طلبد و اين بدافزار بدون توقف، مشغول 
فريب دادن آنتي ويروس هاي اصلي و پنهان ماندن 
از ديد آنهاست. هزينه پاك سازي بدافزار اموتت در 
هر حادثه سايبري، تقريباً يك ميليون دلار برآورد 
 king« شده اس��ت، به همين دليل، اين بدافزار را
of malware« ي��ا پادش��اه بدافزاره��اي دنيا 
ناميده اند. هنگامي كه بدافزار اموتت سيستمي را 
آلوده مي كن��د، مانند كرمي در تلاش براي نفوذ به 
رايانه هاي ديگر، در ش��بكه پخش مي شود. گرچه 
در ابت��داي امر، بدافزار اموتت عمدتاً ش��ركت ها و 
س��ازمان ها را هدف قرار مي داد ام��ا امروزه به طور 
عمده افراد را، تحت تأثير قرار مي دهد. اغلب، هدف 
مهاجمان سايبري كه از اموتت استفاده مي كنند، 
اخاذي از قربانيان با تهديد به انتشار داده هاي سرقت 
شده آنان است. تروجان اموتت يكي از خطرناك ترين 
بدافزاره��ا در تاري��خ امنيت س��ايبري اس��ت كه 
هرشخص، س��ازمان يا نهادي مي تواند از قربانيان 
احتمالي آن باش��د. بدافزار اموتت عموما از طريق 
ايميل هاي اسپم )هرزنامه ها( منتشر مي شود و از 
آنجا كه اين ايميل ها بسيار معتبر به نظر مي رسند 
مردم زيادي قرباني اين بدافزار شده اند؛ اين ايميل ها 
حاوي پيوندي مخرب يا سندي آلوده هستند كه با 
دانلود سند يا باز كردن پيوند، بدافزار به طور خودكار 
در رايانه قرباني دانلود مي شود. اين بدافزار عمدتاً از 
طري��ق نرم افزار Outlook پخش مي ش��ود. اين 
تروجان ايميل هاي كاربران آلوده شده را مي خواند 
و محتواي واقع��ي و فريبنده اي ايجاد مي كند؛ اين 
ايميل ها قانوني و شخصي به نظر مي رسند بنابراين 
خود را از ايميل هاي اسپم و معمولي متمايز مي كنند. 
بدافزار اموتت ايميل هاي فيشينگ را براي مخاطبان 
ذخيره شده در Outlook مانند دوستان، خانواده و 

همكاران شما ارسال مي كند.

هند قانون استفاده از شارژر 
يكسان را تصويب مي كند

هند ب��ه زودي سياس��تي مش��ابه اتحاديه اروپا 
در پيش مي گيرد و اس��تاندارد يك پورت شارژ 
يكس��ان براي دس��تگاه هاي الكترونيكي مانند 
موبايل، تبلت را اعم��ال مي كند. به گزارش مهر 
ب��ه نق��ل از گيزموچاينا، طبق گزارش��ي جديد 
دولت هند جلس��ه اي براي دست اندركاران اين 
صنع��ت برگزار مي كن��د و تصمي��م دارد درباره 
حذف ش��ارژرهاي مختلف بحث و گفت وگويي 
انجام دهد. هدف اصلي انجام اين جلسه كاهش 
بار مصرف كنندگان و البت��ه جلوگيري از ايجاد 
زباله هاي الكترونيك اس��ت. اين در حالي است 
كه اتحاديه اروپا سعي دارد شركت هاي فناوري 
را وادار كند از پورت يو اس بي سي به عنوان پورت 
شارژ استاندارد در دستگاه هايشان استفاده كنند. 
اين قانون از ۲۰۲۴ مي��لادي در منطقه اجرايي 
مي شود. طبق آنچه گفته شد به نظر مي رسد هند 
نيز اقدام مشابهي انجام خواهد داد. در حال حاضر 
برندهاي بزرگ موبايل مانند موتورلا و وان پلاس 
از پورت ش��ارژ يواس بي سي اس��تفاده مي كنند. 
اما اپل تنها توليد كننده موبايلي اس��ت كه از اين 

استاندارد استفاده نمي كند. 

ويژه

درخشش تيم ملي المپياد 
كامپيوتر كشورمان در رقابت  

جهاني المپياد علمي با حمايت 
آكادمي همراه اول

اعض��اي تيم مل��ي المپياد كامپيوتر كش��ورمان 
موفق به كسب س��ه مدال در المپياد بين المللي 
اندونزي ش��دند. به گ��زارش اداره كل ارتباطات 
ش��ركت ارتباطات س��يار ايران، تيم ملي المپياد 
كامپيوت��ر جمهوري اس��لامي ايران ب��ا حمايت 
آكادمي همراه اول، در س��ي و چهارمين المپياد 
بين المللي كامپيوتر در اندونزي موفق به كسب دو 
مدال طلا، يك مدال نقره و يك ديپلم افتخار شد.  
در اين مسابقات عليرضا كاوياني و كوشا موسوي 
موفق به كسب مدال طلا، عليرضا صميمي موفق 
به كسب مدال نقره و آريا همتي موفق به دريافت 

ديپلم افتخار شدند .
گفتني است در اين رقابت ها كه به مدت يك هفته 
در اندونزي در حال برگزاري است و فردا به كار خود 
پايان مي دهد، ۳۵7 دانش آموز از ۹۰ كشور شركت 
كردند و آكادمي همراه اول حامي رسمي تيم ملي 

المپياد كامپيوتر كشور بود.

ويژه

بيشترين ميزباني
 رومينگ ملي از آن كدام 
اپراتور تلفن همراه است؟

س��ازمان تنظيم مقررات و ارتباط��ات راديويي 
 مطاب��ق رون��د س��ال هاي گذش��ته در گزارش
۳ ماهه خود تعداد مشتركان روم شده در شبكه 
اپراتورها )رومينگ ملي( را به تفكيك اپراتورها 
منتشر كرده است كه بر اساس آن، اپراتور همراه 
اول همچنان ركورد بيشترين ميزباني را تا پايان 
۳ ماهه اول س��ال ۱۴۰۱ در كشور داشته است. 
وضعيت تعداد مشتركان روم شده نشان مي دهد 
كه »همراه اول« ميزبان ۱۵ ميليون و ۶۰۸ هزار و 
۴۸۹ مشترك ايرانسلي و ۳ ميليون و ۸۸۸ هزار 
و 7۵۴ مشترك رايتلي بوده است كه در مقايسه 
با آمار ارايه شده در پايان سال ۱۴۰۰ رشد قابل 
ملاحظه اي به ويژه از س��مت مشتركان ايرانسل 

داشته است.
 آمار منتشر ش��ده توسط رگولاتوري از وضعيت 
استفاده مش��تركان اپراتورهاي ايرانسل و رايتل 
از امكانات مخابراتي اپراتور همراه اول در نواحي 
تحت پوش��ش تا پايان سال گذش��ته به ترتيب 
ش��امل ۱۰ ميليون و ۸۶۹ هزار و ۴۹۹ تماس و 
۳ ميليون و ۸۹۵ هزار و ۴۳7 تماس بوده اس��ت. 
اپراتور دوم ارتباطي )ايرانس��ل( نيز تا پايان سه 
ماهه اول س��ال جاري ميزبان ۳ ميليون و ۲7۶ 
هزار و ۲۱۱ مش��ترك همراه اولي و ۲ ميليون و 
۲۰۵ هزار ۳۳۳ مشترك رايتلي بوده است كه با 
توجه آمار مذكور در جايگاه دوم از منظر »تعداد 
مشتركان روم شده« قرار گرفته است. با توجه به 
آمار ميزباني ايرانس��ل در سال گذشته كه شامل 
۲ ميليون ۳۵7 ه��زار و ۹۰۹ تماس و ۲ميليون 
و ۹۸۹ هزار و ۳۴۴ تماس از س��مت مش��تركان 
همراه اول و رايتل بوده اس��ت، ميزان رش��د اين 
اپراتور در ميزباني از ساير اپراتورها شيبي ملايم 

داشته است. 
همچنين اپراتور س��وم ارتباطي )رايتل( با قرار 
گرفت��ن در رده انتهايي ج��دول تاكنون ميزبان 
هيج يك از دو اپراتور ارتباطي ديگر نبوده است.

معاون وزير ارتباطات: كيفيت اينترنت كاهش نيافته بلكه سطح توقع مردم از سرويس ها افزايش يافته است

اينترنت را به مرگ گرفته اند تا مردم به تب راضي شوند
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1-موضوع مناقصه: اجرای رفت و روب و جمع آوری زباله سطح شهر بصورت حجمي به مساحت 2/906/869 مترمربع

2-نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار: قائم شهر – خ کارگر – عمارت شهرداری 
3-محل اعتبار: از ردیف اعتباری 120207-203010001109  سال 1401 می باشد.

4-مدت انجام کار: ) 12 ( ماه می باشد.
5- محل دریافت اسناد مناقصه : سامانه تدارک الکترونیکی دولت) ستاد( به آدرس www.setadiran.ir مي باشد.

6- مهلت دریافت اسناد: از تاریخ 1401/05/13 لغایت 1401/05/31  قابل تحویل به متقاضیان می باشد.
7- مبلغ کل برآورد : 462/305/270/134 ریال ) چهارصد و شصت و دو  میلیارد و سیصد و پنج میلیون و دویست و هفتاد هزار و یكصد و سي و چهار ریال( می باشد. 

8-میزان سپرده شرکت در مناقصه:  5%بهای کل برآورد به مبلغ  23/115/263/506 ریال  ) بیست و سه میلیارد و یكصد و پانزده میلیون و دویست و شصت و سه هزار و پانصد و شش ریال(  بصورت ضمانت نامه بانکی یا سپرده نقدی یا اسناد خزانه می باشد.
9-به پیشنهادات فاقد سپرده یا امضاء، مشروط و مخدوش و سپرده های کمتر از میزان مقرر در اسناد، چک شخصی و نظایر آن و یا پیشنهاداتی که پس از انقضاء مدت مقرر در آگهی وصول شود ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

10- مدت اعتبار پیشنهاد قیمت: تا 3 ماه پس از ارائه پیشنهاد قیمت می باشد.
 11-نوع سپرده :ضمانت نامه بانکی یا سپرده نقدی یا اسناد خزانه .

12- مطابق ماده 8 آیین نامه مالی شهرداری ها هرگاه برنده مناقصه از انجام معامله خودداری نماید یا پس از ابلاغ قانونی حداکثر تا 7 روز حاضر به انعقاد قرارداد نشود سپرده به  نفع شهرداری ضبط  و قرارداد با نفر بعدی منعقد خواهد گردید و در صورتی که برندگان دوم و سوم 
نیز ظرف مهلت 7 روز پس از ابلاغ قانونی حاضر به انعقاد قراردادنشوند سپرده آنها به نفع شهرداری ضبط خواهد شد. 

13- زمان تحویل پیشنهادات: حداکثر تا پایان وقت اداری روز شنبه  06/12/  1401 مي باشد.
تذکر:  متقاضیان ملزم می باشند کلیه فرآیند مناقصه اعم از  خرید اسناد تا تسلیم پیشنهادات) پاکتهای الف، ب، ج( را از طریق سامانه ستاد دریافت و بارگذاری کنند  و تنها پاکت الف علاوه بر بارگذاری در سامانه مذکور ، به صورت فیزیکی نیز حداکثر در مدت زمان تعیین شده) 

مهلت تسلیم پیشنهادها( پس از ثبت دبیرخانه، تحویل واحد قراردادهای شهرداری گردد.  
 14-زمان و محل بازگشایی پیشنهادات : ساعت 10 روز یکشنبه مورخ 1401/06/13  در دفتر شهردار قائم شهر می باشد.

15-حضور کلیه پیشنهاددهندگان و یا نمایندگان آن با در دست داشتن معرفی نامه بلامانع می باشد.
16-براساس ماده 5 آیین نامه مالي شهرداري ها،  شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد.

17 - سایر اطلاعات و جرئیات مربوط به معامله در اسناد مناقصه مندرج است.
18- پرداخت هزینه كارشناسي بر عهده برنده مناقصه می باشد.

19- كلیه شركت كنندگان مي بایست داراي گواهي صلاحیت پیمانكاري و صلاحیت ایمني در رشته مربوطه از اداره كار و امور اجتماعي باشند.
19-چاپ آگهی نوبت اول مورخ  05/13/ 1401
20-چاپ آگهی نوبت دوم مورخ  1401/05/24

نوبت دوم

کاظم علیپور- شهردار  قائم شهر 

  نظر به اینكه آقاي مسیب خلیلي ساماني با ارائه دو برگ استشهاد محلی گواهی 
شده اعلام نموده سند دفترچه اي  به شماره چاپي 691550 مربوط به ششدانگ  
پلاك 1575 فرعي از 671 اصلي كه در صفحه 572 دفتر 196 ذیل شماره 22215 
ثبت گردیده و بموجب سند رهني شماره 38089- 1391/12/19 دفتر 5 شهركرد 
در رهن بانك ملت شهركرد مي باشد در اثر سهل انگاري مفقودگردیده و تقاضاي 
صدور سند مالكیت المثني نموده لذا مطابق ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب 
آگهي مي شود كه هر كس مدعي انجام معامله )غیر از آنچه در این آگهي ذكر شده( 
نسبت به آن یا وجود سند مالكیت مزبور نزد خود باشد از تاریخ انتشار این آگهي 
تا ده روز به این اداره مراجعه و اعتراض خود را كتبا ضمن ارائه اصل سند مالكیت و 
سند معامله تسلیم نماید تا مراتب صورتمجلس و اصل سند به ارائه كننده مسترد 
گردد ، اگر ظرف مهلت مقرر اعتراض نرسد یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه 

نشود سند المثني صادر و به متقاضي تسلیم خواهد شد.
شناسه آگهي : 1363486 

آگهی فقدان سند مالکيت

هیبتي- رئیس اداره ثبت اسناد و املاك منطقه دو شهرستان شهركرد  

قوه قضاییه 
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور

اداره كل ثبت اسناد واملاك استان چهارمحال و بختیاري

  نظر به اینكه آقاي مسیب خلیلي ساماني با ارائه دو برگ استشهاد محلی گواهی 
ش�ده اعلام نموده سند دفترچه اي  به شماره چاپي 659266-الف85 مربوط به 
هشتصد و سي هزار و ششصد و پنجاه و هشت یكصد میلیونم حبه مشاع از 72 
حبه شش�دانگ  پلاك 343 فرعي از 4 اصلي كه در صفحه 172 دفتر 3 ناحیه دو 
ذیل شماره 390 بنامش ثبت گردیده در اثر سهل انگاري مفقودگردیده و تقاضاي 
صدور سند مالكیت المثني نموده لذا مطابق ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب 
آگهي مي شود كه هر كس مدعي انجام معامله )غیر از آنچه در این آگهي ذكر شده( 
نسبت به آن یا وجود سند مالكیت مزبور نزد خود باشد از تاریخ انتشار این آگهي 
تا ده روز به این اداره مراجعه و اعتراض خود را كتبا ضمن ارائه اصل سند مالكیت و 
سند معامله تسلیم نماید تا مراتب صورتمجلس و اصل سند به ارائه كننده مسترد 
گردد، اگر ظرف مهلت مقرر اعتراض نرس�د یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه 

نشود سند المثني صادر و به متقاضي تسلیم خواهد شد.
شناسه آگهي : 1363483 

آگهی فقدان سند مالکيت

هیبتي- رئیس اداره ثبت اسناد و املاك منطقه دو شهرستان شهركرد  

قوه قضاییه 
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور

اداره كل ثبت اسناد واملاك استان چهارمحال و بختیاري

     نظر به اینكه آقاي مسیب خلیلي ساماني به موجب وكالتنامه شماره 1394/12/17-15090 
به وكالت از آقاي علي بخش مختاري دزكي با ارائه دو برگ استشهاد محلی گواهی شده 
اعلام نموده سند دفترچه اي  به شماره چاپي 328605-الف85  مربوط به هشتصد و سي 
هزار و ششصد و پنجاه و هشت ، یكصد میلیونم حبه مشاع از 72 حبه ششدانگ پلاك 
343 فرعي از 4 اصلي  كه در صفحه 337 دفتر 408 ذیل شماره 58525 بنام علي بخش 
مختاري دزكي ثبت گردیده در اثر س�هل انگاري مفقود گردیده و تقاضاي صدور سند 
مالكیت المثني نموده لذا مطابق ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب آگهي مي شود كه 
هر كس مدعي انجام معامله )غیر از آنچه در این آگهي ذكر شده( نسبت به آن یا وجود 
سند مالكیت مزبور نزد خود باشد از تاریخ انتشار این آگهي تا ده روز به این اداره مراجعه 
و اعتراض خود را كتبا ضمن ارائه اصل سند مالكیت و سند معامله تسلیم نماید تا مراتب 
صورتمجلس و اصل سند به ارائه كننده مسترد گردد ، اگر ظرف مهلت مقرر اعتراض نرسد یا 
در صورت اعتراض اصل سند ارائه نشود سند المثني صادر و به متقاضي تسلیم خواهد شد.

شناسه آگهي : 1363490

آگهی فقدان سند مالکيت

هیبتي- رئیس اداره ثبت اسناد و املاك منطقه دو شهرستان شهركرد  

قوه قضاییه 
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور

اداره كل ثبت اسناد واملاك استان چهارمحال و بختیاري

 نظر به اینكه آقاي مسیب خلیلي ساماني با ارائه دو برگ استشهاد محلی گواهی شده 
اعلام نموده سند دفترچه اي  به شماره چاپي 328699-الف85 مربوط به هشتصد و سي 
هزار و ششصد و پنجاه و هشت یكصد میلیونم حبه مشاع از 72 حبه ششدانگ  پلاك 
343 فرعي از 4 اصلي كه در صفحه 358 دفتر 410 ذیل ش�ماره 58862 ثبت گردیده و 
بموجب سند انتقال شماره 57997 -1397/10/01 دفتر 5 شهركرد بنامش انتقال گردیده 
در اثر سهل انگاري مفقودگردیده و تقاضاي صدور سند مالكیت المثني نموده لذا مطابق 
ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب آگهي مي شود كه هر كس مدعي انجام معامله )غیر 
از آنچه در این آگهي ذكر شده( نسبت به آن یا وجود سند مالكیت مزبور نزد خود باشد از 
تاریخ انتشار این آگهي تا ده روز به این اداره مراجعه و اعتراض خود را كتبا ضمن ارائه اصل 
سند مالكیت و سند معامله تسلیم نماید تا مراتب صورتمجلس و اصل سند به ارائه كننده 
مسترد گردد، اگر ظرف مهلت مقرر اعتراض نرسد یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه 

نشود سند المثني صادر و به متقاضي تسلیم خواهد شد.
شناسه آگهي : 1363479 

آگهی فقدان سند مالکيت

هیبتي- رئیس اداره ثبت اسناد و املاك منطقه دو شهرستان شهركرد  

قوه قضاییه 
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور

اداره كل ثبت اسناد واملاك استان چهارمحال و بختیاري



تعادل | فرشته فريادرس |
تجارت با رمزارز كلي��د خورد. اين موضوع را رييس 
س��ازمان توس��عه تجارت در توييتي اع��ام كرد و 
نوشت: »نخستين ثبت س��فارش واردات با استفاده 
از رمزارزه��ا، به مبل��غ ۱۰ ميليون دلار انجام ش��د. 
همچنين از پايان ش��هريور افرادي ك��ه مجوز رمز 
ارز دارن��د، مي توانن��د ازطريق س��امانه به صورت 
اتوماتيك واردات كالا را انجام بدهند.« او درتازه ترين 
اظهارات��ش نيز گفت��ه: »چند مجموع��ه كه مجوز 
رمزارز داشتند، به صورت مقدماتي كالا وارد كردند، 
امااينك��ه چه كالايي واز كدام كش��ور بوده به دليل 
محرمانه بودن اعام نشده است.« با وجود اعام اين 
خب��ر مثبت، هنوز اطاعات دقيق��ي از اين معامله، 
اينكه كدام شركت دولتي يا خصوصي در آن حضور 
داشته، كشور مبدا چه بوده، كدام كالا ثبت سفارش 
ش��ده و به وس��يله چه ارزي اين نقل و انتقال نهايي 
شده، در دست نيست و از اين رو نمي توان با قاطعيت 
از نحوه اجراي آن س��خن گفت. اما آنچه مش��خص 
اس��ت اينكه بازار رمزارز تاب��ع متغير هاي مختلفي 
است و ما نمي دانيم كه پش��ت اين بازار چه كساني 
هس��تند، بنابراين در بلندمدت نمي توان روي اين 
بازار حساب كرد، شايد در كوتاه مدت بتوان از طريق 
استفاده از رمزارز ها مشكات نقل و انتقالات پولي را 
با دنيا حل كرد، اما در بلندمدت اين كار امكان پذير 
نخواهد بود؛ زيرا اين بازار دس��ت ما نيست و ممكن 
است يك نوسان قيمتي، كل سرمايه يك بازرگان يا 
توليدكننده كه به رمز ارز تبديل شده است را از بين 
ببرد. اين همان ريس��كي است كه در تجارت با پول 
مجازي بايد آن را در نظر گرفت. بنابراين اس��تفاده 
طولاني مدت از رمزارز ها قابليت كاربرد ندارد و اين 
نكته اي است كه مسوولان دولتي وتجار و بازرگانان 
بايد به آن توجه جدي داشته باشند. در همين راستا؛ 
فعالان اقتصادي به تحلي��ل كاربرد پول مجازي در 
تجارت خارجي و ريس��ك هاي آن پرداختند كه در 

اين گزارش مورد اشاره قرار گرفته است. 

  جزيياتي تازه از تجارت با رمزارزها
سال گذشته بود كه خبر تصويب به كارگيري رمزارزها 
در تج��ارت خارجي مطرح ش��د. دي م��اه۱۴۰۰، 
س��امانه هاي مبتني بر باكچين مورد تاييد وزارت 
صم��ت و بان��ك مركزي ق��رار گرفت ت��ا در فضاي 
بين الملل��ي و در جايي ك��ه بتوان از اي��ن ابزار براي 
مديريت تج��ارت بين الملل��ي و مديريت تحريم ها 
اس��تفاده ك��رد، آنها را ب��ه كار برد. حال ب��ه تازگي 
رييس كل بانك مركزي اين موض��وع را تاكيد كرد 
و از اجراي��ي ش��دن آن با هم��كاري وزارت صمت 
س��خن گفت. البت��ه موضوعي كه رييس س��ازمان 
توس��عه تجارت نيز ط��ي روزهاي گذش��ته به آن 
اش��اره كرده بود و درباره جزييات آن گفته بود: »در 
اين مورد به جمع         بندي لازم رس��يده         ايم و به زودي 
سازوكارهاي مرتبط با آن را در سامانه جامع تجارت 
پياده خواهي��م كرد. در اين رويك��رد از ابزار رمزارز 
براي انتقال اعتب��ار از صادركننده به واردكنندگان 
يا اس��تفاده از اين ابزار براي واردات كالا اس��تفاده 
خواهد ش��د كه تمامي ابعاد آن اباغ خواهد شد. « 
عليرضا پيمان         پاك توضيح داده: بس��تر س��امانه اي 
اس��تفاده از رمزارز با يك��ي از بانك هاي خصوصي 
فراهم ش��ده و در حال انجام تست با يكي دو كشور 
هدف هستيم. اما در شرايط كنوني اسامي كشورها 
محرمانه است، اما پايان ش��هريور پايلوت آن انجام 
و س��پس اعام عمومي مي ش��ود تا تج��ار بتوانند 
از آن اس��تفاده كنند. البته پيمان پاك پيش��تر در 
توييتي نوش��ته بود: »اين هفته اولين ثبت سفارش 
رسمي واردات با رمزارز به ارزش ۱۰ ميليون دلار با 
موفقيت انجام ش��د. تا پايان شهريورماه، استفاده از 
رمزارزها و قراردادهاي هوشمند در تجارت خارجي 
با كش��ورهاي هدف عموميت خواهد يافت. « بنابه 
گفته هاي اين مقام دولتي، در پايان شهريور كساني 
كه مجوز قانوني اس��تخراج رمزارز دارند، مي توانند 
رمزارز استخراجي خود را براي واردات استفاده كنند. 
اما فعا برنامه ريزي در اين حوزه با محوريت واردات 
اس��ت و هنوز برنامه اي براي صادرات با اس��تفاده از 

رمزارزها وجود ندارد. 

  آيا مقدمات كار فراهم است؟ 
حال كه پس از گذش��ت حدود هشت ماه، سرانجام 
استفاده از رمزارز در تجارت خارجي استارت خورده 

اس��ت، اين پرس��ش قابل طرح اس��ت آيا مقدمات 
اس��تفاده از اين ابزار براي تجار ايراني فراهم است و 
اينكه كاربرد اين پول مجازي چه ريسكي مي تواند به 
همراه داشته باشد؟ فعالان اقتصادي به اين پرسش 

تا حدودي پاسخ داده اند. 
مهراد عب��اد عضو هيات نمايندگان ات��اق بازرگاني 
تهران بابيان اينكه هنوز اين مقدمات فراهم نيست، 
مي گويد: در صورتي كه دولت مقدمات اجرايي لازم 
را براي ورود رمزارزها به عرصه تجارت فراهم كند، 
مي توان انتظار تحولاتي گس��ترده را در اين بخش 
داش��ت. اما بااين حال بايد ديد كه اگر امكان معامله 
فراهم ش��ود؛ چه ارزي از س��وي دولت به رسميت 
شناخته مي ش��ود؟ كدام صرافي مجوزهاي لازم را 
براي اين ام��ر دريافت كرده و تا چه س��قفي امكان 

فعاليت در اين حوزه وجود دارد. 
پرس��ش ديگري كه اينجا قابل طرح است اينكه آيا 
ديگر كش��ورها معامله به اين روش را به رس��ميت 
مي شناس��ند يا خير. عباد در پاسخ مي گويد: هنوز 
بسياري از كشورها و شركت هاي خارجي استفاده 
از اين روش را به رس��ميت نشناخته         اند، از اين رو ما 
بايد در برنامه ريزي خود نحوه تعامل با شركت هاي 

خارجي را نيز لحاظ كنيم. 
عباس آرگون ديگر عضو اتاق بازرگاني تهران نيز در 
پاسخ به اين پرس��ش مي گويد: بسياري از كشورها 
هنوز تجارت با رم��زارز را رس��ما نپذيرفته اند و در 
بس��ياري از حوزه هاي اقتصادي نيز تاكنون شاهد 
معامله با اين شيوه نبوده ايم. از اين رو، پس از فراهم 
ك��ردن مقدمات داخلي، بايد مذاك��ره با طرف هاي 
خارجي نيز آغاز شود تا بدانيم كه چه كشوري و تحت 
چه شرايطي از اين طريق با ما معامله خواهد كرد و تا 
چه ميزان مي شود روي ظرفيت هاي آن حساب كرد.

او با بيان اينكه استفاده از رمزارزها در فضاي تجاري 
نياز به فراهم كردن زيرساخت ها است، به »تعادل« 
مي گويد: در حال حاضر در اي��ن بازار تعداد زيادي 
رمزارز وجود دارد كه هر يك ش��رايط خاص خود را 
دارند. از س��وي ديگر نوس��ان در اين بازار نيز بسيار 
بالاس��ت و ه��ر روز قيمت ها تغيي��رات مختلفي را 
تجربه مي كنند. از اين رو اينكه مش��خص كنيم كه 
فعاليت با كدام رمزارزها مجاز اس��ت و به رس��ميت 
شناخته مي ش��ود، نخس��تين مقدمه مهم در اين 

حوزه خواهد بود. 
به گفته اين فعال اقتصادي، نحوه معامله اين رمزارزها، 
چگونگي استفاده از آنها در صادرات و واردات، تعامل 
با بانك مركزي براي تعهدات ارزي وقوانين نظارتي بر 
اين رويه ديگر مقدمات مهمي هستند كه تا زماني كه 
از س��وي دولت به شكل دقيق بررسي و اعام نشوند، 
نمي ت��وان انتظار داش��ت كه اس��تفاده از آنها به طور 

گسترده در تجارت در دستور كار قرار بگيرد.

  دو مساله مهم در كاربرد رمزارزها 
مسعود دانشمند رييس اسبق اتاق بازرگاني مشترك 
اي��ران و ام��ارات هم با اش��اره به اينكه اس��تفاده از 

رمزارز ها در تجارت خارجي مي تواند در كوتاه مدت 
به مدد تجار و بازرگانان براي امر صادرات و واردات 
بيايد، ام��ا در اظهاراتي گفته اس��ت: اين كار نياز به 
زيرس��اخت زيادي ندارد، اما دو مس��اله وجود دارد 
ك��ه بايد آنها را مدنظر ق��رار داد، در غير اين صورت 
ممكن است اگر اس��تفاده از رمزارز ها فراگير شود، 
اين دو موضوع فعالان تجارت خارجي را با مشكاتي 

روبرو سازد.
از نگاه اين فع��ال اقتصادي، در وهل��ه اول موضوع 
نوسانات رمز ارز ها مورد پرسش است، در حدود ۱.۵ 
سال گذشته بيت كوين به عنوان رمزارز اصلي بهاي 
آن از حدود ۶۵ هزار دلار به ۱۷ هزار دلار سقوط كرد 
و الان نيز قيمت آن در حدود ۲۳ هزار دلار است، اين 
نوسان قيمتي، ريسك سنگيني براي يك بازرگان و 
توليدكننده اي كه بخواهد دارايي خود را به رمزارز 
تبديل كنداست، حال اينكه تجار مي خواهند با اين 

ريسك كنار بيايند، اين خود يك مساله مهم است.
از سوي ديگر، به گفته دانشمند، شركت هاي دولتي 
خارجي با بيت كوين معامله نمي كنند، زيرا آنها بايد 
 نقل و انتقالات مالي خود را ثبت  كنند، شركت هاي

خصوصي نيز خيلي كم پيدا مي شوند كه بخواهند با 
بيت كوين معامله كنند، بنابراين بايد به يك شركت 
بازرگاني مراجعه كنند ك��ه اين نقل و انتقال به رمز 
ارز را انج��ام دهد ك��ه آنها نيز با توجه به نوس��انات 
بيت كوين، اين ريسك را در قرارداد هايي كه با طرف 
ايران��ي امضا مي كنن��د، ذكر خواهند ك��رد كه اين 
موضوع خود يك معضل جدي به حس��اب مي آيد، 
بنابراين بايد به تمام��ي اين موضوعات توجه كرد و 
نبايد تنها به اين اكتفا كرد كه مي توان به هر طريقي 
به وس��يله بيت كوين تحريم ها را دور زد؛ چراكه در 
طرف مقابل و خارجي، بازرگان ايراني نيز بايد معامله 

با بيت كوين را بپذيرد.
او با تحليل اين موض��وع مي گويد: در حال حاضر با 
توجه به اينكه بانك هاي مركزي كشور هاي قدرتمند 
دنيا رمزارز ها را به رسميت نشناخته اند، بيت كوين 
مي تواند مورد استفاده ما قرار گيرد، اما در آينده اگر 
بانك هاي مركزي با بيت كوين موافقت كنند يا اينكه 
آن را به كنترل خ��ود در آورند، اين موضوع براي ما 
يك ريس��ك به حس��اب مي آيد، بنابراين استفاده 
طولاني مدت از رمزارز ها ب��راي ما نمي تواند امكان 
داشته باشد، اين نكته اي است كه مسوولان دولتي 
و مقامات بخش خصوصي و تجار و بازرگانان بايد به 

آن توجه جدي داشته باشند.
محمد لاهوتي عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
ته��ران نيز دراظهاراتي عنوان ك��رده: هر چند فعا 
استفاده از رمزارزها در تجارت به شكل محدود كليد 
خورده، اما در آينده مي تواند اثرات مثبت خود را بر 
تجارت ايران نش��ان دهد. او توضيح داده: با توجه به 
اينكه طي دو ساله گذشته اس��تفاده از رمزارز ها در 
كشورمان بسيار جدي شده، اما قوانين در اين حوزه 
به صورت كاملي تدوين نشده، در حال حاضر توليد 
و استخراج بيت كوين در كشور تحت شرايط خاصي 

قانوني اس��ت، اما خريد و ف��روش آن هنوز به نوعي 
غيرقانوني محسوب مي شود و هنوز تصميماتي در 
اين باره به صورت قطعي اعام نشده، حال بايد ديد 
با اظهارات جديد رييس س��ازمان توس��عه تجارت، 
وضعيت خريد و فروش رمزارز ها چگونه خواهد شد.

  دونگاه متفاوت به كاربرد پول مجازي
برخي از كارشناسان نيز ثبت سفارش رسمي اولين 
محمول��ه واردات به صورت رم��ز ارز آن هم به مبلغ 
۱۰ ميليون دلاري را اتفاق مهمي عنوان كردند، كه 
روي داده، و بي��ان كردند: با توجه به اينكه تحريم ها 
همچنان وجود دارد و چشم انداز مشخصي نيز براي 
رفع آن نيز وجود ندارد، استفاده از رمزارز ها مي تواند 
به عنوان ابزاري ب��ه منظور دور زدن تحريم ها مورد 
اس��تفاده قرار گي��رد. بنابراين اين موض��وع بايد از 
مدت ها پيش در دستور كار دولتمردان و همچنين 
تج��ار، بازرگانان و توليدكنن��دگان قرار مي گرفت، 
در مورد زير س��اخت ها و همچنين قوانين رمزارز ها 
ب��راي امر تجارت نيز اگر اين موضوع فراگير ش��ود، 
خود به خود زير س��اخت ها و قوانين آن نيز تدوين 
خواهد شد. اما به گفته برخي كارشناسان استفاده 
از رمزارز ها در كشور دو جنبه مختلف و مهم دارد؛ در 
وهله اول اگر بخواهيم به رمزارز به عنوان يك ابزاري 
نگاه كنيم كه تنها هدف كس��ب س��ود مردم باشد، 
اي��ن موضوع در نهايت به دلالي و س��فته بازي ختم 
مي شود. همان اتفاقي كه در بازار دلار نيز ما هر روز 
مشاهده مي كنيم، كه ميليارد ها دلار از سرمايه هاي 
كشور تحت عنوان دلار هاي خانگي در اختيار مردم 
است و هيچ استفاده اي از آن نمي شود. از اين منظر 
نيز، مردم براي پس انداز و حفظ ارزش دارايي خود 
اي��ن ارز ها را نگه��داري مي كنند، ك��ه هيچ ارزش 
افزوده اي براي كشورمان به دنبال ندارد. اما از جنبه 
ديگر، اگر از رمزارز ها به عنوان يك وس��يله و ابزاري 
استفاده ش��ود كه كار راه بيندازد و به نوعي وسيله 
مبادله كالا قرار گي��رد و بتواند كار تجارت خارجي 
كشور را تسهيل كند؛ اين موضوع از اهميت بالايي 
برخوردار اس��ت و مي تواند اثرگذار باشد. اين شكل 
ماجرا مي تواند اقتصاد كشور را به خصوص در حوزه 
پولي و مالي بين المللي كه از يك بن بست خارج كرده 

و تجارت خارجي كشور را تسهيل كند.
صرف اينكه دولت اين روش را به رسميت شناخته 
اتفاق��ي مثبت خواه��د بود؛ زيرا اگر در س��ال هاي 
گذشته ش��ركتي قصد ورود به اين حوزه را داشت 
حتي امكان آنكه مجرم ش��ناخته ش��ود نيز وجود 
داش��ت، اما با اين حال در ادام��ه بايد ديد كه تا چه 
ان��دازه رمزارز ها در سيس��تم اقتص��ادي و تجاري 
كشور مي تواند متداول شود و به نوعي جا بيفتد ويا 
در عمل چه روش هاي��ي براي اجراي اين برنامه در 
دستور كار قرار مي گيرد. با همه اينها آنچه مشخص 
اس��ت، بانك مركزي و دولت به شكل جدي پيگير 
حذف يا كاه��ش نقش دلار در تعام��ل و تجارت با 

همسايگان هستند.
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ارسال آيين نامه پيشنهادي 
اجراي قانون جهش توليد 

دانش بنيان به دولت
افشين كاهي رييس كميس��يون كسب وكارهاي 
دانش بني��ان مي گويد: در تدوي��ن آيين نامه اجرايي 
قانون جهش توليد دانش بنيان بيش از هرچيز نگران 
محدود ش��دن دامنه اعتبار ماليات��ي و نحوه اجراي 
ماده ۱۱ هس��تيم.  افشين كاهي رييس كميسيون 
كس��ب وكارهاي دانش بنيان مي گوي��د: در تدوين 
آيين نامه اجرايي قانون جهش توليد دانش بنيان بيش 
از هرچيز نگران محدود ش��دن دامنه اعتبار مالياتي 
و نحوه اجراي ماده ۱۱ هس��تيم. رييس كميسيون 
كس��ب وكارهاي دانش بنيان اتاق ايران گفت: انتظار 
داريم دولت در تدوين آيين نامه اجرايي قانون جهش 
توليد دانش بنيان، به آيين نامه پيشنهادي اتاق ايران 
كه از سوي كميسيون كس��ب وكارهاي دانش بنيان 
اتاق به دولت ارسال شده توجه كند. افشين كاهي در 
گفت وگو با اتاق ايران آناين با اشاره به قول وزير اقتصاد و 
اباغ كتبي او مبني بر اينكه بدون در نظر گرفتن نظرات 
بخش خصوصي اين آيين نامه نهايي نشود بيان كرد: بر 
اين اساس ما پيش نويس آيين نامه مورد نظر خود را تهيه 
كرديم و نظرات همه تشكل هاي مرتبط را هم دريافت 
كرده و جمع بندي نهايي را هم ب��راي وزارت اقتصاد 
و هم براي معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري 
ارس��ال كرديم و پيگير تاثيرگذراي هرچه بيشتر آن 
در متن نهايي خواهيم بود.او با اشاره به اينكه آيين نامه 
در كميسيون هاي فرعي واصلي و بعد در هيات دولت 
مطرح خواهد شد گفت: با توجه به اينكه نمايندگان 
اتاق در كميس��يون هاي فرعي و اصلي دولت حضور 
دارند، تاش مي كني��م نظرات بخش خصوصي را در 
اين كميسيون ها هم دنبال كنيم تا بهترين تصميم در 
تدوين آيين نامه تصويب شود.كاهي با تأكيد بر اينكه 
دولت بايد نظر بخش خصوصي را در اين آيين نامه مورد 
توجه قرار دهد ادامه داد: اين امر به نفع خود دولت هم 
هست. چرا كه اين شركت هاي بخش خصوصي هستند 
كه قرار است از امكانات ديده شده در قانون استفاده كنند 
و وقتي شرايط به گونه اي پيش رود كه اجراي قانون با 
مشكل مواجه شود، تصويب اين قانون بي فايده خواهد 
بود.رييس كميسيون كس��ب وكارهاي دانش بنيان 
توضيح داد: چهار آيين نامه مربوط به اجراي اين قانون 
بيشتر از همه مد نظر ما بود كه عمده پيشنهادات هم 
مربوط به آنها بود. در ميان اينها هم بيشتر از همه روي 
ماده ۱۱ قانون حساس هستيم چون بيشتر به بخش 
خصوصي و ش��ركت ها و صنايع بزرگ مربوط است.

كاهي افزود: اين ماده ناظر به موضوع اعتبار مالياتي 
است و ما نگران هستيم در اين بخش دچار مشكات 
اجرايي شويم يا بخشي از شركت ها اصاً در شمول 
اين قانون قرار نگيرند يا سازمان امور مالياتي زير بار 
اجراي قانون نرود. بنابراين بيشترين نگراني ما مربوط 
به ماده ۱۱ است و تاش مي كنيم تأثيرگذار باشيم 
تا هزينه تحقيق و توسعه توسط شركت ها و صنايع 
بزرگ و همين طور س��رمايه گذاري در شركت هاي 
دانش بنيان و سرمايه گذاري در صندوق هاي پژوهش 
فناوري كه قرار است براي شركت ها و صنايع بزرگ 
متقاضي به عنوان اعتبار مالياتي محس��وب شود، 
با شرط گذاري دامنه ش��مول آن محدود نشود. ما 
مي خواهيم آيين نامه اي تدوين شود تا شفاف بوده و 

تبديل به قانوني با استثنائات زياد نشود.

صادرات دام زنده به كجا رسيد؟
مديرعامل اتحاديه مركزي دام سبك كشور گفت: مجوز 
صادرات دام داده شده و منتظر دستورالعمل و شيوه نامه 
چگونگي اين صادرات هستيم. افشين صدر دادرس در 
گفت وگو با ايسنا، در پاسخ به اين سوال كه صادرات دام 
زنده به كجا رسيد، گفت: مصوبه صادرات دام زنده توسط 
ش��وراي قيمت گذاري محصولات كشاورزي در تاريخ 
 ۱۴۰۱/۵/۸اباغ و صادرات دام زنده را مجاز اعام كردند. 
در حال حاضر منتظريم كه دستورالعمل و شيوه نامه 
اين صادرات نيز تعيين و اباغ شود.وي ادامه داد: در اين 
شيوه نامه و دستورالعمل بايد جزييات عمليات اجرايي 
صادرات دام عنوان شود تا دقيقا مشخص شود مجريان، 
مباشرين، خروج محموله ها، تعداد هر محموله و ...به 
چه صورت باشد. مديرعامل اتحاديه مركزي دام سبك 
كشور در پاس��خ به اين سوال كه اتحاديه ها و تشكل ها 
چه نقش��ي در اين صادرات خواهند داشت، گفت: هر 
اتحاديه و تش��كلي كه كارت بازرگاني داش��ته باشد و 
بازارهاي صادراتي را بشناسد، مي تواند به صادرات دام 
زنده اقدام كند. همچنين اگر امكان صادرات مستقيم 
را نيز نداشته باشند، مي توانند با انتخاب مباشر نسبت 
به صادرات دام هاي اعضاي خود اقدام كند.وي در ادامه 
گفت: عاوه بر موضوع صادرات دام، يكي ديگر از وظايفي 
كه تشكل ها و اتحاديه ها در صورت واگذاري صادرات به 
آنها بايد انجام دهند، موضوع مديريت و نظارت بر فرآيند 
صادرات است كه از جمله آنها مي توان به نظارت  بر خريد 
مستقيم دام از دامداران و جلوگيري از ورود چوبداران و 
دلال ها در امر خريد دام صادراتي، پيگيري و اخذ تضامين 
لازم براي برگش��ت ارز حاصل از ص��ادرات، نظارت بر 
برگش��ت به موقع پول دامداران و جلوگيري از معطل 
ش��دن دامداران براي دريافت وج��وه حاصل از فروش 
دام هايش��ان اش��اره كرد.صدر دادرس در ادامه گفت: 
تشكل ها همچنين مي توانند به نوعي برنامه ريزي كنند 
تا از هجوم به بازارهاي هدف و كاهش قيمت  دام صادراتي 
اي��ران در بازارهاي هدف جلوگيري ش��ود. همچنين 
بازارهاي داخلي نيز دچار تنش نشوند. وي خاطرنشان 
كرد: تشكل هاي تعاوني، متعلق به بهره برداران بخش 
كش��اورزي هس��تند و تقريبا تمامي توليدكنندگان 
حوزه دامپروري نيز عضو يكي از اين تشكل ها هستند. 
بنابراين هرگونه واگذاري وظايف و اختيارات به آنها از 
جمله موضوع صادرات دام نه تنها خطر ايجاد رانت براي 
شخص يا اشخاص خاص را ندارد بلكه منافع مستقيم و 
غيرمستقيم آن به جيب دامدار مي رود و اگر واقعا هدف 
از صادرات دام كمك و حمايت از دامداران اس��ت، اين 
كار بايد توسط اتحاديه هاي تعاوني هاي آنها انجام شود.

12 هزار خودرو 
كف پاركينگ مانده

مديركل صنايع خودرويي وزارت صمت با بيان اينكه 
از ابتداي امس��ال تا ۱۹ مرداد ماه ۳۰۰ هزار دستگاه 
خودروي كامل توليد ش��ده اس��ت، گف��ت: ميزان 
خودروهاي ناقص در ك��ف پاركينگ ها كمتر از ۱۲ 
هزار دستگاه است. عبدالله توكلي لاهيجاني در مراسم 
رونمايي از پوستر نمايش��گاه تحول صنعت خودرو 
اظهار كرد: از س��ال ۹۶ و پ��س از اعمال تحريم هاي 
ظالمان��ه، صنعت خودروس��ازي كش��ور دچار افت 
ناگهاني در تيراژ شد، به طوري كه ابتدا به نصف رسيد 
و در ادام��ه نيمي از خودروه��اي توليدي به صورت 
ناقص توليد مي شد. اين مسائل در عمل منجر به افت 
در عرضه شد و از آن طرف به افزايش تقاضا دامن زد. 
بر همين اساس نيز شكافي ايجاد شد كه نابساماني 
در بازار را به دنبال داشت. مديركل صنايع خودرويي 
وزارت صمت اف��زود: در مواجهه با اين وضعيت يك 
برنامه در س��ه فاز و مرحله طراحي ش��د كه مرحله 
نخس��ت آن، تثبيت جريان توليد ب��ود كه تاكنون 
دس��تاوردهاي خوبي نيز در اين زمينه حاصل شده 
است؛ به عنوان نمونه از ابتداي امسال تا نوزدهم مرداد 
ماه ۳۰۰ هزار دستگاه خودروي كامل توليد شده، اين 
در حالي است كه در مدت مشابه پارسال فقط ۷۰ هزار 
دستگاه خودروي كامل توليد ش��ده بود.وي با بيان 
اينكه ثباتي در جريان توليد اتفاق افتاده است، گفت: 
ميزان تعهدات معوق خودروسازان به كمتر از ۱۰ هزار 
دستگاه كاهش يافته و ميزان خودروهاي ناقص در 
كف پاركينگ ها نيز كمتر از ۱۲ هزار دستگاه است؛ 
اين در حالي اس��ت كه در مدت مشابه پارسال ۱۷۰ 
هزار خودروي ناقص در پاركينگ ها وجود داش��ت. 
توكلي لاهيجاني تصريح كرد: پوست اندازي پلتفرمي 
و رفتن به سمت دانش بنيان شدن در صنعت خودرو 
هدف گذاري شده و اكنون يك گذار پلتفرمي طراحي 
ش��ده است تا بر اساس آن به سمت تيراژ اقتصادي و 
مقياس اقتصادي توليد حركت كنيم. اكنون چهار 
پلتفرم كليدي تعريف ش��ده كه در نمايشگاه برنامه 
تحول صنعت خودرو از آنها بيشتر خواهيم شنيد و 
روزهاي نويد بخش��ي در صنعت خودروي كشور در 
پيش رو خواهيم داش��ت.وي گفت: گ��ذار از فضاي 
ياس آلود خودروي كشور و رسيدن به بالندگي در اين 
صنعت دور از ذهن نيست. مطابق چشم انداز ۱۴۰۴ 
قرار است جزو ۱۰ كشور برتر خودرويي جهان در آن 
سال باشيم و بر اس��اس آن لازم است با پلتفرم هاي 
موجود به هم افزايي بپردازيم و در مرحله س��وم، به 
گشايش و گسترش بازارهاي صادراتي فكر خواهيم 
كرد. تنها در اين صورت اس��ت كه مي توان صنعت 
خودروي كش��ور را به عنوان موتور محركه كشور در 

گام دوم انقاب معرفي كرد.

مصرف برق استان چهارمحال 
وبختياري ركورد زد

مديرعامل شركت توزيع نيروي برق استان از ثبت ركورد 
جديد در مصرف برق استان به ميزان ۴۴۵ مگاوات خبر 
داد. به گزارش روابط عمومي شركت توزيع نيروي برق 
چهارمحال وبختياري مهندس مجيد فرهزاد مديرعامل 
اين شركت در تشريح خبر گفت: پيك بار مصرف برق 
استان در يكم مرداد ماه جاري در هنگام شب به عدد ۴۴۵ 
مگاوات رسيد كه در مقايسه با پيك بار سال گذشته ۶ 
مگاوات افزايش داشته است. وي با اشاره به اينكه پيك 
بار سال گذشته استان ۴۳۹ مگاوات رقم خورده است، 
گفت: در اجراي برنامه هاي مديريت مصرف امس��ال، 
بخش كش��اورزي بيش��ترين همكاري را در كاهش 
مصرف برق استان به ميزان ۴۰ مگاوات )روزانه( داشته و 
بيشترين ميزان همكاري بخش صنعت نيز ۱۴ مگاوات 
به صورت روزانه بوده است. مجيد فرهزاد افزود: تاكنون 
با اجراي برنامه هاي مديريت مصرف و مشاركت همه 
بخش ها هيچ گونه خاموشي ناشي از كمبود نيرو اعمال 
نشده و اميدواريم با همياري همه مردم در بخش هاي 
مختلف كشاورزي، صنعتي، خانگي، عمومي، اداري و 
تجاري در مديريت مصرف برق، هفته هاي پيش رو را نيز 
بدون اعمال خاموشي سپري كنيم و شاهد عبور موفق از 

پيك بار سال جاري باشيم.

ضرورت نصب مخزن براي 
تامين آب طبقات بالاي 

ساختمان هاي كرج
براي جريان داشتن وتوزيع آب با فشار متعادل درطبقات 
بالاي ساختمان هاي مسكوني درشهرستان كرج، نصب 
مخزن ذخيره متناسب با تعداد واحدهاي مسكوني هر 
ساختمان ضروري است. به گزارش روابط عمومي آبفاي 
البرز، به دنبال افزايش دماي هوا درتابستان و به تبع آن 
افزايش مصرف، طبقات بالاي ساختمان هاي مسكوني 
با احتمال افت فشار مواجه مي شوند. بنابراين ضروري 
است ساكنان هر ساختمان با نصب مخزن ذخيره به ازاي 
هرخانوار ۲۵۰ ليتر و نصب پمپ بعد از اين مخزن، فشار 
مناسب براي توزيع آب درطبقات فوقاني را ايجاد نمايند. 
بديهي است آبفاي البرز قادر به تامين آب با فشار متعارف 
بوده و افزايش فشار آب خارج از استاندارد تعريف شده، 
موجب خسارت وتركيدگي لوله ها خواهد شد. براساس 
اين گزارش، برخي از ش��هروندان دراقدامي غيرمجاز 
وغيرفني بدون نصب مخزن، اقدام به نصب مس��تقيم 
پمپ روي شبكه آب مي كنند كه اين امرعاوه براينكه 
موجب اختال درش��بكه توزيع آب شده وآب رساني 
به سايرش��هروندان را بامشكل روبرو مي سازد، موجب 
نداشتن حجم آب ذخيره شده درزمان قطع آب شبكه، 
س��وختن مكرر پمپ براثر نوسانات شبكه و... مي شود 
بنابراين درصورت مشاهده وگزارش اين موضوع، آبفاي 
 البرز اقدام قانوني راب��راي جمع آوري اينگونه پمپ ها 

به عمل خواهد آورد .

فعالاناقتصاديدربارهتجارتبارمزارزهاچهميگويند

ريسك  تجارت با پول مجازي 

رييسانجمنتوليدكنندگانشيرخشكنوزاد:

چرا قيمت هاي جديد شيرخشك اعلام نمي شود؟
رييس انجم��ن توليدكنندگان شيرخش��ك نوزاد 
گفت: كميس��يون قيمت گذاري دارو دو هفته قبل 
برگزار شد و قيمت فرآورده هاي رگولار به تصويب 
رسيد. با اين حال سازمان غذا و دارو تاكنون به اعام 
و اباغ قيمت هاي جديد شيرخشك اقدام نكرده و 
علت آن نيز مشخص نيس��ت. هاني تحويل زاده در 
نشست خبري با اشاره به دش��واري ها و مشكات 
ايج��اد ش��ده در زمين��ه تامين م��واد اولي��ه براي 
توليدكنندگان اين صنعت، گفت: با توجه به افزايش 
قيمت مواد اوليه، دستمزد و درنهايت افزايش هزينه 
تمام شده توليد، توليدكنندگان شيرخشك نوزاد 
پيگير موضوع اصاح قيمت شير خشك هاي رگولار 
بوده و هس��تند.وي با اش��اره به اينكه قيمت فعلي 

شيرهاي رگولار با توجه به فرمولاسيون شركت هاي 
مختلف، در محدوده ۴۶ تا ۶۰ هزار تومان قرار دارند، 
افزود: درخواست شركت هاي توليدي اين بوده كه 
با توج��ه به افزايش هزينه تولي��د، قيمت محصول 

نيز به طور متوسط حدود ۵۰ درصد افزايش يابد.
تحويل زاده با بيان اينكه حاشيه سود بسياري از اين 
محصولات براي برخي از ش��ركت هاي توليدي در 
حال حاضر صفر است، گفت: براي برخي شركت ها 
حاشيه سود حتي منفي اس��ت و براي برخي ديگر 

نيز بين ۲ تا حداكثر ۵ درصد است.
اين فعال بخش خصوصي با اشاره به اينكه درصورت 
عدم اصاح قيمت، توليد شيرخشك نوزاد در كشور 
با مشكل مواجه مي شود، اضافه كرد: به منظور حل 

اين معضل و استمرار توليد داخلي، مكاتبات بسيار 
گسترده اي با مس��وولان وزارت بهداشت از جمله 
رييس س��ازمان غذا و دارو و مدي��ران كل مربوطه 
به عمل آمده كه متاس��فانه اين مكاتبات به نتيجه 

نرسيده است.
وي ادامه داد: به دليل عدم رس��يدگي به مكاتبات 
مذكور، انجمن نامه هاي مجزايي را براي روس��اي 
جمهوري و مجلس ش��وراي اس��امي ارسال كرد 
كه پ��س از پيگيري ه��اي بي وقف��ه، دو هفته قبل 
كميس��يون قيمت گذاري دارو برگزار شد و قيمت 

فرآورده هاي رگولار به تصويب رسيد.
تحويل زاده تصريح كرد: با اين حال، س��ازمان غذا 
و دارو تاكن��ون اق��دام به اعام و اب��اغ قيمت هاي 

جديد نكرده و از انجام اي��ن كار خودداري مي كند 
كه نمي دانيم دليل آن چيست.

وي با بيان اينكه اين اقدام، موجبات بروز مش��كل 
در تامين ش��ير خش��ك رگولار مي ش��ود گفت: به 
عنوان نمونه مي توان به كمبود اخير در ش��يرهاي 
رژيمي كه ناش��ي از عدم قيمت گ��ذاري صحيح و 
اعام دير هن��گام قيمت اين فرآورده بود، اش��اره 
كرد. او با تاكيد بر اينكه ادامه توليد ش��ير خش��ك 
رگولار با قيمت فعلي ممكن نيس��ت و شركت هاي 
توليدكننده قادر به ادامه توليد نيستند و درصورت 
تداوم روند فعلي، فعاليت خ��ود را متوقف خواهند 
كرد، از مسوولان سازمان غذا و دارو خواست نسبت 

به اباغ قيمت هاي جديد اقدام كنند.
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خبرروز

خيزش گرد و خاك در شرق و غرب كشور 
رييس مركز ملي پيش بيني و مديريت بحران مخاطرات وضع هوا از خيزش گرد و خاك در شرق و غرب كشور و افزايش دما تا ۴ درجه 
سانتيگراد به ويژه در نيمه شمالي خبر داد. صادق ضياييان بر اساس تحليل آخرين نقشه هاي پيش يابي هواشناسي طي پنج روز آينده 
در اغلب مناطق كشور جوي آرام و پايدار حاكم است. طي اين مدت در جنوب سيستان وبلوچستان، ارتفاعات شرق هرمزگان و جنوب 
كرمان به ويژه در ساعات بعدازظهر افزايش ابر و رگبار پراكنده گاهي همراه با رعدوبرق و وزش باد شديد موقتي رخ مي دهد. او ادامه 
داد: در ش��مال سيستان وبلوچستان و مناطقي از شرق كشور وزش باد گاهي همراه با خيزش گردوخاك پديده غالب است. طي دو 
روز آينده آسمان استان هاي خوزستان، ايلام و شمال بوشهر غبار آلود است و در برخي ساعات وزش باد و گردوخاك رخ خواهد داد. 

ادامهازصفحهاول

 رنج هاي كارگري
 را پاياني نيست

كارگراني كه ماه هاست منتظرند تا بالاخره در مورد 
افزايش حقوق آنها تصميم گرفته شود، كارگراني 
كه اين روزها تمام تلاشش��ان گ��ذران يك روز از 
زندگي است آن هم به شيوه كاملا فقيرانه. كارگراني 
كه حتي بيمه هم نيس��تند وقت��ي در محل كار 
حادثه اي برايشان رخ بدهد و ديگر توان كار كردن 
نداشته باشند، هيچ كس نيست تا از مشكلاتشان 
خبردار شود. اين روزها كارگران زيادي در شرايط 
س��خت و ناعادلانه كار مي كنند تنها براي اينكه 
بتوانند معيشت خود وخانواده شان را تامين كنند. 
طي روزهاي گذش��ته كه دماي هواي ش��هرهاي 
جنوبي كش��ور به بالاي 50 درجه رس��يد بيش از 
100 كارگر پتروش��يمي دچار گرمازدگي شدند، 
حتي خبر فوت ۴ يا 5 كارگر نيز در اين باره منتشر 
شد، اما كدام پيمانكار يا مدير پروژه اي در اين باره 
وادار به پاسخگويي شد. چه كسي در مورد آنچه بر 
اين كارگران در دماي بالاي 50 درجه مي گذرد و 
سلامتي شان را به خطر مي اندازد، حرفي به ميان 
آورد. كدام مسوول براي سركشي به وضعيت آنها 
تحمل هواي گرم را با جان و دل پذيرفت تا بتواند 
قدمي مثبت براي بهبود وضعيت اين قشر زحمت 
كش بردارد. هر چه هس��ت فرياد وااسفايي است 
كه از پايتخت و زير باد كولر س��ر داده مي ش��ود و 
در نهاي��ت هم به گوش هيچ كس نمي رس��د. چه 
كسي بايد مسووليت جان كارگران را در مواجه به 
خطرات كاري بپذيرد، چه كسي مسوول رسيدگي 
به وضعيتي اس��ت كه كارفرماي��ان و پيمانكاران 
براي كارگران درس��ت كرده اند كه يا آنها را راهي 
بيمارس��تان مي كنند يا باعث مي شوند دست به 
مرگ خودخواسته بزنند و براي هميشه رخ در نقاب 
خاك بكش��ند. چرا بايد كارگران به دليل مطالبه 
حق قانوني خود از سوي كارفرما مورد بازخواست و 
اخراج قرار بگيرند. قوانين كار كي و كجا قرار است 
به كمك كارگراني بيايد كه حتي از تامين مايحتاج 
روزان��ه خود هم عاجز مانده اند. وقتي فش��ارهاي 
اقتصادي و فقر و تورم ت��ا اين حد مي تواند افراد را 
تحت فش��ار قرار بدهد، چرا نبايد حداقل شرايط 
كاري مناسب براي اين افراد زحمتكش فراهم شود 
تا امنيت شغلي داشته و بتوانند با مشكلات ديگر 
دس��ت و پنجه نرم كنند. امنيت شغلي اين روزها 
در كشور ما براي بس��ياري از افراد به يك شوخي 
تبديل شده است، فرقي نمي كند چند سال سابقه 
كار داشته باشي و در چه سمت و مقامي باشي، با 
كوچك ترين انتقاد از كارفرما از كار اخراج مي شوي 
همانطور كه سرپرستار بيمارستاني در مشهد به 
دليل بازگو كردن مشكلات پرستاران و بلند كردن 
صداي اعتراضش با س��ال ها س��ابقه كار و با تمام 
ازخودگذشتگي هاي دوران كرونا از كار بركنار شد. 
همه ما كارگراني هستيم كه نه امنيت شغلي داريم 

و نه امنيت رواني.

رويداد

تشكيل بيش از ۸۵۰۰ پرونده براي افراد فاقد شناسنامه 

معاون وزير كش��ور و رييس س��ازمان ثبت احوال 
كشور گفت: تاكنون ۸ هزار و 500 پرونده براي افراد 
فاقد شناسنامه تش��كيل شده است كه از اين تعداد 
براي ۷ هزار و ۶۷1 مورد شناسه تعريف و اخذ شده 
است. هاشم كارگر با بيان اينكه ثبت احوال هويت و 
موجوديت اشخاص را احراز، معرفي و از آن امانتداري 
مي كند، افزود: هر چه در اين مسير دقيق تر، سريع تر 
و صحيح تر عمل كنيم ش��هروندان راحت تر، بهتر 
و با كيفيت مناس��ب تري به حقوق اجتماعي خود 
خواهند رسيد، زيرا خدمات ثبت احوال، زيرساخت 
بسياري از اقدامات ساير دستگاه هاي ديگر است و 
اين نشان دهنده اهميت بالاي جايگاه اين سازمان در 
كشور است. معاون وزير كشور تصريح كرد: با توجه به 
اينكه اطلاعات سازمان ثبت احوال مبناي بسياري 
از فعاليت ها، خدمات و اقداماتي است كه بخش هاي 
دولتي و خصوصي به آن مي پردازند، ضرورت تحول 
در اين س��ازمان بسيار مهم تر و اساس��ي تر خود را 

نشان مي دهد.

  حركت در مسير هويت هوشمند
او هدف و برنامه اصلي سازمان ثبت احوال را حركت 
به سمت هويت هوش��مند و تحقق سازماني تمام 
الكترونيك عنوان كرد و گفت: ايجاد زيرساخت هاي 
لازم در اين زمينه در دستور كار است و مي توان با يك 
برنامه عملياتي منسجم و با تلاش همه بخش هاي 

سازمان اين مهم را محقق كرد.

  شناس�ايي و تعيي�ن تكلي�ف اف�راد فاق�د 
شناسنامه

معاون وزير كشور با اشاره به ضرورت تعيين تكليف 
افراد فاقد شناسنامه در كشور تصريح كرد: براساس 
برنامه ها و سياس��ت هاي دولت سيزدهم در جهت 
س��اماندهي افراد فاقد شناس��نامه ضم��ن ايجاد 

زيرس��اخت هاي لازم براي شناسايي و ساماندهي 
اين افراد، تاكنون ۸ هزار و 500 پرونده براي فاقدين 
شناسنامه تشكيل شده است كه از اين تعداد براي 
۷ ه��زار و ۶۷1 مورد شناس��ه تعريف و اخذ ش��ده 
اس��ت. تاكنون از ۸ هزار و 500پرونده براي فاقدين 
شناسنامه تشكيل شده است كه از اين تعداد براي 
۷ هزار و ۶۷1 مورد شناسه تعريف و اخذ شده است.

  تاكيد رييس جمهور
 بر سامان دادن مدارك هويتي 

هاشم كارگر افزود: تعيين تكليف هويت افراد يكي از 
نيازهاي امروز كشور است كه مي تواند دولت انقلابي 
و مردمي را در جهت ارايه خدمات بهتر در زمينه هاي 
اقتصادي، اجتماعي، رفاه شهروندان و ايجاد عدالت 
در خدماتي كه دولت به آحاد جامعه ارايه مي دهد، 
ياري كند. معاون وزير كش��ور با بيان اينكه تعيين 
تكليف تابعيت اين افراد و سپس صدور شناسنامه 
براي آنان در دس��تور كار است، افزود: همه ايرانيان 
بايد اين سند هويتي را داشته باشند، از طرفي برخي 
افراد بالاي 1۸ س��ال به ادارات ثبت احوال مراجعه 
مي كنند در حالي كه فاقد شناسنامه يا سند هويتي 
هستند و ادعاي ايراني بودن دارند و تا زمان مراجعه 
به ثب��ت احوال به هر دليل براي آنان س��ند هويتي 
تنظيم نشده اس��ت. او خاطرنشان كرد: در راستاي 
تعيين تابعيت و اعطاي شناسنامه، اين افراد بايد به 
ادارات ثبت احوال محل سكونت خود مراجعه كرده 
و درخواست شناسنامه يا تنظيم سند هويتي را ارايه 
كنند، اداره ثبت احوال مربوطه براي اين افراد تشكيل 
پرونده مي دهد و در صورت تكميل ش��دن پرونده 
آنها در هيات پنج نفره اداره كل اس��تان مربوطه يا 
شوراي تامين شهرستان هاي محل سكونت جهت 
بررسي هويت و تابعيت آنها طرح مي شود. كارگر با 
اشاره به اينكه پرونده هاي ارجاع شده در هيات پنج 

نفره بررسي و در صورت عدم ترديد در تابعيت آنها 
و تكميل بودن پرونده، مديركل استان مجوز لازم را 
براي تنظيم س��ند هويتي و صدور شناسنامه صادر 
مي كند. او گفت: در ص��ورت ترديد در تابعيت فرد 
پرونده وي به ش��وراي تامين استان ارجاع مي شود 
و ش��وراي تامين در صورت تكميل ب��ودن پرونده 
تابعيت متقاضي را بررسي و نظر خود را در خصوص 
تابعيت وي به اداره ثبت احوال مربوطه اعلام مي كند 
و چنانچه شوراي تامين تابعيت متقاضي را تاييد كرد، 
اداره ثبت احوال مربوطه نسبت به تنظيم سند هويتي 
و صدور شناسنامه براي وي اقدام مي كند و چنانچه 
شوراي تامين تابعيت فرد را تاييد نكرد، وي مي تواند 
نسبت به رأي شوراي تامين از طريق مراجع قضايي 
اعتراض كند. با توجه به ايجاد سامانه و بانك اطلاعاتي 
مختص افراد فاقد شناسنامه، كليه اقدامات و مكاتبات 

در خصوص آنان ثبت و ضبط مي شود.
رييس س��ازمان ثبت احوال كش��ور ادامه داد: در اين 
سامانه براي اين افراد شناسه اي اختصاصي تعريف شده 
و با اخذ اثر بيومتريك براي آنان كارت موقت مختص 
افراد فاقد شناسنامه صادر مي شود. در اين سامانه براي 
اين افراد شناسه اي اختصاصي تعريف شده و با اخذ اثر 
بيومتريك براي آن��ان كارت موقت مختص افراد فاقد 
شناسنامه صادر مي شودوي افزود: تا هنگامي كه فرد 
در وضعيت فاقد شناسنامه و بررسي پرونده در شوراي 
تامين يا هيات پنج نفره به سر مي برد اين كارت معتبر 
اس��ت و مي تواند با اس��تفاده از آن از مزاياي اجتماعي 
بهره مند شود و پس از تاييد يا رد تابعيت آنان اين كارت 
و شناسه مربوطه ابطال مي شود و ساير مراحل مربوطه 
طي خواهد شد. كارگر گفت: از تمامي افرادي كه تابعيت 
آنان تعيين نشده و هم اكنون فاقد شناسنامه هستند، 
تقاضا داريم به ادارات ثبت احوال محل س��كونت خود 
مراجعه كرده و نس��بت به ارايه درخواست خود براي 

تعيين هويت و تابعيت اقدام كنند.

گليماندگار|
 همين ديروز بود كه برخي رسانه ها خبر 
از اما و اگرهاي استيضاح وزير بهداشت 
دادند، خبري كه هنوز معلوم نيس��ت ت��ا چه اندازه 
مي تواند عملي باش��د. هر چه هس��ت عملكرد وزير 
بهداشت در اين مدت نه تنها براي مردم راضي كننده 
نبوده كه ح��الا برخي از نماين��دگان مجلس هم به 
اين نتيجه رس��يده اند كه اقدامات وزير بهداشت در 
راس��تاي رفع مش��كلات چندان موفق نبوده است. 
البته دلايلي كه نمايندگان براي ش��ايد اس��تيضاح 
شدن وزير بهداشت مي آورند با آن چيزي كه مردم به 
عنوان مشكل با آن دست و پنجه نرم مي كنند بسيار 

متفاوت است.
اين كه تنها وزير بهداش��ت به اي��ن دليل كه مصوبه 
ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي ب��ا مضمون افزايش 
ظرفيت رشته هاي پزشكي را اجرايي نكرده در مجلس 
مواخذه شده و استيضاح ش��ود خيلي به نظر واقعي 
نمي رسد، چرا كه اين مس��اله شايد در قالب كمبود 
پزشك در مناطق دور افتاده يكي از دغدغه هاي مردم 
باشد اما قطعا دغدغه اصلي به شمار نمي رود چرا كه 
وقتي امكانات بهداشتي و درماني در مناطق محروم 
قرار نداشته باشد بودن پزشك به تنهايي نمي تواند 
مش��كلات مردم را در حوزه درمان حل كند. از سوي 
ديگر هزينه هاي درماني به ميزاني افزايش پيدا كرده 
كه بسياري از مردم ديگر توان پرداخت آن را ندارند. 
از طرف ديگر بيمارستان هاي دولتي به دليل نداشتن 
نيروي پرستاري به ميزان استاندارد از ارايه خدمات 
با كيفيت به بيم��اران باز مانده اند. كمبود و نبود دارو 
مس��اله ديگري است كه مردم اين روزها با آن مواجه 
شده اند و البته وزير بهداش��ت و سازمان غذا و دارو با 
افتخار از اجرايي شدن طرح »دارويار« براي رفع اين 
معضل خبر دادند، اما بعد از گذش��ت يك ماه از اين 
وعده نيز حالا همين طرح هم از ابتداي اجرايي شدن 
لنگ مي زند. اينكه داروهاي قرار گرفته در اين طرح 
بس��يار اندك هستند، از س��وي ديگر تنها داروهاي 
توليد داخل در طرح دارويار جا داده شده اند در حالي 
كه بيشتر مشكلات مردم در مورد داروهاي بيماران 

خاص بود كه هم واردات آن با مش��كل مواجه بود و 
هم اينكه افزايش بي رويه قيمت ها براي بس��ياري از 
مردم سخت شده بود. از سوي ديگر مساله اين بود كه 
داروهاي مشابه ايراني كه به طور مثال براي بيماران 
تالاسمي، هموفيلي و ... تجويز مي شد، نه تنها كيفيت 
نمونه خارجي را نداشت كه عوارض بدي را در بيماران 

به وجود مي آورد. 

  طرح هاي ضربتي به جايي نمي رسند
دكتر پيروز كامراني، داروس��از در رابطه با مشكلات 
طرح دارويار به »تعادل« مي گويد: متاسفانه هميشه 
اين مساله وجود داشته كه طرح هاي ضربتي به خوبي 
عمل نمي كنند و نتيجه مطلوبي در بر نخواهند داشت. 
دارويار بدون اينكه مورد بررسي قرار بگيرد و روش هاي 
دسترسي بيماران به اين طرح دقيق و درست باشد، 
تنها و تنها به صورت يك مسكن از سوي وزير بهداشت 
اعلام ش��د. مگر مي شود طرحي با اين وسعت به اين 
سرعت اجرايي شود در حالي كه حتي كوچك ترين 
زيرس��اخت هاي لازم براي آن وجود نداش��ته باشد. 
اينكه تنها اعلام كنيم افراد مي توانند با اس��تفاده از 
اين طرح ديگر گراني دارو را تجربه نكنند، كار بزرگ 

انجام داده ايم؟ 
او در مورد تحت پوشش قرار گرفتن داروهاي ايراني 
مي افزايد؟ زماني كه ما با افزايش قيمت دارو مواجه 
شديم داروهاي ايراني هم اين افزايش قيمت را تجربه 
كردند چرا كه مواد اوليه ساخت اين داروها هم وارداتي 
است و ش��ركت هاي داروسازي مجبورند با دلار غير 
دولتي اين مواد را وارد كنند، پس در نتيجه گران شدن 
داروهاي داخلي هم طبيعي بود. اما مساله اينجاست 
كه اين طرح دست و پا شكسته است، كامل نيست، 
اصلا شرايط اجرايي شدن آن به اين سرعت در كشور 
وجود ندارد. همين كه اعلام كنيم طرح دارويار اجرايي 
شود نمي تواند كافي باشد، بايد شرايط اجرايي شدن 

طرح از مدت ها قبل فراهم شده باشد. 

  تفاوت از زمين تا آسمان است
دكتر كامراني در بخش ديگري از س��خنان خود به 

گفته هاي مديرعامل بيمه س��لامت اشاره مي كند و 
مي گويد: به گفته مديرعامل بيمه سلامت قرار بوده 
بيش از 3۶0 دارو تحت پوشش دارويار قرار بگيرد اما 
در نهايت تنها 2۷ دارو ش��امل اين طرح شده است، 
تفاوت از زمين تا آسمان است، اين وضعيت نمي تواند 
اجراي موفقيت آميز طرحي باشد كه تنها يك هفته 
در مورد آن بحث شده و بعد هم خبر اجرايي شده آن 
منتشر شده است. سوال اينجاست زمان تصميم گيري 
براي چنين طرحي چند نفر از توليد كننده دارو اين 
طرح را مورد بررس��ي قرار داده اند. وزير بهداش��ت با 
چند نفر از توليد كنن��دگان و وارد كنندگان دارو در 
اين زمينه نشست تخصصي برگزار كرده است؟ اگر 
جلسه اي در كار بوده آنها موفقيت اين طرح را چقدر 

تخمين زده اند؟
او مي افزايد: دارويار هم مثل طرح پزش��ك خانواده 
محكوم به شكس��ت اس��ت چرا كه زيرساخت هاي 
مناس��ب براي اجرايي شدن آن فراهم نشده است. تا 
زماني كه نخواهيم باور كني��م طرح ها براي اجرايي 
شدن به ش��رايط مناسب احتياج دارند و نمي تواند با 
شعار و هيجان هيچ طرحي را پيش برد ماجرا بر همين 
منوال ادامه پيدا خواهد كرد. مس��اله فقط شكست 
طرح دارويار نيس��ت، مساله بيماراني هستند كه به 
اين طرح دلخوش مي كنن��د اما در نهايت مي بينند 
كه هيچ نس��يبي از آن نبرده اند. مساله آن بيماراني 
هستند كه به دليل افزايش قيمت داروها يا درمان را 
كنار گذاشته اند يا فاصله استفاده از داروها را طولاني تر 
كرده اند تا هزينه كمتري را متحمل شوند. حل اين 
مشكلات به طرح هاي يك شبه و اجرايي شدن ناقص 

اين طرح ها امكان پذير نخواهد بود.

  سياست يك بام و دو هوا
اما همانطور كه هميشه در همه زمينه ها اين معضل 
سياست يك بام و دو هوا وجود داشته است، در مورد 
ط��رح دارويار هم اين مس��اله هس��ت، اينكه برخي 
معتقدند اين طرح به دلايل مختلف كامل و درست 
اجرايي نمي شود و البته كارشناس��انه آن را بررسي 
مي كنند و از س��وي ديگر هس��تند مس��وولاني كه 

معتقدند طرح مورد نظر بدون هيچ گونه مشكلي در 
حال اجرايي شدن است و در اين بين كساني كه از اين 
وضعيت بيشترين آسيب را مي بينند مردم هستند. 
همان هايي كه براي خريد دارو از اين داروخانه به آن 
داروخانه مي روند، كساني كه يا با گراني داروها دست 
و پنجه نرم مي كنند يا با كمبود و نبود آنها. كساني كه 
از كيفيت نامطلوب خدمات درماي گلايه مندند اما 
هيچ كس به گلايه هاي آنها گوش نمي دهد. حالا اما 
در مقابل انتقاداتي كه از سوي كارشناسان و مسوولان 
بيمه سلامت به طرح دارويار شده است، دبير قرارگاه 
اصلاح سياست هاي ارزي دارو معتقد است اين طرح 
به بهترين شكل ممكن در حال اجرايي شدن است. 

  چرا طرح دارويار 
تنها براي داروهاي توليد داخل اجرا شد؟

دبير قرارگاه اصلاح سياس��ت هاي ارزي دارو با بيان 
اينكه طرح دارويار در حال حاضر تنها براي داروهاي 
توليد داخل اجرا مي ش��ود، گفت: داروهاي وارداتي، 
شيرخش��ك و تجهيزات پزشكي همچنان مشمول 

ارز دولتي مي شوند. حيدر محمدي در پاسخ به اين 
موضوع كه شائبه هايي مبني بر اينكه بيمه هاي پايه و 
از جمله تأمين اجتماعي هنوز نتوانسته اند به تعهدات 
خود در طرح دارويار عمل كنند، گفت: اين موضوع 
صحت ندارد و بيمه ها در حال حاضر پول داروخانه ها 
را پرداخت مي كنند. س��ازمان برنامه و بودجه نيز در 
حال حاضر ۴ هزار ميليارد تومان پرداخت كرده است 
و در حال حاضر مشكلي در اين رابطه وجود ندارد. او 
همچنين با بيان اينكه پرداختي بيمه ها به داروخانه ها 
در حال انجام اس��ت، گفت: بيم��ه تأمين اجتماعي 
مقداري به لحاظ زماني عقب اس��ت كه دليل آن هم 
بدهي هاي قبلي آن به داروخانه ها است كه ارتباطي 

به طرح دارويار ندارد.
محمدي يادآور ش��د: كل عدد براي طرح دارويار ۷3 
هزار ميليارد تومان در نظر گرفته شده است. با توجه 
به ۴ هزار ميليارد توماني كه سازمان برنامه و بودجه 
در اختيار بيمه ها گذاشته است، بيمه سلامت از اين 
طريق توانسته اس��ت تمامي مطالبات داروخانه ها 
را براي طرح دارويار تس��ويه كند و س��ازمان تأمين 

اجتماعي نيز در حال انجام اين كار است. الان بيمه ها 
بودجه دارند و مي توانند اين كار انجام دهند. محمدي 
يادآور شد: طرح دارويار در حال حاضر براي داروهاي 
توليد داخل اجرا ش��ده اس��ت و هنوز براي داروهاي 
خارجي و وارداتي، شيرخش��ك، تجهيزات پزشكي 

اجرا نشده است.

  بايد دستورات لازم صادر شود
او در مورد زمان اجراي آن نيز گفت: براي اجراي اين 
طرح بايد دستورات لازم صادر شود، اما به ما گفته اند 
فعلا اج��راي اين طرح را ب��راي داروه��اي وارداتي، 
شيرخش��ك و تجهيزات پزش��كي اجرا نكنيم و ارز 
دولتي همچنان به آنها اختصاص داده ش��ود تا ستاد 
تنظيم بازار و هي��ات دولت نيز اجراي آن را براي اين 

گروه مصوب كند.
محمدي يادآور ش��د: ع��لاوه بر بيمه ه��اي پايه، 
بيمه هاي تكميلي نيز مي توانند پاي كار بيايند، اما 
علي رغم درخواست هنوز پاسخي به طرح دارويار 

داده نشده است.

تنها 27 قلم دارو و تنها داروهاي ايراني شامل طرح دارويار مي شوند، چرا؟!

دارويار؛طرحيكهازابتدالنگميزند
گزارش

تجمع اعتراضي بيماران »سي اف« مقابل وزارت بهداشت
خانواده افراد مبتلا به بيماري »سي اف« مقابل وزارت 
بهداشت تجمع كردند. اين خانواده ها كه از شهرهايي 
مانند تبريز، كرمان، مشهد، لرستان و گلستان مقابل 
ساختمان وزارت بهداشت جمع شده بودند، با در دست 
داش��تن دست نوشته هايي نس��بت به تامين نشدن 
داروهاي مورد استفاده بيماران خود معترض بودند. 
يكي از افراد حاضر در محل با بيان اينكه »مس��وولان 
براي اي��ن بيماري نه وق��ت مي گذارن��د و نه هزينه 
مي كنند.« گفت: ما براي تامين داروهاي مورد استفاده 
بيماران خود مقابل وزارت بهداش��ت جمع شده ايم. 
او بيان ك��رد: در حال حاضر يكس��ري دارو در اروپا و 
امريكا براي مبتلايان به اين بيماري استفاده مي شود، 
اين داروها ه��م طول عمر بچه ها را زياد مي كند و هم 
حال شان را بهتر مي كند.همچنين براي تامين بقيه 
داروها مش��كل داريم، اينجا آمده ايم تا اين مشكلات 
را مطرح كنيم، وضعيت دارو براي بچه ها واقعا خوب 
نيست، ما دارويي داريم به نام »كرئون« كه بچه ها بايد 
به همراه هر غذايي به جز ميوه بخورند، اين دارو دو سال 
تامين نمي شد، حالا كه تامين شده توزيع خوبي ندارد، 

در برخي اس��تان ها دارو نيست و خانواده ها مجبورند 
شهر به شهر دنبال تامين دارو بگردند، و به صورت آزاد 
آن را خريداري كنند.گفتني است بيماري سيستيك 
فيبروزيز ك��ه به اختص��ار س��ي اف )CF( مي نامند 
 ش��ايعترين بيماري ارثي مغل��وب در بين جمعيت
 )CFTR( سفيد پوست جهان اس��ت. جهش در ژن 
عامل اصلي مشكلات اين بيماران است. در اين بيماري 
درگيري اعضاء مختلف بدن مش��اهده مي ش��ود كه 
مهم ترين آن ريه و لوزالمعده است. بيش از ۹0 درصد از 
اين بيماران بدنبال تخريب پيشرونده و نارسايي ريوي 

دچار آسيب جدي مي شوند.

شرايط بازنشستگي با ۱۰ سال سابقه در تامين اجتماعي
نمايندگان مجلس مقرر كردند، فرد بيمه ش��ده 
بازنشسته بيش��تر از 5 س��ال و كمتر از 10 سال 
باشد مي تواند با پرداخت كسري ماه ها يا سنوات 
تا 10 سال به نرخ روز از مزاياي حقوق يا مستمري 
بازنشستگي استفاده كند. قائم مقام سازمان تامين 
اجتماعي شرايط بازنشس��تگي با 10 سال سابقه 
در تامين اجتماعي را تش��ريح ك��رد و گفت: اگر 
فردي با بهره مندي از ش��رايط سني، زير 10 سال 
سابقه داشته باشد مي تواند كسري سابقه خود را 
تا 10 س��ال بخرد. محمدحسن زدا درباره شرايط 
بازنشستگي با 10 سال سابقه در تامين اجتماعي 
اظهار كرد: مردان با ۶0 س��ال س��ن و زنان با 55 
سال سن در صورت برخورداري از 10 سال سابقه 
بيمه پردازي مي توانند با 10 روز حقوق بازنشسته 

شوند. قائم مقام سازمان تامين اجتماعي ادامه داد: 
اگر فردي با بهره مندي از شرايط سني، زير 10 سال 
سابقه داشته باشد مي تواند كسري سابقه خود را 
تا 10 سال بخرد، ولي ما توصيه مي كنيم كه افراد 
بيمه پردازي خود را ادامه دهند تا با حقوق بهتري 

بازنشسته شده و مستمري بهتري داشته باشند.

رويخطخبر

۸۳ بيمار كرونايي جان باختند
بر اساس گزارش مركز روابط عمومي وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي، ۸3 بيمار مبتلا به كوويد1۹ در 
كشور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان 
اين بيماري، به 1۴2 هزار و ۹۴۴ نفر رس��يد. بر اساس 
معيارهاي قطعي تشخيصي، ۶2۷۹ بيمار جديد مبتلا 
به كوويد1۹ در كشور شناسايي و ۷۹۸ نفر از آنها بستري 
شدند.مجموع بيماران كوويد1۹ در كشور به ۷ ميليون 
و ۴۷5 هزار و 1۷3 نفر رس��يد. تاكنون ۷ ميليون 1۷1 
هزار و ۸2۴ نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها 
ترخيص شده اند. 1۴۷۴ نفر از بيماران مبتلا به كوويد1۹ 
در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تحت 
مراقبت قرار دارند. تاكنون 53 ميلي��ون و ۴۹2 هزار و 

۴۷5 آزمايش تشخيص كوويد1۹ در كشور انجام شده 
است. در حال حاضر ۷۸ شهرستان در وضعيت قرمز، 
1۸۴ شهرستان در وضعيت نارنجي، 1۷۴ شهرستان در 
وضعيت زرد و 12 شهرستان در وضعيت آبي قرار دارند.
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